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„Eternul feminin” este
conceptul-marotă care a
călăuzit, răvășit și însuflețit
secole de-a rândul poeții,
filozofii, sociologii, dar mai
ales pe militanții mișcărilor
feministe. S-a glosat mult pe
această temă și, sub
stindardul luptei pentru
egalitatea dintre sexe,
femeile au urcat vertiginos
pe scara emancipării,
ajungând până pe cele mai
amețitoare culmi ale
succesului.
“Etern-femininul” poate fi
regăsit la Goethe, în finalul
celei de-a doua părți a
tragediei Faust, sugerând
atracția umană spre o
anume transcendență, ca o
dorință sublimată. În esență,
eternul-feminin este un
model psihologic sau un
principiu filozofic care
idealizează conceptul peren
al “femeii”. S-a mers vreme

îndelungată pe ideea că
bărbații și femeile au la bază
diferite “esențe”, care sunt
imuabile, adică nu pot fi
modificate prin timp sau de
mediu. Mitul respectiv a
dăinuit fervent în viața
socială, în literatura și
cultura secolului al XIX-lea,
când femeile au fost
descrise ca fiind angelice,
menite să așeze bărbatul în
albia moralității și
spiritualității.
Creștinismul dogmatic din
teologia catolică s-a lepădat
cu greu de puncte de
vedere mai vechi, conform
cărora femeile erau
calificate ca fiind inferioare
bărbaților și mult mai
păcătoase. Simone de
Beauvoir, cunoscută eseistă,
scriitoare, și figură de marcă
a existențialismului și a
feminismului în Franța, a
criticat vehement conceptul
de  “etern feminin” ca
mit patriarhal, care a
înfățișat femeile ca pe niște
corpuri pasive vii, erotice,
care dau viață și hrănesc,
excluzându-le din misiunea
unui subiect care
acționează, decide și
experimentează.  
Profetic cumva, Nikolai
Berdiaev, talentatul filozof
rus remarcat în linia
existențialismului, a
prevăzut că în societatea

viitorului, femeia va juca un
rol mare, anticipând că ea
va fi mai legată decât
bărbatul de sufletul lumii,
de primele forțe
elementare, determinând
comuniunea cu acestea.
Acesta a făcut recurs la cel
mai puternic exemplu al
civilizației creștine, la
Fecioara-Mamă, Maica
Domnului, cea mai
desăvârșită încarnare a
respectivei idei, în care
femininul este autentic și
pur, generând o energie
luminoasă și castă, izvor de
curaj, de ideal, de bunătate. 
La scara istoriei, a trecut
puțin de la momentul în
care femeile s-au afirmat și
au căpătat drepturi: dreptul
de merge pe bicicletă și a
conduce un autoturism,
dreptul de a avea o
proprietate, de a vota, de a
alege și a fi alese, de a
studia și a profesa
nestingherite, de a avea
libertate de mișcare, dreptul
la educație, securitate și
reproducere. 
Drumul femeilor către glorie
în domeniul juridic a fost
deschis la finele secolului
XIX – începutul secolului XX,
când unele doamne cu
determinare astrală au făcut
pionierat în profesie:
Arabella Mansfield, prima
femeie-avocat americană,

Clara Brett Martin, prima
apărătoare autorizată din
Canada, Sarmiza Bilcescu -
primul avocat-femeie din
Europa, de origine română. 
De atunci, balanța s-a
echilibrat, iar doamnele și
domnișoarele au avut cale
liberă în a se afirma și a-și
face auzită vocea – în
avocatură, în magistratură și
executare silită, în lungile
proceduri de insolvență, în
emiterea actelor de notariat
sau în consiliere juridică
propriu-zisă.
Fără pretenția de a fi
cuprinzătoare și 100%
obiectivă, ediția de față a
revistei Lady Lawyer vine,
după doi ani de pauză
dictată de restricțiile
sanitare, să facă un scurt
update al imaginii de azi ce
surprinde eforturile și
meritele sexului frumos în
profesia de jurist în lume și
acasă, în România.
Vorbim despre o evoluție
frumoasă și hotărâtă,
despre un drum care merită
pavat cu aplauze. Lucrurile
s-au schimbat și, de vreme
bună, în multe situații, cu
credință și încredere,
justițiabilul nu-și mai spune
înfrigurat, în ruga sa
fierbinte, doar „Apără-mă,
Doamne!”, ci murmură
senin altceva: „Apără-mă,
Doamnă!”.

Apără-mă, Doamnă!

1www.lEgalmagazin.ro EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2022


ED

ITo
RI

AL

De CRISTIAN PAVEL,
Director Editorial



2 www.lEgalmagazin.ro EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2022

Publicație editată de 
uNIVERSuL JuRIDIC

REDACțIA LEGAL mAGAzIN
nicolaE cîrstEa, PUBLISHER

NICOLAE.CIRSTEA@UNIVERSULJURIDIC.RO
cristian pavEl, DIRECTOR EDITORIAL

CRISTIAN.PAVEL@UNIVERSULJURIDIC.RO
valEntin gros, EDITOR COORDONATOR
LEGALMAGAZIN@UNIVERSULJURIDIC.RO

marius ștEFan – SALES MANAGER
PARTENERIATE@UNIVERSULJURIDIC.RO

REDACțIA WWW.uNIVERSuLJuRIDIC.Ro
alina grigoraș, 

REDACTOR-ȘEF
ALINA.GRIGORAS@UNIVERSULJURIDIC.RO

ADRESA REDACțIEI
Editura UNIVERSUL JURIDIC

APACA BUSINESS COTROCENI
B-ul. Iuliu Maniu nr. 7, corp C, Parter, 

sector 6, București
www.universuljuridic.ro

Copyright: 
Editura uNIVERSuL JuRIDIC

Este interzisă, conform legii, reproducerea integrală 
sau parțială – pe orice cale – a conținutului revistei, 

fără acordul scris al conducerii redacției și al autorilor,
care dețin drepturile de copiere. Aparține colaboratorilor, 

în exclusivitate, responsabilitatea privind datele și
considerațiile din textele pe care le semnează. 

Opiniile lor nu reprezintă instituțiile și/sau firmele 
cu care aceștia au orice fel de relații contractuale.

ISSN  2343 – 7375

EdiŢiE  spEcialĀ
iuniE  2022

8 INTERVIuL EDIţIEI

„Patosul este
fundamental 

pentru ceea ce
facem noi, avocații”

Interviu cu 
AV. ILEANA GLoDEANu,

Partener, Casa de avocatură Wolf Theiss


Su

mA
R

4 drumul cĂtrE EgalitatE continuĂ.
FEmEilE lucrEazĂ tot mai mult cu lEgEa

14 „mi-am dorit sĂ Fac avocaturĂ 
dE businEss dE la încEput”
Interviu cu av. monia dobrescu, 
Partener la Mușat & Asociații

18 FEminism avant la lEttrE: sarmiza
bilcEscu, prima FEmEiE doctor în drEpt din
Europa

20 „doamnElE sunt cu adEvĂrat
rEdutabilE, ExtrEm dE importantE în
dEzvoltarEa avocaturii dE businEss”
Interviu cu av. corina tănase, Partener, 
Leaua Damcali Deaconu Păunescu - LDDP

22 „mĂ caractErizEazĂ multitaskingul,
dar și capacitatEa dE a coordona proiEctE”
Interviu cu av. liliana deaconescu, Partener, 
Leaua Damcali Deaconu Păunescu - LDDP

26 „succEsul unui proiEct EstE 
dEtErminat în marE mĂsurĂ și dE rElația 
dE comunicarE stabilitĂ cu cliEntul 
și cu Echipa dE proiEct”
Interviu cu av. rusandra sandu, Partener, Noerr

28 „învĂțând, EvoluĂm și chiar nE
dEscopErim pE noi înșinE”
Interviu cu av. simona pirtea, Managing Partner,
Enache Pirtea & Associates

30 iuliana bidalachE, maEstra
insolvEnțElor

31 dana bivol, ExpEriEnțĂ sEmniFicativĂ în
litigii complExE din toatE industriilE

32 „îmi dau toatĂ silința sĂ promovEz
FrumusEțEa, logica și armonia nu doar a
drEptului Fiscal, ci a drEptului, în gEnEral”
Interviu cu luisiana dobrinescu – avocat-fondator,
Dobrinescu Dobrev SCA

36 „rEțEta succEsului în m&a ar trEbui sĂ FiE
acEEași pEntru oricE avocat, FEmEiE sau bĂrbat”
Interviu cu av. mihaela ciocîrlea, 
Co-Managing Partner, Glodeanu & Partners

38 „misiunEa noastrĂ ca avocați EstE sĂ
gĂsim soluții JuridicE pEntru oricE obstacol”
Interviu cu av. cristina gavrilă, Partener, 
Glodeanu & Partners

40 „dacĂ ar Fi sĂ iau totul dE la capĂt, 
aş procEda la FEl!”
Interviu cu dana gruia dufaut, Avocat Fondator
Cabinet de Avocat Gruia Dufaut

44 „cliEnții nu lucrEazĂ cu brandul, 
ci cu omul!”
Interviu cu av. mihaela nyerges, Partner,
Vlăsceanu, Nyerges & Partners

46 „drEptul a Fost, sĂ zicEm, rEvElația din
viața mEa!”
Interviu cu mihaela racleș, Legal Compliance
Director, Profi Rom Food

49 doamnElE avocat și ruJul

50 „10 ani dE povEstE. citr EstE acasĂ,
locul undE mi-am dEzvoltat cariEra
proFEsionalĂ”
Interviu cu cristina ienciu-dragoș, 
Partener CITR, Impetum Group

52 „dEsprE comportamEntE în aFacEri,
carE salvEazĂ timp, bani, locuri dE muncĂ”
Interviu cu alina popa, Head of Legal CITR,
Impetum Group

54 astĂzi, avocații și in-housE counsEls
sunt partEnEri dE aFacEri, carE oFErĂ
suport Juridic pErsonalizat, oriEntat
cĂtrE soluții practicE
Interviu cu alina arsene, director juridic,
Interbrands Orbico

56 „Faima brandului cĂruia tE dEdici naștE
complExitatE în businEss și prEsupunE o
rEsponsabilitatE pE mĂsurĂ”
Interviu cu raluca alexandru - Legal Director, 
Coca-Cola HBC Romania

60 „drEptul a Fost și EstE pEntru minE prima
dragostE!”
Interviu cu adina calfa, Group General Counsel, E-INFRA

62 EnciclopEdia JuridicĂ românĂ 
un vEritabil „tratat” dE culturĂ JuridicĂ gEnEralĂ

65 EugEnia crușEvan, prima FEmEiE-avocat din
basarabia

66 rolul Juriștilor din sistEmul Financiar-bancar
în dEzvoltarEa drEptului noilor tEhnologii

69 10 JuristE cElEbrE carE au sEmnat în istoriE





4 www.lEgalmagazin.ro EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2022


LA

Dy
 LA

W
yE

R

Femeile își fac loc destul de
greu în profesia de avocat la
nivel european, Franța, și
surprinzător, România și
Bulgaria regăsindu-se
printre statele cu un
procentaj favorabil sexului
frumos. În schimb,
doamnele și domnișoarele
sunt mai numeroase în
ocupația de judecător, unde
țara noastră prezintă, de
asemenea, o bună situare a
acestora. Sub acest aspect,
femeile rămân
subreprezentate în
majoritatea țărilor
europene, după cum arată
datele prezentate de
Council of Bars and Law
Societies of Europe (CCBE).

Puține avocate în Austria,
multe în Franța

Astfel, Austria avea, la 31
decembrie 2021, un număr
total de 6.707 avocați, din
care erau femei numai
1.578, respectiv un
procentaj de 24%. În Belgia,
la finele anului 2020, activau
în avocatură 5.159 de femei,

Drumul către egalitate continuă.
Femeile lucrează tot mai mult cu Legea
Lumea se schimbă, profesiile își schimbă nu numai modul de activitate, sub impactul tehnologiei, ci și structura
personalului, ca urmare a faptului că tot mai multe categorii, altădată defavorizate, dobândesc drepturi. ocupațiile
juridice erau rezervate în exclusivitate bărbaților în urmă cu 100 sau 150 de ani. o femeie avocat sau judecător trecea
drept ceva scandalos. Acele timpuri au apus de mult, astăzi sexul frumos are o mult mai bună reprezentare în acest
domeniu, în care procesul de emancipare a cunoscut o accelerare după Al Doilea Război mondial, în special odată cu
căderea Cortinei de Fier, urmată de extinderea uniunii Europene. 
organizațiile feministe consideră că mai sunt încă multe de făcut. Doamnele și domnișoarele avansează mai greu în
meseria de avocat și mai rapid în cele de judecător și procuror, dar și aici se vede o slabă prezență la vârful ierarhiilor.
România se înscrie în peisaj și are chiar cifre promițătoare, la unele capitole depășind SuA și apropiindu-se de Franța, 
o țară înaintată sub aspectul reprezentării femeilor în sfera juridică.

Instituțiile publice, mai prietenoase decât firmele private
Femeile avocat ocupă mai multe posturi în instituțiile publice decât în mediul privat, unde
cu cât firma e mai mare, cu atât bărbații își arogă „partea leului”. Astfel, în companiile cu
până la 4 parteneri, aproximativ 40% dintre aceștia sunt femei, dar procentajul scade la
20% pe măsură ce dimensiunea companiei ajunge la mai mult de 10 parteneri, după cum
constată site-ul de profil womeninlaw.info. „Numărul femeilor care lucrează în drept ar
putea crește treptat, dar va dura mult timp până când se va ajunge la egalitate, dacă se
menține ritmul actual de creștere a gradului de reprezentativitate”, afirmă doamnele 
de la site-ul citat. Din punctul lor de vedere, este esențial să se extindă acțiunile de
conștientizare cu privire la starea „groaznică” în care se află în acest moment egalitatea
de gen în profesiile juridice.
„Femeile de pe tot globul ar trebui să își unească forțele și să investigheze cauzele
subreprezentării lor în drept, în special la nivelurile superioare. Ele ar trebui să găsească
modalități puternice și eficiente de a accelera progresul, astfel încât o egalitate de gen 
să nu se obțină abia când vor fi nepoatele mari, ci în propria lor viață”, punctează sursa
citată.
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adică 44% din total. Cehia
avea 12.189 de avocați la 
15 iulie 2021, dintre aceștia
40% fiind femei.
Germania, cea mai
dezvoltată țară din UE,
cuprindea, la începutul
anului trecut, 165.680 de
avocați, din care femei doar
59.466, respectiv 36%. Italia
stă mai bine din acest punct
de vedere, cu 49% femei din
numărul total de 247.173 de
avocați la sfârșitul lui 2020.
Peninsula are cele mai
multe femei avocat din
Europa, 120.597. Spania
avea, la aceeași dată 65.846
de femei avocat, aceasta
însemnând 44% din total.
Doamnele și domnișoarele
active în meseria de avocat
sunt foarte bine
reprezentate în Franța,
unde acestea erau, la 1
ianuarie 2020, în număr de
46.949, respectiv 67% din
total. O altă țară cu
procentaj peste jumătate
este una est-europeană,
Bulgaria, unde la 31 mai
2021 profesau 7.367 de
femei avocat, 53% din total.
Raportul CCBE ne spune că
la 21 iulie 2021, în România
activau în total 23.162 de
avocați, fără să precizeze
însă proporția de femei. 

Aproape de 
„sora mai mare”

Conform datelor furnizate
de Uniunea Națională a
Barourilor din România
(UNBR), femeile dețin o
pondere de aproape 60%,
care ne apropie de „sora
mai mare”, Franța.
„Se înregistrează fenomenul
de creştere a atractivităţii
profesiei de avocat în rândul

femeilor, ponderea femeilor
fiind, actualmente, de
59,33%”, se arată într-un
raport al organizației.
„Trebuie să avem în vedere
faptul că femeile depun, în
general, eforturi mai mari
pentru a rămâne în carieră,
dar și împrejurarea că în
funcții de conducere, în
profesia de avocat s-au
dovedit mai eficiente și
inspiră multă autoritate”,
subliniază documentul citat.
Potrivit reprezentanților
Uniunii, „proiectele propuse
trebuie să servească, cu
prioritate, interesele

avocaților tineri și ale
femeilor-avocat”. Astfel,
„din rândul acestora ar trebui
să ne alegem decidenții!” -
spun oficialii UNBR.

Acolo unde 
se face dreptate

În ce privește profesia de
judecător, posturile sunt mai
uniform distribuite între
bărbați și femei. Astfel, în 
11 țări europene procen tajul
femeilor este de peste 60%,
după cum arată un studiu
publicat de Parlamentul
European. Mai mult decât

atât, în trei țări, printre care
și România (alături de
Letonia și Slovacia), femeile
dețin 70% din posturile de
judecător. Celelalte 8 state
europene cu peste 60% sunt
Franța, Cehia, Estonia,
Croația, Ungaria, Polonia,
Lituania, Slovacia. La acest
capitol observăm că, așa
cum remarcă și studiul PE,
țările foste comuniste au
date îmbucurătoare, iar
tendința este de stagnare
sau creștere a procentajului
de femei în profesia de
judecător.
Femeile dețin o pondere
însemnată, în Uniunea
Europeană, la procurorii
care activează în curțile de
primă instanță. Astfel, 59%
dintre aceștia sunt femei și
numai 41% bărbați. Slovenia
este țara cu cel mai bine
reprezentate femei la
această categorie (74%), în
timp ce în state precum
Danemarca sau Croația,
nivelul de reprezentare a
femeilor este foarte scăzut
(în jur de 30%). România are
o structură echilibrată, cu
aproximativ 51% femei
printre procurorii de primă
instanță.

Semne înșelătoare de progres
„Femeile au o mare putere de decizie în sălile de judecată europene, unde multe dintre ele
dețin ciocănelul care stabilește soarta procesului. Cu toate acestea, faptul că procesele din
UE sunt, în general, mai probabil să fie decise de o femeie judecător nu ar trebui să fie
suprainterpretat ca un semn al progresului femeilor”, spun specialistele de la
womeninlaw.info. Acestea notează că în multe țări judecătorii câștigă mult mai puțin
decât alți profesioniști din domeniul dreptului, cum ar fi avocații sau procurorii. De
asemenea, femeile pot fi mai frecvente la instanțele inferioare, dar bărbații încă ocupă
cele mai multe locuri în instanțele intermediare și supreme. „Tendința generală este că, cu
cât instanța este mai înaltă, cu atât se găsesc mai puține femei. În curțile supreme ale
statelor UE, doar o treime din totalul judecătorilor sunt femei. Partea bună este că
numărul femeilor judecător de la instanța superioară a crescut semnificativ în ultimii ani”,
arată site-ul citat.
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Dezechilibru la vârf 
de ierarhie

La curțile de secundă
instanță, lucrurile se
schimbă, bărbații deținând
55% din posturile de
procurori din UE, iar
femeile, 45%. Italia (cu 71%
bărbați), Germania (68%) și
Belgia (65%) sunt cele mai
„misogine” țări la acest
capitol, iar Danemarca se
situează la polul opus, cu
aproape 60% femei.
România se află tot la
echilibru, cu un „scor” pe la
50-50 între bărbați și femei.
La curțile supreme bărbații
sunt și mai puternic înfipți în
poziții, cu un procentaj de
circa 60% la nivelul Uniunii
Europene. Belgia „bate
recordul” (100% bărbați),
secondată de Italia (90%).

Oferă șanse femeilor în
acest domeniu Danemarca
(78%) Luxemburg și Suedia
(ambele cu circa 60% femei

printre procurorii de la
curțile supreme). România
„menține balanța”, cu 50%
femei și 50% bărbați.

Valul de tineret 
din facultăți

Când vine vorba de
educație, dreptul, care a
fost în mod tradițional o
materie „bărbătească”, s-a
transformat într-o materie
foarte feminizată, cu
aproximativ 60% studente în
medie, în acest domeniu.
Cifrele pentru absolvenții în
drept sunt asemănătoare. 
În toate țările membre ale
Uniunii Europene, numărul
femeilor care au absolvit o
facultate de drept este
semnificativ mai mare decât
cel al bărbaților. Fenomenul
se observă cel mai acut în
țările Baltice, unde proporția
este de în jur de 70% femei
și 30% bărbați. Nici România
nu e departe de acest nivel,
cu 63% femei absolvente ale
facultăților de drept,
comparativ cu 37% bărbați. 
La nivel de doctorat însă, se
pare că este o tendință
generală ca să existe o
pierdere de aproximativ 
10-20% femei în această
etapă. Există mai mulți
bărbați decât femei care
urmează studii de doctorat
în drept în majoritatea
statelor membre. La acest
capitol, bărbații domină
competiția net, iar cea mai
mare discrepanță se remarcă
în Malta, unde procentajul
masculin urcă spre 100%.
România nu face notă
separată, cu 52% doctori și
48% „doctorițe”. Alte state
cu peste 50% bărbați sunt
Estonia, Spania, Franța,
Croația, Polonia, Portugalia,
Slovacia. Femeile sunt
majoritare în Austria,
Bulgaria, Finlanda, Lituania,
Slovenia.

SuA: Diferențe semnificative la personal și salarii
În Statele Unite ale Americii, femeile acoperă 37% din numărul avocaților, în timp ce
bărbaților le revine restul de 63%. Așadar, din acest punct de vedere, țări precum Franța
și chiar România se arată sensibil mai emancipate decât SUA. Totuși, după cum arată
site-ul guvernamental census.gov, dincolo de Ocean există și premise optimiste, media de
vârstă a femeilor avocate (42 de ani) fiind mai mică decât media bărbaților care lucrează
în aceeași branșă (50 de ani). Cu toate acestea, printre avocații mai tineri (cu vârste între
25 și 34 de ani), grupul de femei este la egalitate cu cel al bărbaților. În schimb, la vârste
mai înaintate (35 și peste) numărul bărbaților îl depășește pe cel al femeilor.
Dintre femeile avocate, lucrează cu normă întreagă, pe tot parcursul anului, 82%.
Procentajul este superior celui la nivel național, 63% dintre femeile americane angajate
muncind cu normă întreagă, pe toată durata anului. Bărbații avocați sunt însă mai
ocupați, 85% dintre ei lucrând tot anul, cu normă întreagă. Ei și câștigă însă mai bine,
femeile avocat primind salarii la 76% din nivelul salariilor încasate de bărbați, cotă mai
mică decât raportul pentru toate meseriile, care este de 80%.
La categoria tineret (sub 35 de ani), diferența se arată mai strânsă, femeile avocat având
salarii ce ating 91% din cât primesc omologii lor bărbați, respectiv 77.000 de dolari față
de 85.000 de dolari anual. În schimb, la categoria între 45 și 54 de ani, raportul este mai
mic, de 78% (121.000 de dolari - femeile față de 156.000 de dolari - bărbații). 
Raportul de 1 la 3 apare și la curțile de instanță ale statelor americane, unde 6.056 dintre
judecători sunt femei și 17.778 - bărbați, după cum spune organizația de profil National
Association of Women Judges (NAWJ). Printre procurori, reprezentarea feminină este mai
consistentă, din totalul de 9.488 de lucrători în această ocupație, 45% fiind femei, arată
site-ul de resurse umane Zippia.
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Deoarece până acum nu
există o colecție de
informații la nivelul UE
despre profesorii de drept,
acest raport a trebuit să se
bazeze pe datele „She
Figures” ale Comisiei
Europene, precizează
autorii.

Decalaje mari la notariate

Decalaje mari de gen sunt
observate în cazul notarilor
din jurisdicțiile de drept
comun, unde reprezentarea
bărbaților este de peste
70%, ne spune raportul

Parlamentului European. De
asemenea, în majoritatea
țărilor de drept civil din
Europa de Vest, notariatul

este încă o profesie „foarte
masculină”. În majoritatea
țărilor există „bariere mari
de intrare”, în condițiile în

care „profesia are un
prestigiu foarte mare și
perspective excelente de
venit”, explică specialiștii de
la PE. În fostele țări
comuniste, în schimb,
proporția femeilor în
notariat este foarte mare.
Totuși, „acest lucru s-ar
putea explica prin faptul că
funcțiile, prestigiul și
veniturile unui notar în
comunism erau destul de
scăzute și, prin urmare,
foarte diferite de funcțiile
unui notar într-o țară de
drept civil occidental”,
menționează studiul citat. 

Femeile au avut acces cu întârziere în profesiile juridice.
Constituțiile adoptate în cursul secolului al XIX-lea în țările
europene conțineau principii de egalitate, dar de multe ori
femeile nu erau incluse în aceste principii. În codurile civile
ale marilor legislații, femeilor li se refuzau în mod sistematic
drepturile civile și erau subordonate din punct de vedere
legal taților și soților lor. Ele nu au avut acces la
învățământul superior și la profesii, deoarece erau
considerate nepotrivite din cauza caracteristicilor de gen
percepute și se presupunea că ar pune în pericol statutul,
prestigiul și nivelul veniturilor profesiilor. Primele mișcări
feministe au criticat puternic această situație ca fiind
discriminatorie și au militat pentru admiterea sexului slab la
universități, și apoi la profesii și funcții publice. Odată cu
introducerea unui sistem de calificări formale în educație și
în ordinele profesionale, femeile au avut ocazia să
demonstreze că sunt capabile să îndeplinească criteriile
stabilite.
Din aceste motive, multă vreme profesiile juridice din
Europa au fost exclusiv masculine, arată un studiu amplu,
publicat de Parlamentul European. Majoritatea țărilor le-au
oferit femeilor acces la aceste ocupații până la începutul
secolului al XX-lea. Totuși, accesul la justiție și la parchet a
fost legat de drepturi civice depline, în special de dreptul la
vot. În multe țări din Europa de Vest, acest lucru a fost
posibil înainte sau imediat după Primul Război Mondial, în
alte țări a durat până după al Doilea Război Mondial. Deși
de atunci a existat o schimbare continuă către mai multă
egalitate de gen în profesiile juridice, încă persistă
dezechilibre considerabile de gen. Fenomenul se observă în

toate statele membre ale UE, chiar dacă situația variază
considerabil între țări, profesii juridice, precum și la nivel de
ierarhie. 
Prejudecățile s-au menținut timp îndelungat. Până în anii
’50, în unele țări europene, femeile din serviciul public și din
justiție erau supuse unor clauze de celibat, adică la
căsătorie trebuiau să părăsească instituțiile sau firmele la
care munceau! În timpul Războiului Rece, statele comuniste
au fost mai rapide în a acorda femeilor acces la profesii
juridice decât cele vest-europene. Dar asta nu a însemnat
neapărat că doamnele și domnișoarele au primit totdeauna
poziții prestigioase.
Istoria femeilor în profesiile juridice din Europa este diversă.
Politicile antidiscriminare și legislația Uniunii Europene au
creat în cele din urmă un cadru juridic comun, dar realitatea
socială din statele membre arată încă deficiențe în accesul
la funcții și venituri superioare. Femeile în drept au fost și
sunt în continuare mai vulnerabile în pozițiile lor decât
bărbații.
Există numeroase argumente aduse pentru egalitatea de
gen în sistemul judiciar, inclusiv principiul egalității de șanse
și echitate, asigurarea legitimității democratice și discuția
despre contribuțiile specifice pe care femeile le-ar putea
aduce în justiție. Dar funcționează și multe bariere, cu care
trebuie să se confrunte în special femeile. Printre acestea se
numără persistența stereotipurilor de gen și a părtinirii
implicite de gen, dificultățile în reconcilierea vieții de familie
cu cea profesională, lipsa de rețele eficiente de mentorat și
sprijin și lipsa de transparență în procesele de numire și
promovare.

Istoria zbuciumată a luptei pentru drepturi în Drept
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Este reconfortant să citez
din chambers global - cu-
 noscuta publicație editată
de chambers and partners,
companie independentă de
cercetare care operează în
200 de jurisdicții, oferind
clasamente detaliate și
informații despre cei mai
importanți avocați din
lume: „ileana glodeanu
este genială în a identifica
soluții la chestiuni foarte
complicate, păstrând cal-
mul și menținându-se pe
traiectorie (...). întotdeauna
lucrează incredibil de mult
pentru clienții ei”. cum
ajung publicaţiile globale de
specialitate să afle astfel de
detalii, chiar secrete despre
activitatea dv.?

Cred că dacă ești autentic, nu
prea ai secrete. Trebuie să fii,
cum se spune, genuine,
transparent, predictibil,
credibil. Oamenii - colegii,
clienții, sau persoanele
apropiate industriei în care
activez  - văd cât de mult te
străduiești să găsești metode

out of the box, pentru a
ajunge la situaţii în care
ambele părţi au de câştigat,
ei toți văd cât de mult suflet
pui în ceea ce faci. Nu vorbim
despre niște secrete: dacă
ești așa cum trebuie, asta
oferă predictibilitate celor din
jur, care știu că se pot baza
pe tine. Cum spuneam, cred
că autenticitatea te face să fii
credibil. 
În fond, noi suntem trusted
advisors, consultanţii care
însoțim partenerii, clienţii,
oricare ar fi ei, pe drumul pe
care trebuie să-l parcurgă. 

cum culeg informații
reprezentanții marilor di-
rectoare și anuare globale
de specialitate  despre
avocații din zone specifice,
din țări cu tradiție mai bo-
gată sau mai recentă în do-
meniul juridic?

Cei de la Chambers Global
realizează interviuri anuale, în
funcție de ariile de practică.
Personal, ajungând să coor -
do nez mai multe practici - pe

„Patosul este fundamental 
pentru ceea ce facem noi, avocații”
Interviu cu av. ILEANA GLoDEANu, Partener, Casa de avocatură Wolf Theiss

Sunt multe domenii în care doamnele performează. În care
arată, dincolo de frumusețe și feminitate, o alt fel de
determinare, tenacitate și vocație confirmate din mers. 
În pofida celor care nu disting meritele sexului frumos, apar
mereu exemple de femei care cuceresc, pe rând, inimile
unor semeni, ale clienților, ba chiar ale colegilor de breaslă. 
o Doamnă (re)descoperită de Lady Lawyer, 

dar binecunoscută comunității juridice din România, 
a acceptat să se dezvăluie, să vorbească despre sine 
în cele ce urmează. 
Pilda acestei întâlniri? În afacerile cu traiectorie
prefigurată, în picaj sau ascensiune, în zbor planat 
sau looping, mulți și-ar dori-o la manșă pe avocata 
Ileana Glodeanu. 
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lângă Corporate M&A, mă
ocup şi de Employment,
Restructurări, Insolvenţă,
TMT, dar, prin entuziasmul
care mă caracterizează, mă
încadrez în mai multe
categorii vizate de cercetările
de specialitate. Sunt oferite
informații generale, dar sunt
adunate și market peers –
opinii ale colegilor din
breasă, culese în regim strict
confidențial. Citatul la care 
v-ați referit la început, de
pildă, aparține unui
intervievat din comunitate -
nu aș putea ști vreodată cine
este. Dar toate aceste
referiri și intervenții sunt
înregistrate și probate, dacă
e cazul. 
Ceea ce este de reținut este
faptul că celebrele
directoare globale -
Chambers Legal,
International Financial Law
Review (IFLR), The Legal 500
- sunt importante pentru noi,
avocații, pentru că sunt, sau
ar trebui să fie, obiective.
Este de subliniat acest
aspect. Fiecare avocat are
grijă să verifice formularele
în care sunt menționați
clienții care oferă referințe
acestor foruri de analiză și
evaluare. Eu, personal, am
fost vreme îndelungată un
critic al analizelor respective
și mi-au trebuit peste 
15 ani, de când lucrez în
cadrul Wolf Theiss și de când
transmit date spre aceste
ținte, să mă conving că
procesul funcționează la
final.
Au fost situații când plecau
parteneri din firme de
avocatură prestigioase și toți
cei nominalizați în directoare
rămâneau în continuare
cotați foarte bine, ceea ce nu

era corect pentru piață,
întrucât în diverse nuclee din
firme de avocatură boutique
activau colegi cu o excelentă
pregătire, dar care nu erau
recunoscuți la adevărata lor
valoare. Deși unii sunt
sceptici, este foarte greu să
ajungi acolo sus, în
clasamente și aprecieri;
parcursul este sinuos și
adesea chinuitor. Eu,
personal, şi colegii mei din
Wolf Theiss am depus o
muncă asiduă pentru a
ajunge şi apoi urca în aceste
clasamente. Sunt mândră de
rezultatele noastre: în
clasamentul Chambers
Global 2022, am ajuns în
Banda 1 în clasamentul
individual, iar echipa de
Corporate M&A a Wolf
Theiss din România este în
Banda 2.

Există și distincții/premii
decernate de aceste
entități cu notorietate care
conferă recunoaștere glo-
bală avocaților din Europa
și din lume?

Vă mărturisesc cu mare
emoție și bucurie faptul că
m-am întors recent de la
Londra, de la Gala Premiilor
IFLR Europe, care a avut loc
pe 5 mai 2022, şi unde Wolf
Theiss a câştigat premiul
„Firma de Avocatură a
Anului” în România.
Aici trebuie să fac o serie de
precizări: întotdeauna ne-am
străduit din răsputeri să ne
regăsim în aceste topuri. Au
existat colegi de breaslă
care, după vreme
îndelungată, din motive de
frustrare și resemnare, au
renunțat să mai trimită

informații către IFLR. Deși
am fost un critic fervent al
acestor nominalizări și
clasamente, în timp, m-am
lămurit cum stau lucrurile și
mă bucur că nu am renunțat.
Mai mult, iată, după ce ani și
ani am fost ignorați, minunea
s-a produs!  

v-ați alăturat biroului din
românia al societății aus-
triece de servicii profesio-
nale juridice wolf theiss
încă de la începuturile sale,
în 2005, ca senior asso-
ciate. în 2012 aţi devenit
counsel, apoi contract part -
ner şi în urmă cu câțiva ani
ați fost promovată Equity
partner. ați rămas în echipă
de aproape 17 ani, deși ați
fost, la un moment dat,
umăr la umăr cu soțul dv.,
avocatul ciprian glodeanu,
fondatorul firmei de avoca-
tură glodeanu & partners.
cum s-a întâmplat să nu
continuați alături de soțul
dv.? de unde loialitatea dv.
exemplară pentru wolf
theiss?

Cu soțul meu sunt, în viața
personală, umăr la umăr, de
26 de ani. Profesional, am
fost alături peste 10 ani. Ni 
s-a propus amândurora în
2005 să ne alăturăm biroului
Wolf Theiss la acel moment,
doar că soțul meu era deja
Partener în altă societate și
ni s-a părut cumva aventuros
să mergem împreună în
aceeași firmă de avocatură,
cu atât mai mult cu cât Wolf
Theiss era, atunci, un nou-
intrat pe piața locală. 
Am decis să accept eu,
curajoasă, această ofertă,
deși la acel moment eram și

însărcinată, în acest an, fiica
noastră cea mare va împlini
17 ani!... Nu mai spun, fata
cea mică va avea cartea de
identitate foarte curând. 
Parcursul cam acesta a fost.
Ciprian (soțul - n.n.), a fost
alături de mine, ca
întotdeauna, el s-a
specializat în zona de energie
și Real Estate şi ne-am
completat în mod natural. 
Ca să răpund la întrebarea
dv. cu privire la loialitatea
mea, trebuie să vă spun
faptul că, în timp, am
devenit Equity Partner la
Wolf Theiss, adică sunt
acționar în firmă, alături de
câteva femei Equity Partner
din întreaga regiune (în
Austria, Bulgaria, Cehia și,
iată, România). 
Trebuie să vă mărturisesc,
fără lipsă de modestie, faptul
că nu există multe femei cu
statut de acționar în firmele
multinaționale prezente pe
piață. Este cu adevărat
onorant să știu că mă implic
direct, așadar, în bunul mers
al biroului local, în
oportunitățile care se ivesc
pentru firmă, că pot aduce
noi parteneri. Mă motivează
să dezvolt alte arii de
practică, şi, în acelaşi timp,
mă concentrez să dezvolt
perspectivele echipei de 16
avocați pe care o coordonez
în prezent, cea mai mare
echipă din cadrul biroului
local al Wolf Theiss.

coordonați, așadar, o
echipă constituită din 16
specialiști? un departa-
ment cât o firmă?

Da, tocmai ce am cooptat un
nou coleg care vine să
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contribuie la acoperirea
domeniului IT, care are
pentru noi o pondere de
aproximativ 25% din
tranzacții. Suntem 16 oameni
frumoși și optimiști, ce
formează, probabil, cea mai
mare echipă din firmele de
avocatură româneşti sau
internaționale, cu 16 avocați
coordonați de un singur
partener. Echipa noastră este
de Corporate M&A, dar în
acest departament
cuprindem și avocaţii care se
ocupă de Dreptul Muncii,
pentru care avem în vedere
promovarea unui Partener
care să preia coordonarea
acestei practici. 

Este mai dificil parcursul
profesional al unui avocat
într-o firmă pan-euro-
peană, regională, globală?

Trebuie să spun lucrurilor pe
nume: într-o firmă
internațională de avocatură
avansezi mult mai greu
comparativ cu o firmă
domestică de avocatură. Nu e
simplu să devii Senior
Associate, Counsel sau
Partener! Pentru asta, e
nevoie să treci prin furci
caudine. Într-o firmă
românească, poți ajunge
poate Partener la cinci ani
distanță de la momentul
absolvirii facultății; în una
multinațională, în același
interval de timp, nu ajungi nici
Senior Associate! 
Aici nu vorbim despre rigori și
exigențe absurde,  ci doar de
standarde ridicate. Dacă
obține cineva, de exemplu,
titulatura de Avocat Senior,
aceasta chiar trebuie să
corespundă cu realitatea şi cu

etaloanele pentru această
titulatură la nivel global. În
general, aș sublinia că este
mai sinuos acest parcurs
profesional, etapele
promovărilor fiind mai
anevoioase, însă și satisfacțiile
ulterioare sunt pe măsură.

rigorile mari, exigențele
despre care vorbim, în
fond guvernanța de cor -
porație, în cazul firmelor
regionale sau globale, nu
temperează flexibilitatea și
deschiderea față de idei și
inițiative? nu au furcile
caudine ale corporațiilor
dinții prea deși?

Deși un parcurs descris mai
sus pare laborios, cred că, în
realitate, satisfacțiile
compensează totul. Este
nevoie de structuri și
structurare oriunde. Noi, ca
firmă cu rădăcini austriece,
avem o serie de principii,
rigori etc., dar şi flexibilitate,
care este dată de oameni.
Aici, în Wolf Theiss, de
exemplu, vorbim despre un
mediu de lucru green sub
toate aspectele - atitudine
proactivă, deschidere spre
nou, inițiativă, partajare de
know-how, mediu curat în
toate dimensiunile. 
Sunt foarte senină să
mărturisesc faptul că am
ședințe dese de
brainstorming cu colegii din
departament, că linia de
comunicare este mereu
deschisă și că învăț
permanent de la fiecare,
inclusiv de la colegii tineri și
foarte tineri, pe care îi
provoc să gândească, să
intervină și să-și dea măsura
talentului lor.

o întrebare mai degrabă re-
torică: au existat pentru
dumneavoastră, de-a lun-
gul timpului, tentații și por-
niri personale de a schimba
„tabăra”?

În mod firesc, dacă ești bun în
ceea ce faci, este inevitabil să
nu încerce cineva să te
abordeze cu o propunere de
colaborare. M-aș simți jignită
să nu se fi întâmplat așa!
Chiar am și acum discuții cu
colegii din echipă pe această
temă, care sunt curtați și/sau
asaltați de alte oferte. Le
spun mereu: „Luați toate
acestea ca pe un compliment,
ca pe o recunoaștere a valorii
voastre!”. Este haios faptul
că, în cazul meu, astfel de
situații continuă să existe!

calificările dv. academice
includ o licenţă în drept la
universitatea din bucureşti
şi două diplome de studii
postuniversitare în drept
privat şi comercial, atât la
universitatea din bucureşti,
cât şi la universitatea din
paris, sorbona. sunteți
membru al baroului bucu-
reşti din anul 2000. cât de
dificil este pentru o doamnă
să se implice în arii de prac-
tică avocațială foarte solici-
tante, greoaie, uneori pe o
întindere mare de timp?

Cred că aici vorbim și despre
construcția individuală, de
resorturile proprii, despre
afinități și dăruire. 
Mă uit cu drag la fiicele mele
şi încerc să le vorbesc despre
succes, dar nu mă laud față
de ele, doar le vorbesc
despre alegeri. Îmi amintesc

că, în clasa a XI-a, în 1995,
fiind elevă la un liceu de
matematică-fizică, am
plecat, împreună cu alți
câțiva elevi, cu o bursă
Soros, direct în SUA. În
virtutea rezultatelor mele
foarte bune la matematică,
nu am lăsat nicio clipă
impresia că nu voi opta
pentru studii universitare în
domeniul științelor reale.
Evident, cele mai bune șanse
logice le-aș fi avut să mă
înscriu la ASE. Cu toate
astea, am ajuns să aleg
Dreptul, unde erau
organizate examene la
istorie și gramatică! Nu mi-a
plăcut istoria în mod aparte,
mai ales că nu am putut
memora niciodată date în
mod mecanic. Nici gramatică
nu mai făcusem din clasa a
VIII-a, dar m-a ajutat faptul
că fusesem de două ori
olimpică națională la această
disciplină la acel moment.  
Mi s-a părut foarte
provocator să fac o alegere
out of the box, să optez
pentru un program de studii
mai complicate și dificile,
într-o competiție cu 16
candidați pe un loc. Am și
pariat cu o colegă pe reușita
mea și... am câştigat!
Am ales Dreptul, dar sigur și
Dreptul m-a ales pe mine.
Spun asta pentru că în tot
parcursul meu ulterior am
avut parte de foarte mult
noroc şi mi s-au deschis
multe drumuri. Consider că
profesia m-a ales să fac exact
ceea ce mi se potrivește! De
ce spun asta? Pentru că, de
pildă, în domeniul M&A
(Fuziuni și Achiziții - n.n.)
trebuie să fii foarte
matematic, structurat, să
identifici care sunt
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problemele, să faci
conexiunile necesare și să
înțelegi ce este mai bine
pentru clientul tău. 
Așa am ajuns să lucrez inițial
cu câțiva profesori
universitari, apoi m-am
alăturat societății Voicu
Filipescu, în perioada 2003-
2005. Deja în 2004, la doar 27
de ani, coordonam procesul
de due diligence în cadrul
tranzacției prin care UPC
România (parte a grupului
Liberty Global) a preluat
compania locală Astral
Telecom. Această achiziție,
evaluată la vremea respectivă
la circa 400 de milioane de
dolari, rămâne un punct de
reper în cariera mea. 

pe ce s-a bazat atunci încre-
derea casei de avocatură
respective în ceea ce vă
privește, pentru a primi o
astfel de responsabilitate,
în cadrul unei tranzacţii de
asemenea anvergură? 

În general, mă consider o
persoană foarte norocoasă.
Mi-au fost oferite multe
șanse de a confirma și cred că
nu am dezamăgit. De fapt, în
echipa pe care o coordonez,
pilonul de bază a fost și este
încrederea. Probabil că ai
încredere de la început și da,
ea se poate pierde pe
parcurs. Încrederea este
acolo: eu știu, de pildă, că am
alături de mine o echipă
fantastică de avocați. Eu le
ofer tot creditul, încrederea
nu vine cu limite! 
Ce înseamnă asta pentru
mine în cadrul organizației?
Faptul că atunci când colegii
au probleme și se simt
depășiți, vin și mă întreabă,

ne sfătuim, găsim cele mai
bune soluții. Dacă vă puteți
imagina, nu doar avocații
tineri îmi cer sfatul, se
întâmplă și cu cei care sunt
de 16 ani alături de mine în
echipă. Eu însămi ajung să mă
consult cu avocații mai tineri!
Toţi învăţăm, este important
să-ţi alegi oameni diferiţi de
tine, aşa te complezi, aşa
crești. Ca să concluzionez, aș
spune că totdeauna e nevoie
și de o altă perspectivă!

ați avut un mentor în ca-
riera dv. de avocat?

Declar cu drag că mentorul
meu formal în Drept (cu
semnătură!) a fost prof. univ.
dr. Flavius Baias, fostul decan
al Facultății de Drept din
cadrul Universității București
şi fost secretar de stat în
Ministerul Justiției. Este un
profesionist la care am
remarcat o pedanterie,

delicatețe și eleganță cum rar
mi-a fost dat să găsesc în
profesie. Formal, dar și direct,
la începutul anilor 2000, am
lucrat câțiva ani buni, până
când drumurile fiecăruia
dintre noi s-au despărțit. În
același timp, am apreciat
mereu un alt mare avocat
alături de care am „crescut”,
prof. univ. dr. Gheorghe
Piperea, care m-a fascinat
prin talentul său genial, prin
puterea de muncă și atenția
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sa distributivă, de ordin
napoleonian.

Experiența vă recomandă
ca expert tranzacțional în
energie, telecomunicații,
media și tehnologie, dar și
pharma. de asemenea,
aveți o experiență vastă în
domeniul dreptului muncii,
fiind implicată în transferuri
de întreprinderi, restructu-
rări complexe sau negocieri
dificile cu sindicatele/
reprezentanții salariaților.
în ce domenii ați găsit cele
mai multe oportunități și
satisfacții?

Mie îmi plac provocările.
Dacă mă credeți, mi-ar plăcea
să cresc în fiecare zi. De
aceea spun că tot ce este
dinamic și generează noi
teste este o sursă de
satisfacții. În efortul de a nu
mă plafona, observ cu interes
şi îmi plac industriile noi. În
domeniul IT trebuie să fii la
curent cu noutăţile şi
inovaţiile, de mulţi ani citesc,
spre exemplu, despre
securitatea cibernetică. Îmi
place să urmăresc acest
sector atât de dinamic
precum industria IT, dar şi
industrii precum energie,
pharma și nu numai. Şi fac
asta dintotdeauna, de
dinainte de pandemie și de
criză. Sunt domenii
provocatoare, care te duc
spre arii clare de practică, la o
specializare și o documentare
aprofundată. Trebuie să
înțelegi clar lucrurile care te
privesc, pe tine și pe client.
Nu ai cum să negociezi, să
realizezi tranzacții, dacă nu
știi sectorul respectiv,
prevederile legale,

autorizațiile, normele etc.
Dacă nu știi specificul şi
dificultăţile fiecărei industrii,
lucrurile sunt compromise din
start. Nu poți fi un avocat bun
în diverse industrii dacă nu
cunoști realitățile și riscurile
fiecăreia din ariile respective.

cum reușiți să ajungeți la
performanță, în condițiile în
care timpul fizic de docu-
mentare și informare în atâ-
tea domenii este drastic
limitat?

Facem analize SWOT
(Strengths, Weaknesses,
Opportunities, and Threats -

puncte forte, puncte slabe,
oportunități și amenințări) pe
industrii atunci când realizăm
o procedură de tip due
diligence şi îmi pregătesc un
research bun despre fiecare
companie; altfel nu avem
cum să cunoaştem în
profunzime problemele
companiei respective, trebuie
să înțelegem clar toate
implicaţiile, întregul context. 
În rest, vorbim despre un mix.
Nu mă uit la televizor, dar îmi
fac o selecție riguroasă a
surselor de informare și mă
străduiesc să mă înconjor de
oameni buni, cu care să mă
sfătuiesc judicios, ori de câte
ori este cazul. Tot timpul

citesc despre lucruri diverse,
îmi place să-mi extind
orizonturile, învăț de peste
tot, de la copiii mei și de la
colegii mei mai tineri, de la
seniorii pentru care am o
adâncă prețuire, dar și de la
consilierii pe care mi i-am
format. 
Fără vanitate, trebuie să ne
amintim faptul că orice rege
din istorie a avut lângă el
sfătuitori care l-au menținut
pe poziții. De pildă, atunci
când nu reușesc să fiu
pregătită atât cât mi-aș dori
pentru o întâlnire, dincolo de
experiența care mă ajută,
întreb pe colegii specializați
pe acea arie care sunt temele
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fierbinți și ce este esențial
și/sau prioritar. Apoi, în
funcție de situație, dezvolt,
caut, analizez...

dacă ajungem la celebrul
triunghi retoric al lui aristo-
tel, cu laturile sale - ethos-
ul (forma sau maniera
argumentului), logos-ul
(mesajul sau ideea centrală)
și pathos-ul (forța emotivă,
apelul la empatie și coordo-
nate spirituale sau cultu-
rale), ce anume vă
definește mai clar pe dum-
neavoastră, ca persoană?

Toate cele trei laturi sunt
foarte importante, dar eu
cred că patosul este
fundamental pentru ceea ce
facem noi, în profesia
noastră. De altfel, cred că
patosul este cuvântul de
ordine în existența mea!

dacă ar fi să vorbim despre
plusurile și minusurile din
economia românească, des-
pre perspective, oportu -
nități și priorități, ce ați
spune, pe scurt?

Dacă privim spre economie,
cred că se face o disociere
între lucrurile care se petrec
în economie și multe dintre
realitățile românești, cele
care țin de politică, legislație,
infrastructură, cultură etc. 
Economia a mers foarte bine
fiindcă a existat și există un
anume entuziasm, suficient
deep cash sau dry powder,
cum se spune în limbajul
financiar global, adică
lichidități semnificative,
disponibile pentru investiții. 
Acum, paradoxal, în noul

context geopolitic și militar,
interesul pentru regiune a
crescut. Sunt multe companii
care se relochează din Rusia
sau Ucraina, alte companii
occidentale vin să-și probeze
susținerea pentru regiune.
Chiar dacă sub anumite
aspecte am rămas în urmă,
minusurile de acest gen
generează noi oportunități.
Cred că la nivel economic
stăm cu adevărat bine la
mulți indicatori, deși ne
luptăm cu inflația, cu declinul
economic general și cu criza
energetică. O creștere
economică anuală ar trebui
să atragă și noi investiții în
domeniile în care avem
„restanţe”: infrastructură,
energie regenerabilă etc.

ce urgențe ați vedea pentru
românia, pe termen scurt,
din perspectivă juridică?

Prioritar, trebuie să
modernizăm, să simplificăm
legislația. Codul Civil, adoptat
în urmă cu peste 10 ani, a
fost foarte util, dar

modificările aduse nu sunt
suficiente. Ar trebui noi, ca
juriști, să inovăm puțin mai
mult, să luptăm pentru
eliminarea sechelelor
birocratice, pentru adoptarea
de soluții tehnologice noi și
facile, pentru găsirea unor
formule care să sporească
atractivitatea pieței locale în
general. Ca exemplu, sunt un
militant fervent pentru
reformarea și schimbarea din
temelii a Legii 31/1990, care
este mult prea depășită și
anacronică!

ați luptat consecvent, v-ați
instruit continuu și ați con-
firmat, devenind un avocat
de succes, un nume recu-
noscut în comunitatea juri-
dică din românia. la acest
moment, vă simțiți bine
aici, acasă, în țară, în profe-
sie și familie?

Despre familie, nu încape
vorbă. Despre restul, e de
comentat. Nu cred că cineva
dintre noi, excluzând pe cei cu
exces de naționalism, nu a

avut multe momente de
maximă frustrare, trăind în
realitatea românească de zi
cu zi. Cu toții trebuie să
recunoaștem că avem trăiri,
porniri și nervi zdruncinați
atunci când ne lovim de un
drum de 5 ore între București
și Sinaia sau când constatăm
că șansele de vindecare în
sistemul public de sănătate
autohton sunt cum sunt etc.
Dar trecând peste toate
acestea, trebuie să fim
conștienți că noi toți - și dv., și
eu - suntem datori să
participăm, să contribuim, să
întoarcem societății și țării o
parte din binele pe care ni l-a
făcut şi ne-a ajutat să-l aflăm
și să-l valorizăm. 
Trebuie să descoperim sau să
reconsiderăm conceptele de
comunitate, întrajutorare,
voluntariat. Trebuie să
credem în noi și în șansele
care încă ne surâd! Suntem
mult mai bine faţă de anii ’90,
dar încă nu suntem unde ar
trebui să fim. Trebuie să
punem umărul, să avem
răbdare şi vom progresa. Noi
toţi suntem datori acestei ţări.

Ileana Glodeanu este Partener Coordonator al practicilor de Corporate / M&A şi
Employment în cadrul biroului Wolf Theiss din Bucureşti. Cu o experiență de peste 20 de ani
în domeniul juridic, Ileana a reprezentat clienți din diverse domenii de activitate - energie,
TMT, pharma - în unele dintre cele mai mari tranzacţii de fuziuni şi achiziţii din România.
Frecvent premiată pentru realizările sale, speaker la conferinţe internaţionale şi naţionale,
contributor la numeroase ghiduri de practică, Ileana este un model pentru cei care îşi doresc
să urmeze cariera de avocat. 
Extrem de activă, Ileana este implicată în numeroase organizaţii şi asociaţii profesionale:
este fondator al Asociației Române a Industriei Fotovoltaice (RPIA), membru în Consiliul de
Administrație al Inițiativei pentru Dezvoltarea Antreprenoriatului Romilor (REDI), membru al
TMA România (Turnaround Management Association - singura asociație internațională non-
profit dedicată reînnoirii corporative și managementului turnaround-ului), membru al
Romanian Business Leaders (RBL), membru al Asociației Române de Private Equity (ROPEA).
Ileana a primit numeroase premii ca femeie avocat în dreptul afacerilor în România şi în
Europa - cum ar fi Expert Lawyer în Corporate / M&A la Gala Top Lawyers, Premiul pentru
Excelență în Management la Gala Lady Lawyer sau Premiul pentru Femei în Dreptul
Afacerilor, pentru a numi doar câteva dintre acestea. 
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cum ați decis să studiați
dreptul? ați fost vreodată
tentată să vă orientați către
alt domeniu?

Am decis să studiez Dreptul
în ultimii ani de liceu, era
cumva o provocare la
momentul respectiv să iei
examenul de admitere. Erau
14 candidați care concurau
pe un singur loc. Bunicii mei
au lucrat în învățământ,
părinții, în medicină, așa
încât am fost prima din
familie care să urmeze
Facultatea de Drept. Sigur că
până să iau această decizie
am analizat și alte opțiuni -
spre exemplu, a fost o
perioadă în care visam să fac
jurnalism, iar înainte de liceu
am fost tentată să dau la
arte plastice, aveam
înclinații artistice, îmi plăcea
foarte mult să desenez. Cu
toate acestea, nu le-am dat
curs, am simțit că avocatura
era cea mai apropiată de
ceea ce îmi doream și ce
credeam că aș putea să fac
bine în viață.     

care a fost cel mai dificil mo-
ment din perioada facultății?
dar cel mai plăcut?

Nu știu să fi avut un
moment anume extrem de

greu, dar cu siguranță
perioada cea mai dificilă a
fost primul semestru de
facultate. Nu cunoșteam
Bucureștiul prea bine, eram
brusc singură, departe de
familie și prieteni și cu
noțiuni de studiu noi, unele
greu de înțeles încă. Aveam
cu mine însă ambiția de a
reuși și dorința de a fi
printre cei mai buni. Așa
încât, pe măsură ce s-a
disipat stresul unui nou
început, am început să gust
și din fericirea vieții de
student. Cred că pot spune
cu mâna pe inimă că a fost
printre cele mai frumoase
perioade ale vieții mele. 

de ce avocat și nu procuror,
judecător sau altă profesie
din sfera juridică?

Nu am fost niciodată atrasă
de altă profesie în domeniul
juridic. Când am decis să
urmez Dreptul, a fost pentru
că voiam să devin avocat.
Am observat că mulți
studenți sau absolvenți de
Drept oscilează între
profesiile din sfera juridică.
Este bine și așa, să iei o
decizie asumată, după ce ai
analizat argumentele pro și
contra. Nu a fost cazul meu;
motivul pentru care am
urmat Facultatea de Drept a

„mi-am dorit să fac avocatură 
de business de la început”
Interviu cu av. moNIA DobRESCu, Partener la mușat & Asociații
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fost pentru că mă vedeam
avocat, nu procuror, nu
judecător. Am tot respectul
pentru aceste profesii, dar nu
am simțit că mi se potrivesc. 

coordonați de aproape 10 ani
departamentele de finance &
banking și real-estate în una din
cele mai reputate case de avo-
catură din românia - mușat și
asociații, ați consiliat și asistat
juridic numeroși clienți globali și
locali. care credeți că a fost,
până azi, punctul de maxim pro-
fesional al dv.?

Atingerea unui punct de maxim
profesional implică inevitabil
declinul, în consecință, vreau să
cred că încă nu mi-am atins
punctul de maxim profesional și
continui să mă dezvolt
profesional. În mod firesc, a
existat o evoluție a dezvoltării
mele profesionale,
corespunzătoare etapelor pe
care le-am parcurs în carieră, și
care a implicat o diversificare a
mandatelor și o creștere a
nivelului de dificultate a
dosarelor în care am fost
implicată. Ceea ce a adus cu sine
și o creștere a responsabilității și
noi atribuții în structura firmei.

Este avocatura de business un
domeniu mai ofertant pentru
un practician? Este această arie
de practică mai atractivă decât
sfera penală? deschide aceasta
oportunități mai mari în
comparație cu spețele civile?

Avocatura de business are
particularitățile ei și poate fi
extrem de atractivă pentru cei
care își doresc să facă
consultanță. Există însă și
avocați care vor să pledeze în

fața instanței, care nu se văd
altfel decât avocați litiganți, fie
pe civil, fie în zona de penal.
Cred că fiecare mod de a
practica avocatura are avantaje
și dezavantaje, dar totul se
rezumă, în cele din urmă, atât la
ce îți dorești ca avocat și ce ți se
potrivește mai bine, în funcție
de tipul de personalitate, cât și
la circumstanțele în care ajungi
să te formezi profesional. Nici
aici nu am avut dubii asupra
alegerii mele. Mi-am dorit să fac
avocatura de business de la
început. 

unul din domeniile în care v-ați
pus în valoare competența este
cel imobiliar. cum vedeți viito-
rul apropiat și mai îndepărtat al
pieței de real estate, în actualul
context geopolitic și post-pan-
demic?

Cred că piața de real estate din
România este și va rămâne
atrăgătoare pentru investitori,
deoarece are încă multe de
oferit, iar investițiile în
imobiliare au fost considerate
de-a lungul timpului ca fiind mai
sigure decât alte tipuri de
investiții. În plus, jucătorii din
acest domeniu au dovedit a
avea un nivel de maturitate care
ne-a permis să trecem cu bine
peste perioada pandemiei, ceea
ce este încurajator pentru
evoluția pieței în sens pozitiv și
pe viitor. 

ca specialist în domeniul finan-
ciar-bancar și imobiliar, puteți
emite judecăți de valoare care
pot fi real ajutor. care dintre
segmente pare acum cel mai
promițător pentru investiții - te-
renuri, birouri, construcții in-
dustriale, retail, rezidențial?

Ca în orice piață, fluctuațiile
pieței imobiliare sunt
determinate de cerere și ofertă,
care, la rândul lor, sunt
influențate de o serie de factori
precum puterea de cumpărare,
dobânzile practicate, situația
economică și, nu în ultimul
rând, politicul. 
În timpul pandemiei, spre
exemplu, piața de office a avut
de suferit, în principal, din
cauza modificării condițiilor de
muncă și a orientării societății
către telemuncă. Rezidențialul
însă a mers bine, în contextul
restricțiilor impuse de criza
medicală, condiționat totuși de
adaptarea dezvoltatorilor la
noile cerințe ale cumpărătorilor
(proximitatea față de săli de
sport, de centre comerciale,
parcuri, eficientizarea
energetică, orientarea către
locuințele „verzi” și către
zonele periferice, mai aerisite,
unde se poate îmbina confortul
urban cu satisfacerea nevoii de
a petrece timp în natură etc.).
Studiile publicate recent arată
că 2021 a fost un an-record
pentru piața rezidențială, atât
în ceea ce privește livrarea de
locuințe noi, cât și ca rapiditate
de vânzare către clienți. Odată
cu începerea războiului și a
apariției unui flux de persoane
refugiate, s-a creat
oportunitatea închirierii
apartamentelor pe termen
scurt sau chiar mediu. Probabil
că segmentul rezidențial va fi
unul profitabil în următorii ani.  

cum va evolua retailul?

În ceea ce privește retailul,
acesta rămâne un punct de
atracție pentru cumpărători și,
prin urmare, pentru investitori
și dezvoltatori. Deși comerțul

Cred că piața de
real estate din
România este și
va rămâne
atrăgătoare
pentru investitori,
deoarece are încă
multe de oferit, iar
investițiile în
imobiliare au fost
considerate de-a
lungul timpului ca
fiind mai sigure
decât alte tipuri
de investiții.

Avocatura de
business are
particularitățile ei
și poate fi extrem
de atractivă
pentru cei care își
doresc să facă
consultanță. 
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electronic a luat amploare
în ultimii ani și face o reală
concurență centrelor
comerciale, rămân la
părerea că acestea nu vor fi
afectate în următorii ani
într-o măsură prea mare.
Românilor le place să facă
cumpărături, să se plimbe
prin magazine, de aceea
shopping centre-urile
continuă să fie pline și de
interes. 
De asemenea, parcurile
logistice și, în general, zona
industrială mai au loc de
dezvoltare și având în
vedere amplasarea lor în
zonele periferice ale
orașelor, vor fi direct
influențate de planurile de
infrastructură ale
autorităților competente.   
Cert este că piața
imobiliară este într-o
continuă dinamică și
parametrii în care
funcționează se pot
schimba relativ repede, în
funcție de contextul
economic și geopolitic. În
momentul de față, direcția
pieței imobiliare este
influențată și de izbucnirea
războiului în Ucraina, care a
adus cu sine o stare de
instabilitate și mai multă
prudență în plasarea
investițiilor. În plus,
creșterea prețului la
materialele de construcție
și materie primă, precum și
la utilități va avea cu
siguranță un impact
negativ. Și mâna de lucru
este mai scumpă, ca
urmare a valului de
scumpiri, și este de așteptat
ca toate acestea să ducă la
o ajustare a prețului
imobilelor. Se întâmplă deja
în multe țări din Europa. 

care considerați că sunt, în
acest moment, punctele
slabe ale mediului de afa-
ceri românesc?

Pentru ca mediul de afaceri
să funcționeze corect și să
prospere este nevoie de
stabilitate politică și
legislativă. Cadrul legislativ
la noi este uneori neclar, cu
prevederi chiar
contradictorii și cu o
aplicare neuniformă, lipsa
acestei uniformizări
generând de multe ori
frustrare și îngreunând
luarea deciziei. În plus,
România are în continuare
dificultăți în a scăpa de
birocrație, ceea ce sperie
investitorii străini. Un om de
afaceri, un investitor se
așteaptă la celeritate și
claritate, apreciază
pragmatismul și

predictibilitatea, ceea ce nu
este întotdeauna realizabil
pe piața noastră.  

ce sfat i-ați da unui student
aflat în primul an de facul-
tate? dar unui proaspăt ab-
solvent al unei Facultăți de
drept?

Studentului în primul an i-aș
recomanda să învețe și să se
distreze în egală măsură. Să
învețe, pentru că fiecare
etapă în cariera profesională
este importantă, are un rol
aparte, iar facultatea pune
bazele unei cariere. Și nu
poți fi un avocat de succes
fără niște cunoștințe
teoretice solide. Este ca și
cum ai încercat să ridici o
construcție fără fundație. În
același timp, perioada
facultății este unică și poate
crea amintiri superbe și

prietenii de-o viață. Așa
încât, l-aș sfătui pe student
să profite de o etapă atât de
frumoasă și să nu se uite în
urmă cu regretul de a nu fi
trăit fiecare clipă cu bucurie.  
Unui proaspăt absolvent de
Drept i-aș spune să se
pregătească de o perioadă
în care va avea sentimentul
că nu știe nimic. Personal,
mi s-a părut dificilă perioada
de după facultate, când am
început să înțeleg ce
înseamnă, de fapt, să
practici avocatura. Nu avea
prea mare legătură cu ce
vedeai în serialul „Ally
McBeal”. Abia mai târziu, pe
măsură ce intri într-un ritm
de lucru și capeți încredere
în munca ta, începi să
înțelegi și să apreciezi
importanța bazelor
teoretice obținute în timpul
facultății. Și contează,
contează enorm.   
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București, 27 aprilie 1867.
Dumitru Bilcescu, fost șef al
Controlului Finanțelor în
vremea prințului Barbu
Știrbey și unul dintre
fondatorii Băncii Naționale a
României, este fericit. Soția
sa, Maria, îi dăruiește o fiică,
pe care avea să o cheme
Sarmiza (ori Sarmisa).
Potrivit unor surse, numele
ales provine de la
Sarmizegetusa, cetatea
legendară a dacilor.

Încă de la cea mai fragedă
vârstă, Sarmiza Bilcescu
dovedește un talent
deosebit pentru muzică și
dovedește o pricepere
strălucită la clapele pianului,
pe care avea să îl studieze cu
Eduard Wachmann, un mare
nume în epocă. Dar o
vocație nebănuită pentru o
persoană de sex frumos la
acea vreme, precum și
influența tatălui aveau să o
ducă, mai târziu, pe drumul
cunoașterii legilor.

Frecventează renumitul
colegiu Sf. Sava, primește
învățătură de la ilustrul Spiru
Haret. La 17 ani trece
examenul de bacalaureat.
Călătorește la Paris,
împreună cu mama sa, unde
se înscrie la Litere, dar
revine în țară. În Franța

izbucnise holera. După
numai o lună și jumătate
revine în patria lui Voltaire,
unde produce uimire cu o
decizie rară la acel moment.
O prezență feminină la studii

în Drept nu era ceva care să
rămână neobservat,
necontroversat. Dar Sarmiza
trece cu bine toate
examenele. Mai mult decât
atât, în 1890, la vârsta de

numai 23 de ani, devine
prima femeie din Europa
care obține titulatura de
doctor în Drept. Denumirea
tezei, de un feminism avant
la lettre, spune multe despre
personalitatea celei care
toată viața a înfruntat
prejudecățile: De la
condition légale de la mère
(Condiția juridică a mamei).

Avea să devină ea însăși
mamă opt ani mai târziu.
Căsătorită, din 1896, cu
Constantin Alimănișteanu,
un inginer de excepție, care
absolvise Şcoala superioară
de mine din Paris, Sarmiza îi
dă naștere, în 1898, lui
Dumitru Alimănișteanu,
ulterior ministru de finanțe
liberal și deținut politic pe
vremea comunismului.

Performanțele științifice ale
Sarmizei au găsit un larg
ecou în presa mondială.
După cum arată blogul cu
profil istoric deieri-deazi, „Le
Monde illustré” îi dedică un
articol la 21 iunie 1890, iar la
28 aprilie 1892, prestigiosul
„Le Figaro” publică o cronică
intitulată „La doctoresse”.
De asemenea, „Le Matin”
din 13 iunie 1890 și „Le XIX-e
siècle” (14 iunie 1890) își
informează cititorii despre
„Doctoresse en Droit”.

Feminism avant la lettre: 
Sarmiza bilcescu, prima femeie
doctor în Drept din Europa



Sarmiza Bilcescu a intrat,
încă de la vârsta de 24 de
ani, în Baroul Ilfov, care pe
atunci includea și
Bucureștiul, și era condus de
celebrul om politic Take
Ionescu. Nu a practicat
niciodată avocatura. 

Presa română nu a ezitat să
taxeze misoginismul vremii.
„Singura femee doctor în
drept în țara Românească.
Cine n’o cunoaște? Fiica d-lui
Bilcescu, marele proprietar
din capitală, și-a terminat
studiile universitare la Paris,
unde a luat doctoratul magna
cum laude. Reîntoarsă în țară,
a fost obiectul admirațiunei și
curiozităței generale. Spirit
neobosit, a căutat să’și
desfășoare activitatea, dar a
fost împiedicată: nu i s’a
acordat dreptul de a pleda”,
scria „Foaia populară”, la 31
mai 1898. „Dacă energia i-a
fost astfel împiedicată într’o
direcție, în schimb comorile
sufletești s’au desfășurat în
toata splendoarea lor: a face
bine nimeni nu e în stare a te
opri. Cine nu a văzut-o în
comitetul de patronare a
atâtor baluri cu scopuri de
binefacere? Cine nu a zărit-o
ore întregi la societatea
«Furnica», unde, ca o
adevărată furnică, aduna din
toate părțile spre a ajuta
atâtea fete sărace, care și azi
o bine-cuvântează? Și în
această neîncetată activitate:
a împărți în dreapta și stânga
mila, a trecut câți-va ani după
reîntoarcerea sa în țară”, o
elogia jurnalistul de la „Foaia
populară”. 

Figură marcantă a vieții
publice, a fost una dintre
fondatoarele Societății

Domnișoarelor Române,
organizație care lupta
pentru creșterea nivelului
de educație în rândul

femeilor. Prezență activă la
întrunirile culturale și
mondene, unde încântă
asistența cu talentul ei nativ

pentru muzică. Leagă o
strânsă prietenie cu
Prinţesa Maria, viitoarea
regină, căreia îi predă lecții
de limba română.

De asemenea, participă 
la multe evenimente peste
hotare, unde face tot ce îi
stă în putință pentru a
promova imaginea țării. 
În 1911 îl pierde, prea
devreme, pe soțul ei,
inginerul Alimănişteanu, pe
care îl plânge, la mormânt,
însuși marele istoric 
Nicolae Iorga.

După o viață trepidantă,
pusă în slujba culturii și
civilizației românești, în
1935, Sarmiza Bilcescu se
retrage la țară, la
Româneşti, județul Muscel,
cum se numea la acea
vreme. Avea 68 de ani. 
În vara acelui an, la 26
august 1935, se stinge din
viață. A fost privegheată 
de Primul Patriarh al
Bisericii Ortodoxe Române,
Miron Cristea.
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Liberté, Égalité... dar nu pentru sexul slab?
Deși fusese admisă, nu cu mult timp în urmă, la Litere, înscrierea la Facultatea de Drept a
Universității din Paris a întâmpinat opreliști. Sarmiza Bilcescu era femeie! Putea fi
creditată a stăpâni metaforele, dar să lucreze cu legea? Examinarea ei, în decembrie
1884, a durat nu mai puțin de două săptămâni. Într-un târziu, mama candidatei a avut o
discuție dură cu A.E. Pichard, secretarul Facultății de Drept. „Sosesc dintr-o țară
îndepărtată însă unde nu se contestă femeilor dreptul de a-și face educația. Cum este
posibil, domnule, ca într-o țară unde și pe porțile închisorilor e scris Libertate, Egalitate și
Fraternitate, dv. să împiedicați o femeie de a se instrui?” – a răbufnit doamna Maria
Bilcescu, după cum consemnează site-ul orientromanesc.ro. În cele din urmă, luând act de
răspunsurile foarte bune, Senatul Universitar a aprobat cererea de înscriere. „Răspund.
Profesorul insistă. Intru atunci în toate detaliile, analizez excepțiunile, vorbesc timp de un
sfert de ceas. Fața profesorilor se luminează: bine, Domnișoară, foarte bine. Examenul
continuă timp de aproape trei sferturi de oră și se termină. Ies din sală. Peste două
minute vine ușierul și mă invită din nou în sala de examen. Din acel moment, profesorii au
avut pentru mine acea considerațiune, pe care o rezervă elementelor de elită!” – își
amintea, într-un jurnal, Sarmiza Bilcescu.
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ați probat o loialitate
exemplară față de societa-
tea leaua damcali deaconu
păunescu (lddp) - aproape
15 ani de activitate
susținută în echipă. care
este „secretul” ascensiunii
dv. profesionale, până la
statutul recent, de parte-
ner? 

Un aspect important în
dezvoltarea mea
profesională a fost (și încă
este) implicarea în unele
dintre cele mai mari
proiecte din cadrul societății
LDDP, ce au necesitat o
înțelegere a unor
mecanisme complexe în
industrii specializate, cum ar
fi aviație, energie,
construcții și mediu.
De fiecare dată am acceptat
toate provocările specifice
fiecărui proiect și m-am
implicat total în găsirea
celor mai bune soluții
pentru client. De asemenea,
sunt o persoană organizată
și atentă la detalii, cu o

flexibilitate și o capacitatea
de acumulare de cunoștințe
în varii domenii, nu numai în
domeniul dreptului, toate
acestea fiind un atu valoros,

mai ales în dosare de
arbitraj internațional și
tranzacții internaționale.
Totodată, în toți acești ani,
am avut oportunitatea de a

lucra cu o echipă foarte
bună de avocați, existând la
nivelul echipei de proiect,
dar și în relația cu
managementul societății
LDDP, o comunicare
excelentă, precum și o
încurajare a exprimării 
de opinii. 
Toate acestea sunt
închegate de capacitate de
muncă, dedicare
profesională și pasiune
pentru tot ceea ce fac în
cadrul societății LDDP.

dispuneți de o amplă
experiență profesională în
litigii de mare anvergură
soluționate prin arbitraj
internațional, inclusiv în
fața curții internaționale de
arbitraj de pe lângă ca-
mera internațională de
comerț icc paris. cum
puteți descrie aceste litigii
pentru public? ce este im-
portant de reținut?

Arbitrajul este o alternativă
la instanțele judecătorești

„Doamnele sunt cu adevărat redutabile,
extrem de importante în dezvoltarea
avocaturii de business”
Interviu cu av. CoRINA TăNASE, Partener, Leaua Damcali Deaconu Păunescu - LDDP

Corina Tănase are o deosebit de vastă experiență profesională în litigii de mare anvergură soluționate prin arbitraj, în fața
Curții Internaționale de Arbitraj de pe lângă Camera Internațională de Comerț ICC Paris, în special litigii izvorâte din
contracte FIDIC, cu privire la care acordă asistență și reprezentare și în fața Comisiilor de Adjudecare a Disputelor (DAb). 
A fost și este membră în echipele de avocați care acordă asistență juridică în arbitrajul internațional privind protecția
investițiilor străine sub regulile ICSID. Este specializată cu precădere în dreptul construcțiilor, dreptul contractelor, inclusiv
al celor administrative și al contractelor finanțate prin fonduri europene, precum și în domeniul dreptului aviației.
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statale pentru care părțile
pot opta în anumite situații,
cel mai des întâlnite fiind
cauzele comerciale. 
Litigiile sunt soluționate de
arbitri care nu sunt
judecători profesioniști, ci
pot fi juriști sau persoane cu
pregătire de specialitate
tehnică ori economică. În
special în domeniul
construcțiilor, în contractele
internaționale, arbitrii sunt
ingineri sau arhitecți.
Aceștia provin din țări
diferite, fiind educați în
sisteme de drept diferite și
având reflexe culturale
diferite. 
Ca avocat, să pledezi în fața
unor arbitri de atât de mare
diversitate, reprezintă o
provocare profesională
pentru care simplele
cunoștințe juridice nu sunt
suficiente, ci este necesară
dezvoltarea unei capacități
de înțelegere a
backgroundului arbitrului
căruia i te adresezi, precum
și de adaptare a pledoariei
astfel încât aceasta să
răspundă nevoilor sale de
înțelegere specifice.
Activitatea avocatului nu se
limitează la aspectele
juridice ce țin de dreptul
român, fiind necesar ca
acesta să înțeleagă și să
încorporeze în orice
argument juridic toate
aspecte tehnice relevante și
toate elementele juridice
din alte jurisdicții aplicabile
în speța respectivă. 
Fiecare dosar arbitral în
parte este diferit, atât din
punct de vedere procedural,
cât și din punctul de vedere
al dreptului substanțial.
O altă caracteristică a
dosarelor de arbitraj este

flexibilitatea probatoriului,
precum și complexitatea
acestuia. 
Majoritatea dosarelor
arbitrale în care am fost
implicată au necesitat o
abordare comparativă
multi-jurisdicțională,
precum și o colaborare
strânsă cu numeroși experți
juridici (pe drept român și
pe jurisdicție străină),
experți tehnici de
specialitate în varii domenii
(precum, construcții,
energie, mediu, consultanță
tehnică în proiectare și
construcție hidrocentrale,
contabili), experți în
cuantificarea prejudiciului,
precum și experți în
determinarea întârzierilor în
derularea anumitor
proiecte.

ați acumulat, în timp, re-
zultate notabile și în dome-
nii precum dreptul
trans porturilor, dreptul
construcțiilor, fuziuni și
achiziții, dreptul comercial
internațional. unde ați
nota cele mai relevante
oportunități și satisfacții
profesionale? 

Pe lângă arbitrajul comercial
internațional, un domeniu
foarte drag mie și care mi-a
adus numeroase satisfacții
profesionale este dreptul
aviației, ce include și
finanțări internaționale în
acest domeniu. Am asistat
cu succes clienții în
numeroase tranzacții
internaționale de achiziție,
leasing și operare aeronave,
precum și în lansarea de
servicii de transport aerian
internațional.

De asemenea, împreună cu
doamna profesor Crenguța
Leaua, sunt coautor al
capitolului „Dispute
Adjudication Board in
Romania” publicat în 2016
în cartea Arbitration in
Romania. A Practitioner’s
Guide, editori Crenguta
Leaua, Flavius Baias, precum
și participant în mai multe
publicații internaționale în
domeniul arbitrajului,
aviației și construcțiilor.

Este avocatura de business
un apanaj propriu doamne-
lor? care sunt „armele” 
pe care le folosiți în practica
dv.?

Nu cred că putem vorbi de
avocatura de business ca un
apanaj propriu doamnelor.
Consider, în schimb, că
doamnele avocat sunt cu
adevărat redutabile, fiind
extrem de importante în
dezvoltarea avocaturii de
business din România. 
Arma cea mai importantă
cred că este seriozitatea,
sub toate aspectele muncii
profesionale. Încă de la
început, în cadrul societății
LDDP accentul s-a pus pe
înțelegerea nevoilor
clientului, primul element al
calității fiind calitatea
analizei problemei juridice
cu care se confruntă
clientul. 
Al doilea element esențial
este depunerea tuturor
diligențelor profesionale
spre soluționarea cu
eficiență a problemelor
clientului. 
În practica mea, scopul este
să ofer clienților soluții
concrete, adaptate complet

situației lor, atât din punct
de vedere juridic, cât și
comercial. Acestea sunt
valori foarte importante
pentru mine și mi-au ghidat
cariera până acum.

contextul economic și de
business actual nu arată
foarte încurajator. cum ar
trebui să-și îmbogățească
experiența profesională ti-
nerele doamne/domni -
șoare avocat care aleg o
carieră de practician în do-
meniul de afaceri? 

Consider că o
doamnă/domnișoară
avocat, practician în
domeniul de business
trebuie să aibă capacitatea
de adaptare și de înțelegere
clară a domeniului
comercial sau tehnic în care
oferă asistență. 
Un mod de îmbogățire a
experienței profesionale
este găsirea unui mentor,
expert în domeniul ales,
care să ghideze tânăra
avocată și să o ajute să își
atingă potențialul maxim.
Este important să poată
observa în practică diversele
mecanisme de negociere,
diversele stiluri de pledoarii,
precum și care sunt
elementele esențiale în
contracte.  
De asemenea, pentru o
tânără avocat este foarte
valoros feedbackul pe care îl
poate obține și, de aceea,
recomand să îl solicite atât
de la mentor, cât și de la
client și, mai mult decât
atât, să înțeleagă și să
accepte atât aspectele
pozitive, cât și aspectele ce
necesită îmbunătățire. 



22 www.lEgalmagazin.ro EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2022


LA

Dy
 LA

W
yE

R

sunteți de peste 6 ani
membru de încredere al
echipei leaua damcali de-
aconu păunescu (lddp), ur-
când ierarhic rapid în
carieră, de la statutul de se-
nior associate și managing
associate, până la cel de
partener, în iulie 2021. ce
credeți că a motivat încre-
derea top managementului
acordată dv. prin această
nouă poziție?

Mărturisesc că încă din prima
zi în care m-am alăturat
echipei LDDP am avut șansa
extraordinară de a fi
implicată în cel mai fascinant
și provocator proiect pe care
poate, după părerea mea, și
l-ar dori orice avocat atras de
lumea arbitrajului. Ulterior
am fost implicată în multe
alte proiecte care au ajutat la
consolidarea parcursului meu
în cadrul societății noastre.
Partenerii din LDDP sunt
oameni deschiși,
comunicativi și, prin urmare,
evident că am avut discuții,
întâlniri de-a lungul timpului
din care au rezultat acele
atribute, calități care i-au
determinat pe colegii mei să
îmi acorde această poziție în
cadrul societății. Implicarea,
puterea de a mă adapta și a
face față unor proiecte
complexe, intense,
aparținând unor arii diverse

din domeniul dreptului,
gestionarea relațiilor cu
clienții, multitaskingul care
mă caracterizează și
capacitatea de a coordona
proiecte sunt calitățile care
au condus la câștigarea
încrederii colegilor. Cred că
aș mai adăuga aici și faptul
că sunt atentă la nevoile
celor cu care lucrez, pentru
că este evident faptul că
succesul unei echipe se
bazează și pe manifestarea
empatiei.

cât de dese și de impor-
tante sunt spețele de arbi-
traj internațional în care
este implicată românia?
Există precedente de suc-
ces, urmări financiare rele-
vante?

Răspunsul la această
întrebare ar putea fi cu
siguranță un subiect de
articol, pentru că sunt multe
aspecte de discutat, însă
pentru scopul acestei

discuții o să mă rezum la a
vă oferi informații într-o
variantă concisă.
Personal, cred că atunci
când vorbim de arbitrajele
internaționale în care
România este parte, nu
putem spune decât că sunt
extrem de importante,
provocatoare, diverse în
raport de complexitatea
acestora, atât cu privire la
aspectele de fapt, legale,
dar și cele care privesc
analizele legate de cuantum

„mă caracterizează multitaskingul, 
dar și capacitatea de a coordona proiecte”
Interviu cu av. LILIANA DEACoNESCu, Partener, Leaua Damcali Deaconu Păunescu - LDDP
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și cele tehnice. 
În mod particular, dosarele
investiționale au o relevanță
deosebită, fiind un
barometru, printre altele,
pentru investitorii care
doresc să înțeleagă cum și
dacă este protejată de către
statul român, în fapt, o
investiție, câți investitori se
plâng în fața forumurilor
internaționale de acțiunile
sau inacțiunile statului
român, dacă au sorți de
izbândă, dacă țara-gazdă, în
speță România, își onorează
cele dispuse prin sentințele
arbitrale. În raport și de
aceste elemente se
determină și riscul de țară. 
Ca să vă răspund la
întrebare, am să mă

raportez mai mult la
acțiunile promovate
împotriva statului român în
baza acordurilor de
protejare a investițiilor și, în
special, cele care procedural
urmează regulile stabilite
prin Convenția privind
soluționarea litigiilor
referitoare la investițiile
între state și resortisanți ai
celorlalte state, denumită și
Convenția de la Washington
sau ICSID. 
Am optat să mă refer la
acestea pentru că au sau
pot avea un impact financiar
major și, de asemenea,
pentru că, în general,
informațiile sunt publice. În
prezent, aceste au ajuns la
un număr de 21 de dosare,

cele mai recente fiind
înregistrate în data de 
1 aprilie 2022 și în data de 
3 mai 2022, acțiuni care se
întemeiază pe Tratatul
privind Carta Energiei.
În prezent, sunt 9 dosare
finalizate, iar restul sunt
pendinte, aflându-se în
diferite etape procedurale. 
Au existat, desigur, și alte
dosare investiționale în care
statul român a fost chemat
în judecată în cadrul altor
proceduri arbitrale supuse
unor reguli specifice
(precum Curtea Permanentă
de Arbitraj și Camera
Internațională de Comerț -
ICC), dar așa cum vă este
cunoscut, acestea sunt
proceduri confidențiale, iar

informațiile nu sunt
disponibile în spațiul public,
spre deosebire de ICSID, pe
site-ul căruia sunt listate
dosarele în care România
este pârâtă. De asemenea,
în unele cazuri veți putea
avea acces inclusiv la
memoriile părților, acte
procedurale, sentințe și alte
materiale.
Revenind la statistici,
potrivit informațiilor
publice, până în prezent,
dintre dosarele ale căror
proceduri au fost declarate
închise: cinci acțiuni au fost
soluționate în favoarea
statului român, alte trei au
fost soluționate în favoarea
investitorului (în parte,
conform informațiilor
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publice), într-un alt dosar
s-a stabilit culpa statului
român, însă prejudiciul nu a
fost considerat a fi dovedit,
iar în cazul unui alt dosar
acesta a încetat din pricina
unor motive procedurale,
fără să existe, implicit, o
rezoluție asupra fondului
cauzei.
Cel mai notabil caz din
perspectiva complexității
sale și importanței sumei
solicitate soluționat până în
prezent este dosarul Ioan
Micula, Viorel Micula și alții
versus România (Micula 2)
în care reclamanții au
solicitat un prejudiciu de
aproximativ două miliarde
USD, acțiune care a fost
respinsă, Tribunalul
decizând în sensul în care
statul român nu și-a încălcat
obligațiile asumate prin
Acordul încheiat între
Guvernul României și
Guvernul Regatului Suediei
privind promovarea și
protejarea reciprocă a
investițiilor. Aș menționa
aici că societatea noastră de
avocatură, LDDP, împreună
cu Lalive Geneva au
reprezentat cu succes statul
român în această procedură
arbitrală.
Suma cea mai mare
acordată până în prezent a
fost în valoare de
aproximativ 116.200.000
USD și dobânzi (față de
pretenția de aproximativ
832.900.000 USD) în cazul
Ioan Micula, Viorel Micula și
alții versus România (Micula
1). Menționez că este
soluționat pe fond, însă în
2022 s-a formulat o cerere
de interpretare a sentinței
arbitrale pronunțată în
decembrie 2013. 

sunteți membră a echipelor
de avocați care acordă
asistență juridică în arbitra-
jul internațional privind
protecția investițiilor străine
sub regulile centrului
interna țional pentru solu -
ționarea litigiilor (icsid) pri-
vind investițiile, o insti tuție
internațională de arbitraj
înființată în 1966 pentru
soluționarea litigiilor și con-
cilierea juridică între inves-
titori internaționali și state.
care credeți că este rețeta
de succes a formării unei
echipe de arbitraj interna -
țional investițional?

Într-adevăr, sunt membru al
echipei de avocați LDDP care
se ocupă de arbitraje
investiționale de câțiva ani
buni. Din tot ce am
experimentat și învățat până
acum, cred cu tărie că
pentru a forma o echipă
bună, puternică, trebuie să
ai cunoștințele unui fin
psiholog, care să știe să
aleagă membrii echipei atât
prin raportare la
specializarea fiecărui
membru în funcție de
problematica arbitrajului,
cât și în raport de
personalitatea fiecăruia,
astfel încât, în final, să ai
parte de armonie și chimie
între aceștia. 
Munca în arbitrajul
investițional implică,
esențialmente, lucrul în
echipă, ore îndelungate,
mult brainstorming și acest
mix de oameni trebuie să
funcționeze eficient pentru
rezultate de succes. În
cadrul unei ședințe arbitrale
se observă cu destulă
ușurință dacă echipa

funcționează bine, dacă
există comunicare și
înțelegere între aceștia.

v-ați specializat îndeosebi în
dreptul construcțiilor, al
contractelor, imobiliar, in-
clusiv al celor administra-
tive. care sunt cele mai
recente și provocatoare
spețe în care vi s-a solicitat
asistență juridică?

Dat fiind faptul că sunt
implicată atât în consultanță,
cât și în arbitraje, din fericire
am parte de spețe care sunt,
într-adevăr, așa cum ați spus
și dumneavoastră,
provocatoare din diferite
perspective: fie problema de
drept este interesantă,
polivalentă, fie sunt anumite
aspecte ce țin de cuantum
sau de partea tehnică și care
necesită timp și implicare
pentru a le înțelege. De
asemenea, pentru că sunt
implicată și în proceduri
arbitrale, provocările provin și
din pregătirea martorilor și a
experților, un proces foarte
interesant și palpitant, care te
ajută să nu te plafonezi sau să
ajungi la o anumită rutină. 
Spețe recente sunt cele din
domeniul construcțiilor, dar
pentru motive de
confidențialitate nu vă pot
oferi detalii. Pot să vă spun
însă că în domeniul
construcțiilor partea cea mai
interesantă este să înțelegi
complexitatea unor contracte,
precum contractele FIDIC sau
Banca Mondială și cum se
aplică prevederile
contractuale punctual în
raport de revendicările care
sunt formulate. Nu aș omite
aici nici partea tehnică, cea

care te ajută să înțelegi ce
lucrări au un impact asupra
drumului critic și cum pot
acestea avea un impact, la
rândul lor, asupra finalizării
lucrărilor și/sau asupra părții
financiare. În acest caz
particular, strânsa colaborare
cu un expert este, așa cum
știm toți cei din această
breaslă, chintesența
succesului, pentru că așa
reușești să îi oferi tribunalului
informații care pot fi mai ușor
„digerate”, înțelese.
O altă speță destul de
recentă, captivantă, de altfel,
a fost legată de un subiect
destul de actual în domeniul
vehiculelor și, anume,
reglementările legislative în
cazul acționării de la distanță
a autovehiculelor, un prim pas
spre autovehiculele
autonome. 

ce vi se pare mai „feminin”
între toate ariile de business
în care sunteți implicată și de
ce? 

Sincer nu m-am gândit până
acum ce ar putea părea mai
„feminin” sau, eventual,
„masculin” în ariile de
business în care sunt
implicată. Mai degrabă aș zice
că vorbim de un gen
„neutru”, chiar dacă domeniul
aparține real estate,
corporate, dreptului muncii
sau dreptului administrativ.
Cred că diferența o face faptul
că fiecare are amprenta sa
personală asupra domeniilor
abordate și a modului de a
relaționa și într-adevăr poți să
îți exerciți profesia într-o
manieră mai elegantă sau
primară, indiferent de sexul
căruia îi aparții.





26 www.lEgalmagazin.ro EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2022


LA

Dy
 LA

W
yE

R

cum ați luat decizia de a vă
dedica avocaturii de busi-
ness, ce anume v-a determi-
nat să porniți pe acest drum?

Parcursul meu profesional a
fost în mare măsură
determinat de circumstanțe
concrete și mai ales de
profilul clienților biroului în
care mi-am început
activitatea, în esență
companii internaționale
interesate de piața locală.
Avocatura de consultanță era,
la vremea respectivă, în
România, într-o etapă
incipientă, am avut astfel
parte de provocarea unui
teren mai puțin explorat, care
mi-a oferit oportunități
extrem de variate. 

structurarea investițiilor
străine se înscrie în aria
dumneavoastră de exper-
tiză și de acțiune. potrivit da-
telor oficiale, investițiile
străine directe au revenit pe
un trend crescător anul
acesta, semn că ieșirea din
pandemie își spune cuvân-
tul. sunteți optimistă pentru
viitor, ne putem aștepta ca
tendința pozitivă să conti-
nue?

Este adevărat că trendul este
unul ascendent, acest lucru
fiind confirmat cu precădere
de numărul și structura

tranzacțiilor din primul
trimestru al acestui an, dar și
de proiectele de expansiune
ale unora dintre investitorii

străini deja activi pe piața din
România. 
În actualul context aș fi mai
degrabă rezervată cu privire
la creșterea apetitului
investitorilor străini pentru
piața locală. Vom vedea cu
siguranță o serie de relocări
de business, iar dacă vorbim
de investitori non-UE, de
reținut este și mecanismul
de screening al investițiilor
străine directe implementat,
în cele din urmă, după un
proces anevoios, și în
România anul acesta. 

unul dintre tipurile de
investiții în care vă implicați
este cel de tip greenfield. 
mai există greenfield în 
românia, după 15 ani de la
aderarea la uniunea Euro-
peană? care sunt cele mai
ofertante verticale de busi-
ness, din acest punct de 
vedere?

Desigur că mai există
greenfield în România, chiar
dacă nu la nivelul și nici cu
perspectivele de acum 10
ani. România este în
continuare una dintre
locațiile luate în calcul de
companii internaționale
pentru acest tip de proiecte

„Succesul unui proiect este determinat 
în mare măsură și de relația de comunicare
stabilită cu clientul și cu echipa de proiect”
Interviu cu av. RuSANDRA SANDu, Partener, Noerr
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și are, încă, o serie de
avantaje competitive față de
alte jurisdicții, dintre care aș
aminti fiscalitatea redusă și
flexibilitatea în finanțarea
unui spectru larg de
activități prin scheme de
ajutor de stat. 
Este însă evident că nu mai
suntem în poziția de top pe
care am avut-o, ceea ce,
până la urmă, este și firesc,
având în vedere, pe de-o
parte, dezvoltarea
României ca stat membru
UE și, pe de altă parte,
capitolele la care am
pierdut teren, spre
exemplu infrastructura sau
forța de muncă. Vedem
însă și numeroase proiecte
greenfield strict domestice,
care beneficiază în egală
măsură de finanțări 
din partea autorităților,
ceea ce este îmbucurător. 

sunteți expertă în dreptul
concurenței. credeți că
piețele din românia sunt su-
prareglementate și prea
mult controlate, sau, dimpo-
trivă, se simte nevoia unei
supravegheri mai atente,
pentru că există câmp des-
chis pentru înțelegeri și
aranjamente neloiale?

Există piețe
suprareglementate și
controlate mai atent, nu aș
spune excesiv, dar acest
lucru este firesc și nu este o
chestiune specifică
României, ci mai degrabă o
situație încetățenită la
nivelul Uniunii. Consiliul
Concurenței este o instituție
extrem de dinamică,
monitorizând constant,
inclusiv prin investigații

sectoriale, majoritatea
piețelor relevante
importante. 
Având în vedere acest lucru,
dar și nivelul sancțiunilor în
materie de concurență,
nimeni nu ar trebui să
pornească de la premisa că
potențiale practici
anticoncurențiale vor trece
neobservate. 

dincolo de acțiunea (sau
inacțiunea) autorităților,
considerați că legislația
este adecvată, potrivnică
sau mult prea permisivă cu
mediul de business? se
poate ajunge la un echili-
bru lucrativ, eficient, în
relația vânzător-cumpără-
tor, angajator-angajat?

Depinde de domeniu și de
receptor, nu există o
concluzie universal valabilă.
Ceea ce este de dorit este
un dialog mai intens și mai
aplicat cu privire la
inițiativele legislative în
dezbatere publică, respectiv
o deschidere mai mare a
autorităților la propunerile
mediului de business.
Acestea sunt de multe ori
insuficient luate în
considerare, deși pot oferi o
perspectivă interesantă
asupra pulsului piețelor.

ați susținut numeroase
proiecte de consultanță în
sectoare precum industria
auto, retail, pharma,
asistență medicală. care
dintre domenii este cel mai
provocator, cu o plajă mai
largă de oportunități și an-
treprenori deschiși la noi
inițiative?

Fiecare sector de activitate
vine cu provocările sale. Pe
mine m-a interesat
întotdeauna să înțeleg
businessul fiecărui client, nu
cred în consultanța acordată
exclusiv pe baza legislației
aplicabile sau prestată numai
din spatele ecranului. 
Spre exemplu, dacă lucrez
pentru un client din
industrie, îi vizitez fabrica și îi
adresez toate întrebările
care mă ajută să am o
imagine palpabilă asupra
activității sale. De asemenea,
cred că în avocatura de
consultanță componenta
umană, i.e. modul în care
interacționez cu clienții, este
foarte importantă. 
La fel cum nu există
mandate identice, nu există
nici businessuri sau oameni
identici. Una dintre
provocările care au rămas
constante pentru mine pe
parcursul anilor este să ofer
clientului ce are nevoie, așa
cum are el nevoie, iar
provocări pot apărea la fel
de bine în industrie, ca și în
sectoare mai nișate, cum ar
fi retailul sau pharma.

Există în portofoliul dum-
neavoastră o reușită spe-
cială, un proiect care v-a
produs cea mai mare
satisfacție profesională?
Este recentul contract de
asistență acordat cu succes
filialei din românia a grupu-
lui stada arzneimittel ag
pentru realizarea la turda a
unei investiții de peste 43
de milioane euro un bun
exemplu? care ar fi?

Nu am un proiect preferat.
Satisfacția profesională

există întotdeauna atunci
când proiectul se
concretizează, fie sub o
formă „palpabilă”, ca în
cazul STADA, unde vom
vedea hale de producție, fie
sub forma unui contract sau
a unor recomandări pe care
clientul le urmează, și mai
ales când clientul este
mulțumit. Așa cum am mai
spus, la succesul unui
proiect contribuie în mare
măsură și componenta
umană, relația de
comunicare stabilită cu
clientul și, deloc de neglijat,
cu echipa de proiect. 

sunteți de 22 de ani parte a
echipei biroului din româ-
nia al noerr, o reputată
firmă de avocatură cu servi-
cii complete pan-europene,
cu sediul central în mün-
chen, cu un istoric de peste
70 de ani, cu 15 birouri în
germania, Europa centrală
și de Est, spania, regatul
unit și statele unite. care
este secretul fidelității dv.,
mai puțin obișnuită în piața
serviciilor profesionale juri-
dice?

Da, mi-am început cariera la
Noerr, la scurt timp după
deschiderea biroului din
București. Cred că, pe lângă
provocările strict
profesionale pe care le-am
avut de-a lungul anilor și
care încă există, practic am
„crescut” odată cu biroul,
alături de alți colegi de-ai
mei, având satisfacția de a fi
contribuit în mod
determinant la ceea ce este
astăzi Noerr în România. 
Și cred că încă sunt lucruri
de făcut!
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aveți o experiență bogată în
administrarea și înlăturarea
riscurilor ce privesc proiec-
tele de mare anvergură. ris-
cul este un pericol posibil,
dar care nu a produs încă
efecte. putem spune că
jobul dumneavoastră prote-
jează și asigură cumva viito-
rul unui business?

Cu siguranță. În avocatura de
business, prevenția ar trebui
să fie una dintre preocupările
esențiale ale unui manager
iar această componentă o
poate asigura doar un avocat
cu experiență, atât în
business, cât și în drept
penal. Când am început să
profesez în sfera dreptului
penal, companiile, și în
special cele românești,
apelau la avocat doar dacă
erau expuse unor riscuri
penale iminente sau dacă
erau deja cercetate penal. 
Alături de colegii mei, m-am
implicat foarte mult în a
educa mediul de business
privind necesitatea unei
conduite preventive, astfel
încât această conduită să fie
principala modalitate de
eliminare a riscurilor și
fundament pentru o creștere
sustenabilă a afacerilor. Pe
lângă componenta
financiară, recomandarea
mea este ca întotdeauna să
se pună accent și pe

componenta etică, pe
guvernanța corporativă 
și pe valoarea pe care o poți
aduce societății din care
facem parte.

ați consiliat și reprezentat
clienți din domenii diverse,
precum banking, media &
it, construcții, agricultură,
pharma. care verticală de
business vi se pare cea mai
vulnerabilă, mai riscantă
pentru investiții?

Investițiile, indiferent de
domeniu, prezintă riscuri și
vulnerabilități. Tocmai din
acest motiv este esențial ca,
înainte de orice investiție, să

fie analizate, în detaliu, atât
aspectele care țin de aria de
business, de parametrii
financiari, de sistemul
legislativ al companiei, cât și
aspectele de natură umană,
care sunt esențiale în
dinamica unei companii. Deși
tendința generală este să te
concentrezi pe analiza
riscurilor anterior unei
investiții, adevărata
provocare apare abia după
momentul acesta de început,
când poți observa că, în
ciuda existenței unor
parametri financiari
atrăgători, cultura
organizațională, rezistența la
schimbare și factorul uman
pot deveni adevărate piedici

în dezvoltarea unei
companii. Astfel, pentru
reușita unor investiții, este
necesară o analiză „holistică”
a businessului în care se
investește.

Există riscuri care nu pot fi
înlăturate? i-ați spus vreo-
dată unui manager: „aban-
donează inițiativa aceasta,
pentru că nu are șanse de
reușită”?

Una dintre valorile mele este
Curajul. Astfel, punând
curajul lângă cunoștințele
solide de drept, sunt un om
al acțiunii, al asumării riscului
și nu al abandonului. 
Dar al riscului care are la
bază etica, bunele intenții 
și bunul simț. 
Riscul ți-l poți asuma dacă
merită, atunci când ești om
de business. Ca avocat, te
asiguri că ai analizat toate
riscurile, că ai soluții și
strategii pentru toate
scenariile și că protejezi
clientul în fiecare dintre
acestea. 
Au fost însă situații în care
am zis „Nu”, dar nu în sensul
inexistenței unor șanse de
reușită a unui proiect, ci al
existenței unor elemente de
risc din prisma legii penale
care puneau în pericol
iminent businessul și
managementul acestuia.

„Învățând, evoluăm și chiar 
ne descoperim pe noi înșine”
Interviu cu av. SImoNA PIRTEA, managing Partner, Enache Pirtea & Associates
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a existat o perioadă a carie-
rei dv. în care v-ați dedicat
dreptului penal. abordează
o doamnă cu mai multă difi-
cultate acest domeniu sau
genul nu are aici prea mare
relevanță?

Încă mă dedic cu aceeași
pasiune unor proiecte și
dosare din aria Dreptului
Penal și nu există zi în care să
nu discut cu clienții și colegii
mei pe acest subiect. Este
prima mea dragoste în
avocatură și așa va rămâne
mereu. 
Însă, în ultimii ani, m-am
dedicat și extinderii celorlalte
arii din cadrul Enache Pirtea &
Asociații, Litigiile și
Consultanța, precum și
proiectelor de mare
anvergură pe care le-am avut
în desfășurare în aceste arii.
Ultimii doi ani au avut o
dinamică diferită: s-a observat
o scădere semnificativă a
numărului dosarelor de white
collar crime și o creștere în
cadrul companiilor a
proiectelor de restructurare,
M&A și investiții. Astfel, fiind
pasionată și de business, am
preluat sub coordonare și
aceste arii.
În ceea ce privește doamnele
în aria Dreptului Penal, dacă
analizăm cifrele, este adevărat
că numărul domnilor este mai
mare, existând pentru mult
timp preconcepția că e un
domeniu al bărbaților, luând
în considerare programul de
lucru - când poți sta toată
noaptea la instanță - și
implicațiile anumitor cazuri. În
prezent, îmi place să cred că
nu mai există prejudecata că e
o profesie a bărbaților, cred că
e doar alegerea noastră, ca

femei. Eu am încurajat toate
studentele care erau
interesate de această arie
deoarece, în multe situații,
atributele pe care le avem
noi, ca femei, respectiv
empatia, echilibrul, puterea
vulnerabilității și atenția la
detalii, pot face, de multe ori,
diferența între libertate și
lipsa acesteia, dintre succes și
eșec.

un concept la modă, în care
de asemenea v-ați speciali-
zat, îl reprezintă dezvoltarea
de „businessuri etice”, adică
asigurarea unei anumite
etici în afaceri. acest dezide-
rat nu vine în contradicție cu
concentrarea naturală pe
profit? sunt destui lideri
tentați să acționeze mai
puțin „fair” pentru a câștiga
mai mulți bani...

Un business dezvoltat pe
valori și principii solide de
etică are toate șansele să
devină un business sustenabil.
Din fericire, în ultimii ani s-a
pus accent din ce în ce mai
mult pe respectarea unor
principii de etică,
responsabilitate socială și
guvernanță și la nivelul
Uniunii Europene, prin
apariția unor propuneri
legislative sau Directive de
profil. 
De asemenea, companiile cu
tradiție sau multinaționalele
au impus un anumit standard
partenerilor de business
pentru a desfășura relații
comerciale cu aceștia. În acest
context, eforturile depuse
încă de acum câțiva ani
pentru a educa mediul de
business românesc în ceea ce
privește prevenția și

guvernanța încep să dea
roade și să se recunoască
beneficiile pe termen mediu 
și lung.
Recunosc că în cadrul unor
întâlniri pe care le-am avut în
trecut cu oameni de business,
la prima vedere nu au putut
identifica valoarea investiției
în etică și guvernanță,
deoarece aceasta nu produce
profit pe termen scurt. Însă,
în prezent, există o tot mai
mare preocupare a
companiilor pentru
conformare și guvernanță. 

sunteți licențiată în drept și
în comunicare socială, dar,
în același timp, dețineți o di-
plomă de masterat în re-
surse umane și comunicare
managerială și certificarea
de coach. în ce măsură v-a
ajutat și vă ajută astfel de
specializări suplimentare?

Învățând, evoluăm și chiar ne
descoperim pe noi înșine. 
Cel puțin, așa s-a întâmplat
mereu în cazul meu.
Cunoștințele și specializările 
în domenii complementare 
m-au ajutat să fiu și un avocat
mai bun, dar și un om mai
echilibrat și cu varii
perspective. Și câte mai am
de învățat... 

sunteți, de asemenea, vice -
președinte legal al proffe-
sional women’s network
românia (pwn) și foarte ac-
tivă în alte proiecte 
de voluntariat, precum 
repatriot și Eidethics. cum
ați ales aceste proiecte și ce
puteți să spuneți despre
importanța implicării în
acțiuni de voluntariat?

Cred foarte mult în a dărui
din ceea ce ai primit. Eu am
învățat, m-am dezvoltat și
am fost inspirată de oameni
implicați în proiecte de
voluntariat și a venit și
rândul meu să dăruiesc. Este
datoria noastră să fim
implicați și în proiecte
educative sau sociale, care
să contribuie la dezvoltarea
societății și a oamenilor din
jurul nostru. 
Învățăm unii de la alții și
doar împreună, prin
colaborare, se pot obține
rezultate în toate domeniile.
Despre pasiune, dedicare,
colaborare sunt și proiectele
amintite, proiecte în care
sunt implicați oameni
absolut deosebiți, care
dedică timp și cunoștințe
pentru un bine comun. 

un exercițiu de imagi nație:
ați absolvit ieri liceul și tre-
buie să alegeți o carieră.
mergeți pe același drum
sau vă orientați în altă
direcție? ce alt domeniu vi
s-a mai părut interesant,
de-a lungul carierei dv.?

Eu iubesc avocatura și cred
că aș alege-o din nou,
pentru că îmi oferă
libertate, complexitate, mă
provoacă și îmi cere să fiu în
continuă dezvoltare.
Totodată, îmi oferă
posibilitatea de a aduce
plusvaloare în viețile sau
businessurile celor din jurul
meu. Alte domenii care mă
fascinează și îmi aduc
bucurie sunt antrepre -
noriatul și psihologia și, din
fericire, din poziția pe care o
am acum, le pot îmbina pe
toate trei. 
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Iuliana BIDALACHE,
Insolvency Partner Popescu
& Asociații, este un avocat și
practician în insolvență care
de-a lungul celor aproape
15 ani de experiență a
asistat și reprezentat
numeroase companii pe
parcursul tuturor etapelor
de reorganizare și
insolvență, inclusiv
reorganizare judiciară și
voluntară, proceduri de pre-
insolvență, faliment și
lichidare, recuperare de
active și/sau negocieri cu
debitori și creditori, dar și
evaluarea fezabilității
juridice a planurilor de
reorganizare, analiza
transferurilor și contractelor
încheiate înainte de
deschiderea procedurilor de
insolvență, precum și a
pretențiilor legate de
rezilierea actelor
frauduloase și angajarea
răspunderii pentru starea
de insolvență a debitorului.
Iuliana gestionează dosare
complexe de litigii în

domeniul insolvenței,
inclusiv recuperarea
creanțelor, proceduri de
executare silită, litigii și
dispute comerciale și civile,
cesiuni încredințate de
clienți într-o gamă largă de
sectoare, precum energie,
auto, FMCG sau domeniul
financiar.
Este recunoscută de
prestigiosul director juridic
Legal 500 EMEA ca fiind
unul dintre cei mai
competenți avocați români
de ultima generație în
restructurare și insolvență.
O selecție a câtorva dosare
în care a fost implicată în
ultimii ani, include
reprezentare pentru:
  Unul dintre cei mai

importanți dealeri auto
din România, pe
parcursul procedurii de
insolvență, ce implică
planuri succesive de
reorganizare pentru
valoarea totală a
creanțelor (1.500.000 de
euro) care urmează să fie
rambursate creditorilor;

  Unul dintre jucătorii-
cheie din industria de
energie electrică, în
multiple litigii comerciale,
administrative și fiscale
derivate din rapoartele de
audit realizate de Curtea
de Conturi a României,
precum și în procedura de
insolvență împotriva
uneia dintre cele mai mari
companii petrochimice
din România și Europa de
Sud-Est;

  Una dintre cele mai mari
companii din Europa de
Est care produce peste 140
de sortimente de băuturi și
produse alimentare, în
numeroase proceduri
judiciare de natură
comercială, în legătură cu
activitatea companiei și
interacțiunile sale pe piața
internă și externă cu
operatorii economici și
autoritățile statului;

  O bancă românească,
deținută și administrată de
un fond american de
investiții, în legătură cu
procedura de insolvență a
unuia dintre clienții săi,
care a optat pentru o
refacere totală a creanței
garantate a băncii pe toată
perioada reorganizării sale;

  Primul broker cloud din
România care oferă soluții
de cloud sourcing dedicate
organizațiilor private și
publice, în legătură cu
diverse litigii de insolvență
și administrative (valoarea
totală a creanțelor este de
aproximativ 15 milioane de
euro), rezultate din
acordurile contractuale
încheiate cu autoritățile
române și cu alți parteneri
locali și internaționali;

  O fostă bancă israeliană, în
legătură cu procedurile
judiciare de insolvență
pentru recuperarea
daunelor istorice ale băncii
(în valoare de peste
325.000.000 de dolari);

  Unul dintre cei mai mari
retaileri FMGC din

România, parte a celui mai
important retailer
alimentar cu sediul în
Olanda, într-o procedură
de insolvență extrem de
complexă, în care a fost
implicat unul dintre cele
mai mari complexe de
studiouri din Europa,
deținut și de un cunoscut
producător american;

  Un conglomerat mondial
activ în EPC, metalurgie,
energie electrică și gaze,
prezent în Europa,
Orientul Mijlociu și Africa
de Nord, cu activitate în
29 de țări, în diverse
proceduri de preinsol -
vență și insolvență legate
de o presupusă creanță a
statului român, derivată
din disputa care a decurs
din modul în care clientul
și-a îndeplinit obligațiile
de investiții din contractul
de privatizare încheiat 
în 1998;

  Unul dintre cei mai
importanți integratori de
sisteme din Europa
Centrală și de Est, Orientul
Mijlociu și Africa de Nord,
în legătură cu diverse litigii
comerciale, administrative,
civile, fiscale, de
insolvență, derivate din
acordurile contractuale
încheiate cu autoritățile
statului român și cu alți
parteneri locali și
internaționali, precum 
și în procedurile de
executare silită inițiate
pentru recuperarea
presupuselor datorii.

Iuliana bIDALACHE, maestra insolvențelor
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Dana BIVOL, Partner
Popescu & Asociații, este un
avocat recunoscut în aria
litigiilor, cu o experiență de
15 ani, concentrându-se pe
contencios comercial și
administrativ. Practica ei
acoperă o gamă largă de
litigii comerciale, care
implică, de regulă, legislația
în aria corporativă și
comercială și litigiile între
acționari, dreptul
farmaceutic și al sănătății,
taxe, sectorul financiar-
bancar, precum și proceduri
de executare.
Ca parte a vastei sale
experiențe în calitate de
avocat pledant, Dana a
reprezentat cu succes clienții
în dosare complexe,
implicând obligații
contractuale sau delictuale,
sau în dosare de anulare a
anumitor documente emise
de autorități administrative,
autorități fiscale sau vamale.

Mai mult, ea oferă asistență
juridică în procedurile de
restructurare, fiind
recunoscută în unanimitate
de clienți pentru
promptitudinea și eficiența
dovedite în gestionarea
dosarelor sensibile.
Dana este apreciată de
clienți pentru experiența 
și capabilitățile remarcabile,
în cele mai recente ediții 
ale IFLR 1000 și Legal 500
EMEA.
O selecție a câtorva dosare
în care a fost implicată în
ultimii ani include
reprezentare pentru:
  Unul dintre cei mai

importanți producători de
plasmă umană într-un
proiect PPP privind
construirea și funcționarea
unei bănci naționale de
sânge, plasmă umană și
celule stem;

  Un important furnizor de
soluții integrate de mediu
pentru depozitarea și
eliminarea deșeurilor
menajere solide și
asimilabile, atât urbane,
cât și industriale, în
diverse proceduri judiciare
legate de unul dintre
depozitele ecologice de
deșeuri ale companiei
situate în apropiere de
București;

  Principalul distribuitor de
produse farmaceutice din
România, membru al
companiei care

comercializează produse
farmaceutice din Germania
și al doilea ca mărime din
Europa, în legătură cu
toate litigiile privind taxa
clawback și reprezentarea
în fața instanțelor
judecătorești competente
din România și a
autorităților publice locale;

  Compania națională de
transport aerian în
legătură cu restructurarea
agențiilor străine, în
vederea închiderii
operațiunilor în cadrul a 
11 țări europene;

 Cel mai mare jucător
independent cu capital
local de pe piața
farmaceutică din România
și reprezentanți ai
conducerii acestuia, într-o
anchetă uriașă a sectorului
farmaceutic, cu privire la
presupuse activități
infracționale desfășurate
în relația cu Casa de
Asigurări de Sănătate a
Municipiului București, cu
implicarea unuia dintre cei
mai reputați medici din
România;

  Cel mai mare furnizor de
soluții integrate de mediu
din Europa de Sud-Est, în
legătură cu
managementul proiectului
public-privat derulat
împreună cu Primăria
Pitești, pe o suprafață de
125.000 mp, pentru
construcția și exploatarea

la Pitești a unității
municipale de debarcare
ecologică a deșeurilor
urbane, precum și
finanțarea, punerea în
funcțiune a centrului de
îngropare tehnică a
reziduurilor nereciclabile
și litigiile aferente;

  Un jucător internațional
de top, specializat în EPC,
metalurgie, comerț cu
energie electrică și gaze,
prezent în Europa,
Orientul Mijlociu și Africa
de Nord, cu activitate în
29 de țări, specializat în
producția de plumb, zinc
și alte materiale
neferoase, în diverse
proceduri legate de
obținerea autorizației de
mediu și închiderea
depozitelor de deșeuri;

  Una dintre cele mai
importante companii din
România, în diverse
dosare (cu creanțe de
peste 40 de milioane de
euro) privind contracte
complexe de achiziții
publice care cuprind
obiective și programe IT
pentru autoritățile publice
și alte probleme juridice
legate de litigiile
contractuale, și cel mai
important – în legătură cu
implementarea noii
platforme (SICAP) pentru
gestionarea sistemului de
achiziții publice din
România.

Dana bIVoL, experiență semnificativă
în litigii complexe din toate industriile
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ați absolvit Facultatea de
drept la universitatea
bucurești, dar și Facultatea
de contabilitate și infor-
matică de gestiune din ca-
drul universității titu
maiorescu. ce v-a determi-
nat să vă aprofundați su-
plimentar cunoștințele și
cu studii economice, după
cele juridice?

Dreptul fiscal este o materie
pluridisciplinară; sunt
necesare cunoștințe solide
de drept civil, comercial,
societar, insolvență,
contabilitate etc. După
primii zece ani de carieră în
avocatura fiscală, mi-am dat
seama că nu pot fi un
profesionist complet fără a
ști contabilitate. Mi-am ales
universitatea în funcție de
profesorul care preda
contabilitate și pot spune că
am făcut alegerea cea bună.
Consider că succesul meu
profesional se datorează,
printre altele, și acestei
duble pregătiri academice.

aveți o experiență de
peste 20 de ani în drept fis-
cal, coordonați practica de
litigii și consultanță de
drept fiscal și din 2017
sunteți și cadru didactic al

Facultății de drept, uni-
versitatea bucurești (disci-
plina drept fiscal). cât de
complicat este să vă
gestionați timpul cu succes
pentru a acoperi cu brio
toate responsa bilitățile?

Într-adevăr, gestionarea
timpului este cea mai mare
provocare și pentru mine, la
fel ca în cazul multor altor
colegi avocați. 
Am încercat să îmi împart
viața între familie și
profesie, pentru că ambele
mă definesc. Cu toate
acestea, nu îmi imaginez că
aș fi putut avea o carieră
profesională decentă, dacă
aș fi stat sufocant de mult
cu copii sau cu soțul, acasă.
Este o alegere pe care
fiecare dintre noi o facem și
cel mai important este să
fim fericiți cu această
alegere. 
Totul ține de echilibru, iar
punctul de echilibru este
diferit pentru fiecare dintre
noi. Atât timp cât îl găsim și
îl validăm și a doua zi nu ne
rămâne decât să fim senini
cu alegerea făcută.
Cariera didactică este
modalitatea prin care îmi
exprim recunoștința pentru
profesia mea și pentru
drumul pe care Dumnezeu
m-a ajutat să îl găsesc în

viață. Este, de asemenea,
contribuția pe care mi-o
aduc la formarea
profesioniștilor din
domeniul juridic. Îmi dau

toată silința să promovez
frumusețea, logica și
armonia nu doar a dreptului
fiscal, ci a dreptului, în
general. 

„Îmi dau toată silința să promovez frumusețea,
logica și armonia nu doar a dreptului fiscal, 
ci a dreptului, în general”
Interviu cu LuISIANA DobRINESCu – avocat-fondator, Dobrinescu Dobrev SCA



33www.lEgalmagazin.ro EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2022

sunteți specializată în pro-
ceduri fiscale, v-ați implicat
în multe procese și dispute
între stat și companii. de
ce există în românia atât
de multe spețe fiscale pe
rol? Este legislația ambi-
guă, interpretabilă, vola-
tilă? cum ar putea fi
diminuate carențele de dis-
ciplină și educație finan-
ciară?

În state dezvoltate, precum
Olanda, Franța, Marea
Britanie ș.a., dreptul fiscal se
profesează la nivel de artă,
nu doar de către avocați, ci și
de către magistrați. Numărul
mare de litigii se datorează
complexității dreptului fiscal,

infinitelor variabile care pot
interveni într-o situație de
fapt aparent simplă,
diferențelor de interpretare,
dinamicii legislative și, nu de
puține ori, neclarității legii.
Toate acestea, în condițiile în
care statele doresc să își
protejeze veniturile
bugetare, iar contribuabilii,
să își maximizeze profiturile.  
Cu alte cuvinte, dinamica
dreptului fiscal este, de fapt,
direct proporțională cu cea a
vieții economice.

un domeniu în care v-ați
remarcat este cel legat de
tva. aici firmele se plâng
că nu își recuperează banii
la timp, iar statul are 

printre cele mai mari neîn-
casări din uniunea Euro-
peană. ce ar trebui să se
întâmple pentru ca meca-
nismele taxei pe valoarea
adăugată să funcționeze
satisfăcător pentru econo-
mie, atât în beneficiul sta-
tului, cât și al contri- 
buabililor?

Problemele generate de
neîncasarea TVA provin, în
primul rând, din deficiențele
algoritmului de calcul al TVA
previzionate a se colecta și,
în al doilea rând, din
evaziunea fiscală.
Schimbarea mentalității
oamenilor are loc de-a
lungul mai multor generații -
noi trecem, încet-încet, de

la munca la negru, la munca
la gri, de la plățile cash, la
cele cu cardul. Avem încă
două variante de ofertare:
„cu factură sau fără”, ceea
ce germanii sau olandezii nu
ar percepe. România rurală
este o bijuterie a Europei,
dar care nu poate da la fel
de bine și la gradul de
colectare a TVA.
În ceea ce privește
sincopele în rambursările 
de TVA, acestea sunt mai
blamabile decât mica
evaziune rurală, întrucât se
datorează celor aleși și
plătiți din bani publici, de
care depinde schimbarea
mentalităților și setarea
unui nou set de valori. 
Atât timp cât o mare parte 
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din administrația publică se
ocupă de lucruri lipsite de
eficiență, nu se suplimen -
tează numărul de inspectori
fiscali, iar cei puțini, care
lucrează, nu beneficiază de
dotările corespunzătoare,
rezultatul nu poate fi decât
unul slab. Din păcate, nimeni
nu a fost făcut vreodată
răspunzător de deșertul pe
care l-a lăsat în spate după
ani întregi de mandat într-o
funcție publică. 

structurările naționale și
internaționale formează o
altă preocupare constantă
în munca dumneavoastră.
cum apreciați că evo-
luează lucrurile la acest ca-
pitol?

Nu m-am plictisit niciun
moment în cei 22 de ani 
de carieră, nu am făcut
niciodată muncă
redundantă. Acesta este 
și meritul implicării mele în
operațiuni de structurare
juridică și fiscală la nivel
național și internațional.
Practic, nu am întâlnit două
situații identice, cărora să le
fie aplicabile aceeași soluție.
De fiecare dată am
descoperit lucruri noi și am
învățat enorm. Schimbul
acesta de experiență cu
oameni de afaceri din
diverse jurisdicții, cu avocați
de diferite specializări și cu
experiență diversă este,
realmente, de mare preț. 
Este o mare efervescență, la
nivel internațional, în acest
domeniu, în mare parte
generată de modificările
legislative care au ca menire
evitarea eroziunii bazelor de
impozitare, a mutării artifi -

ciale a profiturilor în juris dicții
mai favorabile și a evaziunii
favorizate de era digitală.

ați dovedit măiestrie în
consacrarea principiului
„in dubio contra fiscum”.
nu credeți că pentru
neinițiați, traducerea din
latină, ad litteram, poate
trimite cu gândul la nesu-
punere față de legislația
fiscală

Este adevărat că nu mă pot
substitui unui neinițiat, dar
chiar și așa, o traducere ad
litteram ar însemna „în
dubiu, împotriva fiscului”.
Cu alte cuvinte, de fiecare
dată când avem dubiii (în
ceea ce privește
interpretarea unei dispoziții
de lege), interpretarea
trebuie să fie împotriva
fiscului (creditorului). Acest
adagiu este o transpunere a
principiului de drept civil 
in dubio pro reo („în caz de
dubiu, a se interpreta în
favoarea debitorului”).
În concluzie, „in dubio
contra fiscum” nu ar trebui
să însemne pentru nimeni o
încurajare la nesupunere, 
ci doar o încurajare a
legiuitorului fiscal (aflat de
aceeași parte a puterii cu
creditorul fiscal) pentru
elaborarea unor dispoziții
de lege clare.

aveți o rată de succes de
peste 90% la contestațiile
și acțiunile de contencios
administrativ înaintate de
clienți. putem spune că, în
general, autoritățile au
juriști mai slab pregătiți
decât mediul privat?

În niciun caz nu aș avansa o
astfel de concluzie și nu
doar din curtoazie, ci pur și
simplu pentru că nu este
adevărat. Ca să vă răspund
printr-o glumă amară,
Fiscul nu prea are juriști! 
Tot vorbeam de impasul în
care aleșii țării duc
serviciile administrației
fiscale - acesta este cel mai
bun exemplu. În cadrul
inspecției fiscale activează
aproape 100% economiști;
la direcția de soluționare
contestații, procentul
juriștilor nu cred că
depășește 10%; în instanță,
Fiscul nu se prezintă,
pentru că nu are juriști care
să facă față numărului
mare de litigii - aș putea
spune că din 100 de
dosare, la unul sau două se
prezintă un jurist al ANAF.
Cu alte cuvinte, nu vorbim
de juriști slab pregătiți, ci
de juriști care lipsesc cu
desăvârșire!
Acest aspect îl aduc și la
cunoștința studenților mei,
încurajându-i să se
orienteze spre domeniul
dreptului fiscal, inclusiv ca
juriști ai ANAF. Este o
onoare și o bogăție, ca
avocat, să ai un oponent
pregătit - este o metodă
sigură de evoluție atât a
profesiei, cât și a
domeniului dreptului fiscal,
a jurisprudenței și a
practicii administrative.  

„death & taxes” („moar-
tea și taxele”), celebra ex-
presie a lui benjamin
Franklin, a rămas specifică
mediului de afaceri ameri-
can sau a trecut deja ocea-
nul?

Aș putea spune că a trecut
Oceanul, dar încă se zbate
pe Dunăre, la Giurgiu... Ar
trebui să conștientizăm că
taxele sunt un dat, precum
existența statului în sine
sau a smartphone-urilor, în
epoca modernă. Taxele
sunt o necesitate și o
îndatorire ce ține de
educația juridică a fie că ruia
dintre noi, știind, în același
timp, că nu suntem nevoiți
să plătim cel mai înalt nivel
de taxe pe care îl prevede
legislația.

sunteți laureată a presti-
gioasei publicații de profil
chambers and partners.
care satisfacție e mai
mare: recunoașterea
interna țio nală sau victo-
ria într-un proces de an-
vergură?

În mod cert, pentru mine
este mult mai valoroasă
recunoașterea venită din
partea clienților, a colegilor
de breaslă și, desigur, în
cadrul unei inspecții sau a
unui litigiu fiscal. Fără
acestea, nu doar că nu 
mi-aș mai câștiga banii, ci,
mai ales, nu aș mai avea
motivația de a lucra. 
Laurii internaționali, ca și
câștigurile financiare, te
mulțumesc, dar nu întrețin
motivația de lungă durată și
consistentă. Și în niciun caz
nu îți dau bucuria de a te
trezi în fiecare dimineață și
de a începe cu mare
nerăbdare alte și alte
proiecte. Cu atât mai mult,
ghidat doar de aceste
aspecte nu ai putea să îi
motivezi și pe cei din jurul
tău.
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de ce ați ales, cu predilecție,
să vă specializați într-o arie
de practică cu atât de multe
provocări (mergers & acqui-
sitions/Fuziuni și achiziții)?

Pentru mine acest domeniu
de Fuziuni și Achiziții a venit
natural, nefiind neapărat o
alegere, cât mai mult o
descoperire.
Parcursul meu în avocatura
de business a început la
sfârșitului anului III al
Facultății de Drept (din
cadrul Universității din
București), când, la
recomandarea asistentului
universitar responsabil de
grupa noastră în cadrul
seminariilor de Drept
Comercial, am fost selectată
pentru un stagiu de practică
în cadrul biroului din
București al Salans (în
prezent Dentons), unde 
mi-am și făcut stagiatura.
Deși la început am avut
responsabilități din domenii
diverse de Drept, din practica
mai generală de Drept
Comercial treptat am ajuns
să lucrez mai mult pe zona
de Fuziuni și Achiziții și am
fost atrasă de complexitatea
și provocările acestui
domeniu, fiind implicată în

tranzacții din cele mai variate
sectoare (în special în cadrul
biroului din București al
White & Case, în cadrul
căruia am activat timp de
mai mulți ani).
Deși această specializare este
una destul de matematică aș
putea spune, structura unei
tranzacții plecând de obicei de
la o schemă destul de fixă de

clauze și mecanisme
tranzacționale, ceea ce mă
atrage în special la domeniul
de Fuziuni și Achiziții este
partea de interacțiune cu
clientul și cealaltă parte
contractantă pentru a adapta
cât mai bine aceste structuri și
concepte juridice în vederea
ajungerii la o formă potrivită
pentru toate părțile implicate,

astfel încât semnarea unei
tranzacții să fie un succes
pentru toate părțile. 

de ce ați avut nevoie de
două licențe în drept - de la
universitatea bucurești și
universitatea „nicolae titu-
lescu”? cum v-ați decis să
abordați această arie de
practică în experiența dv. de
14 ani de avocat?

Licența de la Universitatea
București este licență
generală de studii juridice, iar
la Universitatea „Nicolae
Titulescu” am urmat un
program de master de
„Dreptul afacerilor” din
dorința de a aprofunda
această arie de drept și a
experimenta un sistem
universitar alternativ.
Oricum, învățarea continuă
în orice domeniu mi se pare
un element esențial pentru a
putea rămâne conectat la
nevoile și realitatea cadrului
în care activezi și totodată
pentru a te putea dezvolta și
a nu te plafona.
În plus, un element-cheie în
dezvoltarea unei persoane și
chiar și a unei arii de practică
mi se pare și interacțiunea și
schimbul permanent de

„Rețeta succesului în m&A 
ar trebui să fie aceeași pentru
orice avocat, femeie sau bărbat”
Interviu cu av. mIHAELA CIoCÎRLEA, Co-managing Partner, Glodeanu & Partners



37www.lEgalmagazin.ro EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2022


LA

Dy
 LA

W
yE

R

opinii cu alți practicieni, iar
din această perspectivă sunt
bucuroasă să particip atât la
inițiative și evenimente
locale, cât și internaționale
cu participarea altor avocați.
Una din oportunitățile cu o
contribuție valoroasă în
activitatea mea actuală este
participarea în cadrul
evenimentelor organizate de
Internațional Association of
Young Lawyers (AIJA), ocazie
cu care pot să relaționez cu
avocați de M&A din
numeroase jurisdicții și să
învățăm unii din experiența
altora. Iar aceasta cred că
este una din schimbările
majore de abordare pe care
am implementat-o pe
parcursul carierei mele, de la
imaginea unui avocat care se
dezvoltă strict din
perspectiva experienței
personale și a cunoștințelor
doctrinare, fiindu-și
autosuficient și într-o
continuă concurență, la o
imagine mai globală de
profesionist care este în
contact cu alți profesioniști,
fiind deschis spre comunicare
și învățare, și totodată
urmărind mai degrabă o
colaborare cu persoana
aflată de partea cealaltă (și
pe care nu o consider deloc
parte adversă), decât o
ocazie pentru a demonstra
cine este mai bun.

dacă vorbim despre dome-
niul m&a, când „peștele
mare îl înghite pe cel mic”,
vorbim despre „crimă” sau
„proces natural de hrănire”,
de transformare a materiei?

Din punctul meu de vedere,
în orice tranzacție văd doi

parteneri care, deși au în
final scopuri diferite, au în
comun mecanismul
contractual prin care trebuie
să se asigure atingerea
acestor scopuri într-o
manieră satisfăcătoare.
Astfel, deși întotdeauna sunt
prevederi contractuale care
sunt mai favorabile unei părți
sau alteia, cred că succesul
unei tranzacții ține de
satisfacerea obiectivelor
principale ale tuturor părților
implicate.
Altfel, în procesele de
achiziție în care am acordat
asistență până acum am
observat, în general, o
dezvoltare și diversificare a
activității societăților-țintă
urmare a finalizării acestor
procese.

în procesul curent de
achiziții, vă implicați, de obi-
cei, de partea companiei
care preia sau de partea
celei care este preluată?
care dintre cele două situații
vi se pare mai motivantă
pentru dv., ca specialist în
drept?

La momentul actual, nu pot
spune că am o predilecție
pentru o anumită parte a
unei tranzacții. Împreună cu
colegii mei suntem implicați
în tranzacții atât de partea
vânzătorilor, cât și a
cumpărătorilor. Spre
exemplu, în prezent avem în
lucru aproximativ 12
tranzacții de M&A, iar 5
dintre acestea sunt de partea
vânzătorilor și 7, de partea
cumpărătorilor.
Ce resimt însă ca motivant în
ambele ipostaze sunt
situațiile în care clienții se

reîntorc cu tranzacții noi sau
suntem recomandați urmare
a asistenței acordate de
echipa noastră. Astfel am
ajuns să fim implicați într-un
număr foarte mare de
tranzacții în domeniul
energiei regenerabile și să
fim recunoscuți în această
piață.

anul 2021, unul pandemic, a
adus pentru românia un re-
cord al numărului de
tranzacții în m&a - 137. în
același timp, valoarea pieței
a depășit 4 miliarde de euro,
potrivit estimărilor deloitte.
cum vedeți evoluțiile din ur-
mătorii ani, marcați de o
criză economică prefigurată,
de un context geomilitar in-
grat, de inflație și creșteri
nemăsurate ale costurilor cu
energia?

Într-adevăr, anul 2021 a fost
un an efervescent pe piața
de M&A și pentru firma
noastră de avocatură, fiind
implicați în numeroase
tranzacții, în special în
domeniul energiei
regenerabile. Iar anul acesta,
în pofida contextelor
geopolitice și
macroeconomice dificile,
activitatea de fuziuni și
achiziții rămâne
semnificativă, la nivelul
firmei noastre resimțind
chiar o creștere exponențială
a mandatelor în acest
domeniu.
Din punctul meu de vedere și
în considerarea interesului pe
care îl simțim din partea
clienților noștri pentru piața
din România, consider că
avem premisele necesare ca
lucrurile să evolueze pozitiv

în continuare.

pe primele locuri în topul
țărilor de proveniență ale
investitorilor se situează
Franța, austria și germa-
nia. vedeți posibile și alte
injecții de capital, din alte
zone ale lumii? ce are de
oferit cu asupră de măsură
românia în acest domeniu?

Într-adevăr, deși majoritatea
clienților noștri sunt localizați
în țări membre ale Uniunii
Europene, avem clienți și din
alte state (precum Israel și
China), care sunt implicați în
proiecte importante
dezvoltate în România și sunt
în continuare interesați să își
diversifice portofoliul în țara
noastră.

Este suficient de ofertant
domeniul m&a pentru un
viitor absolvent de drept?
sunt doamnele potrivite
aici?

Din punctul meu de vedere,
este un domeniu mai mult
decât ofertant și creativ
pentru un absolvent de
Drept, însă pentru a putea
practica este nevoie și de
multă muncă și deschidere de
a învăța în permanență, mai
ales că facultățile de drept
din România nu te pregătesc
pentru ceea ce înseamnă
avocatură de business.
Altfel, cred că rețeta
succesului în domeniul M&A
ar trebui să fie aceeași
pentru orice avocat (femeie
sau bărbat) și mă bucur că în
România avem din ce în ce
mai multe exemple de
avocate cu o expertiză
recunoscută în acest
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cine sunteți dumneavoas-
tră, cristina gavrilă?

Sunt absolventă a Facultății
de Drept, Universitatea din
București, în anul 2006. În
paralel, am fost unul dintre
beneficiarii unei frumoase și
lungi colaborări între
Universitatea din București,
pe de o parte, și Universitatea
Paris 1 Pantheon Sorbonne, și
alte treisprezece universități
franceze prestigioase,
membre ale Consorțialului de
sprijin, pe de altă parte, care
înseamnă, de fapt, Colegiul
Juridic de Studii Europene.
Spațiu universitar de elită al
francofoniei, Colegiul Juridic
oferă cursuri de drept cu
specializare în Dreptul
European al Afacerilor, iar
Universitatea Paris I Pantheon
Sorbonne eliberează pentru
absolvenții săi diplome
franceze de Licență în Drept,
precum și Diplome de Master
I și II în „Dreptul și guvernanța
afacerilor internaționale și
europene”.
În continuarea acestei filiere
franceze, care într-un fel sau
altul mi-a fost alături pe tot
parcursul vieții profesionale,
mi-am început, în 2006,
activitatea în cadrul biroului

din București al Gide Loyrette
Nouel (în prezent Leroy și
Asociații), am continuat cu
biroul din București al White
& Case (în 2008) unde am
activat timp de 10 ani (fiind
parte a „French Desk”-ului
firmei, urmând ca în 2018 să
mă alătur unui alt proiect cu
origini franceze, înființarea
unei noi firme regionale,
singura la momentul
respectiv, cu birouri
operaționale atât în București,
cât și în Paris, Budapesta și
Belgrad. În 2019, am înființat
o firmă butic, o legătură între
profesioniștii din business și
societăți, iar în martie 2022
m-am alăturat echipei

Glodeanu Partners, o echipă
mai mare și pe care o creștem
constant pentru a răspunde
nevoilor clienților noștri,
foarte activi în proiecte de
energie regenerabilă, o altă
filieră care, personal, mi-a fost
foarte aproape încă din anii
petrecuți la White & Case. 

sunteți absolventă a
universității pantheon sor-
bonne (paris i). de ce ați
ales Franța? considerați că
dreptul romano-germanic
(implicit și cel francez) este
mai bine ancorat în reali-
tate decât dreptul britanic
sau american?

Am mers pe filieră francofonă
în principal pentru că, de
copil, am avut o afinitate
pentru limba franceză. Chiar
dacă viața profesională,
inclusiv în cadrul firmelor de
origine franceză, se
desfășoară în mare parte în
limba engleză, franceza va
rămâne, pentru mine,
întotdeauna, limba de suflet.
Ca sistem de drept, nu aș
putea spune că este unul mai
bine sau nu ancorat în
realitate, dar vă pot spune cu
siguranță că, fiind baza
sistemului de drept
românesc, o bună înțelegere
a sistemului de drept francez
îți oferă o bază solidă și o mai
bună înțelegere a sistemului
românesc.

aveți peste 10 ani de
experiență în multi -
naționale, ceea ce a impus
rigoare, disciplină și rezul-
tate. în același timp, putem
vorbi și despre mai multă
rutină sau mai multă crea-
tivitate?

Activitatea în multinaționale
este, din punctul meu de
vedere, cea mai bună școală
pentru un absolvent de Drept. 
Toate proiectele, toți clienții

„misiunea noastră ca avocați 
este să găsim soluții juridice
pentru orice obstacol”
Interviu cu av. CRISTINA GAVRILă, Partener, Glodeanu & Partners
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sunt un pas în plus în
procesul de învățare, iar
creativitatea are locul ei,
indiferent de loc. Consider că
abordarea depinde în primul
rând de fiecare din noi și apoi
de ceilalți membri ai echipei
și mai puțin de forma de
organizare a firmei. 
Spre exemplu, ceea ce vrem
noi să facem, și ceea ce eu nu
am încetat să fac niciodată,
este să folosim tot ce am
învățat în multinaționalele în
care am activat, în activitatea
de acum. Tot ce pot să spun
este că legătura cu clienții
este mai personală, ceea ce
de cele mai multe ori ne
oferă o mai bună înțelegere a
proiectelor, dar abordarea
dosarelor este în linie cu cea
pe care cei mai mulți dintre
membrii echipei Glodeanu
Partners au învățat-o în
multinaționale.

care a fost cel mai intere-
sant proiect investițional în
care ați fost implicată?

Toate proiectele sunt
interesante, dar proiectele de
energie regenerabilă mi-au
fost și îmi sunt în mod 
special aproape. Atât în anii
2008-2014, cât și acum, îmi
face o deosebită plăcere să
particip la dezvoltarea acestei
industrii. 

ați avut vreodată de consi-
liat o tranzacție atât de difi-
cilă încât să vă gândiți să
renunțați la speță?

Au fost situații dificile, uneori
tensionate, dar misiunea
noastră ca avocați este,
înainte de toate, să găsim

soluții juridice pentru orice
obstacol și să îi ajutăm pe
clienți să implementeze ideile
lor de afaceri.
Au fost tranzacții care, din
păcate, nu s-au finalizat, dar,
personal, nu am avut situații
în care să consider să renunț
la o speță. 

sunteți specializată în ener-
gie. cum vedeți viitorul
pieței energetice din româ-
nia, în acest context geopo-
litic tot mai complicat?

Energia și tot ce ține de
reglementări specifice mi-au
plăcut întotdeauna.
Piața din România este în
prezent foarte activă și avem
toate premisele ca lucrurile
să meargă bine și foarte
bine, atât pentru noi, în
calitate de consilieri în
domeniu, cât și pentru piață,
în general.
România are avantaje
strategice în această privință,
iar investitorii sunt dornici să
participe la dezvoltare. Cu
puțină aplecare a
autorităților și o deschidere
a discuțiilor între
participanții la această piață,
lucrurile nu pot avea decât o
finalitate pozitivă pentru
România și, în final, pentru
români. 

dezbaterile legislative în
domeniu sunt, de aseme-
nea, foarte aprinse. în ge-
neral, vă pronunțați pentru
liberalizare sau pentru pla-
fonarea prețurilor?

Personal, am o gândire mai
degrabă capitalistă. Înțeleg
presiunea contextului actual,

este o măsură necesară,
poate putea fi luată în alte
condiții, dar nu cred că ar fi
sănătos pentru mediul
economic să generalizăm
plafonarea prețurilor. 

un alt aspect al sectorului
energetic se referă la pro-
tejarea mediului. conside -
rați că profitul pune în
pericol natura, sau poate fi
găsită calea de compromis,
acceptabilă?

Fără un mediu sănătos nu
cred că se mai poate continua
nicio discuție. Cred că toți ar
trebui să fim conștienți că
putem vorbi despre viitor
numai dacă protejăm și
prezervăm ce avem.
Totuși, în cazuri concrete,
consider că nu există soluții
general valabile, soluții
universale și discuția deschisă
este singura care poate aduce
rezultate pozitive. Nu cred că
este vorba despre
compromis, ci mai degrabă
despre o înțelegere mai bună,
aplicată, a impactului.

cum vedeți legislația ac-
tuală din românia? cores-
punde aceasta realităților
europene? ce act normativ
ați susține pentru o îmbu -
nătățire a mediului de afa-
ceri, atât din perspectiva
investitorilor, cât și a spe -
cia liștilor - juriști, econo -
miști, tehnicieni?

În linii generale, legislația
există și este una favorabilă.
În ceea ce privește proiectele
de energie regenerabilă,
așteptăm, deja de câteva
luni, aprobarea modificării și

completării Legii fondului
funciar nr. 18/1991. Legea
pentru înființarea parcurilor
fotovoltaice pe terenurile
agricole de peste 10 hectare
a fost aprobată de Senatul
României și așteaptă
aprobarea Camerei
Deputaților, care este for
decizional. Terenurile
agricole mari, cu fertilitate
mijlocie, pot contribui în
viitor la producerea energiei
regenerabile. Este vorba
despre terenurile situate în
extravilanul localităților, care
vor putea fi utilizate ca
parcuri fotovoltaice, conform
proiectului legislativ. Sperăm
să fie vorba despre zile până
când să putem anunța că
legea este aprobată.
Într-o altă notă, în materie de
tranzacții, așteptăm cu toții
mai multă claritate cu privire
la aplicarea Ordonanței de
Urgență 46 din 14 aprilie
2022 (privind măsurile de
punere în aplicare a
Regulamentului (UE)
2019/452 al Parlamentului
European și al Consiliului din
19 martie 2019 de stabilire a
unui cadru pentru
examinarea investițiilor
străine directe în Uniune,
precum și pentru modificarea
și completarea Legii
concurenței nr. 21/1996).
Reglementarea actuală, de
imediată aplicare, prevede
sancțiuni clare în cazul în
care procedura prevăzută de
noua reglementare este
încălcată, și, în același timp,
nu avem mijloacele pentru
aplicarea acesteia (Comisia
pentru examinarea
investițiilor străine directe nu
a fost încă înființată, normele
de aplicare se lasă și ele
așteptate). 
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sunteți o deschizătoare de
drumuri în avocatura de
business din românia. ați
acordat asistență investito-
rilor străini încă din 1991.
cum au fost începuturile,
ce dificultăți ați întâmpinat
într-un mediu de afaceri in-
cipient, specific unei țări
care traversase zeci de ani
de comunism?

Să începi ceva este
întotdeauna un exercițiu de
curaj şi determinare, dublat
de o atitudine pozitivă şi  o
pasiune pentru ceea ce vrei
să realizezi. Asta este valabil
şi pentru avocații care aleg
să își deschidă propriul
cabinet şi să înceapă practic
o afacere de la zero. A fost
valabil şi în cazul meu. 
În 1990, când am revenit în
România ca avocat în Baroul
din Paris, am descoperit o
societate în căutarea ideilor
de business şi a conceptelor
de afaceri adecvate noilor
cerințe ale economiei de
piață. 
De câțiva ani practicam
avocatura de business în
Franța, astfel că am înțeles
imediat că trecerea
României de la o economie
centralizată la una de piață,
venea la pachet cu multe
oportunități, dar şi cu la fel
de multe provocări. Dacă

oportunitățile se traduceau
printr-o cerere crescândă de
asistenţă juridică sau pur şi
simplu printr-un spaţiu de
manevră larg ce ne-a
permis, nouă, avocaţilor de
business din piaţă să inovăm
în domeniul juridic cum nu
am fi putut-o face nicăieri în
Europa occidentală,
dificultăţile s-au datorat mai

ales „moştenirii comuniste”.
Această moştenire - care
mărturisesc că mi-a depăşit
nu de puține ori așteptările -
a fost deosebit de
complexă. În primul rând, 
în plan juridic am avut de-a
face cu un vid legislativ, 
o insecuritate juridică ce, 
de altfel, continuă să se
manifeste şi după 30 de ani.

Apoi, în plan socio-politic şi
economic lucrurile au fost la
fel de complexe şi greu de
gestionat, cu efecte
dramatice în evoluția
mediului de afaceri din ţară. 
Dar atunci când ești tânăr şi
dornic să avansezi este de
ajuns să spui „pot” şi vei
putea. Găsești energia,
resorturile care te țin pe
drumul tău, chiar dacă
uneori te mai întorci puţin
din drum şi te reinventezi.
Eu am avut şi şansa de a
aduna în jurul meu tineri
avocaţi români la fel de
dornici să reușească şi 
să ofere servicii juridice la
standarde europene. 

privatizări, investiții green-
field, achiziții... cu riscul să
vă adresăm o întrebare al
cărei răspuns se poate în-
tinde pe volume întregi,
cum s-au mișcat legiuitorul
şi autoritățile în toată
această perioadă ? ați avut
un cadru prielnic pentru de-
rularea activității ?

Cu riscul de a stârni unele
controverse, consider că
România a făcut pași uriași
în ultimii 30 de ani în
domeniul legislativ. Într-un
interval relativ scurt de timp,
a creat şi implementat un
cadru juridic de business

„Dacă ar fi să iau totul de la capăt,
aş proceda la fel!”
Interviu cu DANA GRuIA DuFAuT, Avocat Fondator Cabinet de Avocat Gruia Dufaut
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compatibil cu normele
europene. 
De la momentul 1990, când
nu exista nici măcar o lege a
societăților comerciale, până
în prezent, când vorbim de
reglementări în domeniul
guvernanței corporative, al
criptomonedelor sau GDPR,
au fost adoptate multe legi
care garantează investiţiile şi
funcționarea economiei de
piață. Alte state europene
care nu au cunoscut regimul
comunist au putut crea
mecanisme juridice solide în
decursul a mai multor
secole. 
Astfel, dacă unele greșeli
făcute în materie de
reglementare au fost cumva
justificate, altele, care au
afectat mai ales realizarea
reformei în Justiție, au făcut
ca România să aibă de
suferit şi, implicit, acest
lucru a afectat şi mediul de
afaceri. Inadvertenţe
judiciare sau lentori în
derularea proceselor,
corupția, instabilitatea
instituțională au provocat
pierderi pentru unele
companii sau au dus chiar la
dispariția unor investiții... 
Mariile companii au venit
însă cu planuri serioase de
afaceri în ţară şi multe au
reușit să depășească aceste
greutăți. Asta arată că în
România avantajele de a
rămâne au fost mereu mai
importante decât
dificultățile de parcurs. 

dnă gruia dufaut, s-au îm-
plinit 30 de când lucrați în
românia. care sunt cele
mai importante realizări și
ce ați schimba dacă ar tre-
bui să o luați de la capăt?

Cea mai importantă realizare
este aceea că oferim
competitivitate pe termen
lung clienților şi îi ajutăm să
se dezvolte în condiții de
siguranță juridică.
De 30 de ani cabinetul este
o casă a investitorilor privați,
astfel că am lucrat în
permanenţă să ne creștem
competențele în cât mai
multe domenii, printr-un
efort de anticipare a
nevoilor din piaţă. Vocația
noastră, la Cabinetul de
Avocați GRUIA DUFAUT, este
de a favoriza performanța,
inclusiv prin selecția de
avocați care dispun de
competențe transversale şi
care sunt capabili să asigure
o diversitate a cunoștințelor
prin acoperirea mai multor
jurisdicții. 
Know-how-ul dobândit în
Franța şi modelul de
business francez pe care 
l-am introdus în piață ne-au
garantat succesul de până
acum şi continuă să ne
diferențieze. Noi vorbim pe
limba fiecărui client şi când
preluăm un dosar vrem să
înțelegem toate detaliile

businessului clientului,
tocmai pentru a-l putea
ajuta. 
Calendarul realizărilor
noastre este, aşadar, legat
de fiecare dosar dus la bun
sfârșit pentru fiecare client
în parte, fie că vorbim de un
gigant în telecomunicaţii sau
din domeniul infrastructurii,
fie că ne referim la un IMM
din zona de servicii sau la un
subcontractant dintr-un
sector industrial anume. 
Și, dacă ar fi să iau totul de
la capăt, aş proceda la fel!
Aş continua să creez, ca şi
până acum, punţi între
oameni şi companii, între
companiile din ţară şi
investitorii străini pe care
îmi place să îi aduc în
România şi să îi ajut să
reuşească. Inclusiv în ceea
ce privește modelul de
business al cabinetului, la fel
aş proceda. Aş merge tot pe
același stil de management
colaborativ, care lasă
avocaților spațiu să
evolueze, să crească, să ia
decizii şi să se antreneze
pentru succes. Aş avea ca şi
acum alături de mine

aceeaşi echipă de avocaţi
ambiţioşi, cu standarde etice
înalte şi cu o formare
dobândită în ţară şi
străinătate.  

aveți o experiență bogată,
atât în domeniul avocaturii
de business, cât și din pers -
pectiva promovării relațiilor
franco–române, ca fost
consilier de comerț exterior
al Franței, administrator al
cci franceze în românia
sau din poziția actuală de
consilier ales al francezilor
din străinătate pentru
circumscripția românia -
republica moldova. se
apropie românia, încet-
încet, de „sora mai mare”,
Franța, din perspectiva
funcționării justiției sau a
modelului economic?

România şi Franța sunt două
ţări membre ale comunității
europene, iar regulile
aplicate în materie de
funcționare a justiției şi de
economie sunt
asemănătoare. Pe de altă
parte, influenţa sistemului

Dana GRuIA DuFAuT – business Card
Dana GRUIA DUFAUT, avocat în Barourile din Paris și București, este fondatoarea
Cabinetului de Avocatură GRUIA DUFAUT, care oferă servicii de consultanță și
reprezentare juridică pentru companii în domeniul dreptului afacerilor. 
A acordat asistență unui număr semnificativ de clienți ai cabinetului, în cadrul proiectelor
strategice de investiții și dezvoltare locală, intervențiile sale vizând cu precădere
acordarea de consultanță în cadrul operațiunilor de fuziuni și achiziții, privatizări sau în
diverse problematici din domeniul dreptului societăților, dreptului imobiliar și al
construcțiilor și dreptului fiscal. 
Distinsă cu Legiunea de Onoare în grad de Cavaler și Ordinul Național al Meritului în grad
de Cavaler acordate de statul francez, Dana GRUIA DUFAUT este una dintre figurile
reprezentative ale comunității de afaceri franco-romane, consilier al francezilor din
străinătate pentru circumscripția România – Republica Moldova.
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de drept francez la noi este
binecunoscută. Diferențele
dintre noi vin din
intensitatea aplicării
mecanismelor juridice, din
faptul că în Franța există cu
adevărat politici publice
pentru justiţie, iar sistemul
judiciar are capacitatea de a
se autoregla şi de a se
adapta la cerinţele societății. 
Dacă am face, deci, o
analiză pe baza statisticilor
sau chiar şi pe baza
observării subiective, atunci
am putea lesne constata că
România mai are în
continuare multe de făcut
pentru a se apropia de
Franţa în privința
funcționării justiției. 
Același lucru și din
perspectiva funcționării
economiei, știut fiind că
Franța este a șaptea putere
economică mondială...
În general nu îmi plac
generalizările, dar cred că
Franța poate fi un model de
urmat pentru România în
multe privințe, atât în ce
privește funcționarea
justiției şi a instituțiilor
puterii judecătorești, cât şi
modelul economic. 

pentru cititorii noștri din
antreprenoriat şi  din
administrație: care este se-
cretul atragerii de investiții
străine consistente şi  pro-
fitabile?

România este pe agenda
investitorilor datorită
dimensiunii pieţei şi  poziției
sale geostrategice, inclusiv în
contextul actual generat de
pandemia de COVID sau de
războiul din Ucraina. 
Pentru a atrage însă

investiții consistente, trebuie
să ținem ușile deschise, să
știm unde vrem să fim ca
ţară în următorii ani şi mai
ales să ne concentrăm pe

nevoile mediului economic,
cum ar fi fiscalitate
avantajoasă, infrastructură,
stabilitate politică şi
predictibilitate legislativă,

forță de muncă calificată. 
Apoi, selecția investitorilor
este importantă, întrucât
doar investițiile creatoare
de plus valoare vor fi şi
profitabile pe termen lung şi
vor putea ajuta la reducerea
decalajului de dezvoltare
existent între România şi
Europa occidentală. 
Accesul la resurse şi la
finanțare contează în egală
măsură, ca şi existenţa unui
parteneriat real între
administrația publică,
mediul privat şi sistemul
educaţional. În fine, voinţa
politică contează la fel de
mult pentru atragerea
investițiilor, ori la acest
capitol România nu a
excelat niciodată. 
În concluzie, aş vrea să
reamintesc ce spunea Henry
Ford despre antreprenoriat:
„Ca să reușești, trebuie să îți
faci treaba bine, să privești
orice eventual eşec ca pe o
oportunitate, să fii constant
în munca ta, să laşi acţiunile
şi efortul tău să vorbească
pentru tine, dar nici să faci
o afacere doar pentru
bani”.

CAbINETuL DE AVoCAT GRuIA DuFAuT
GRUIA DUFAUT este unul dintre primele cabinete de avocatură de business independente
francofone apărute în România. 
Cabinetul operează cu două birouri, la Paris și la București, oferind asistență juridică în
toate domeniile dreptului afacerilor, cu precădere în cadrul tranzacțiilor comerciale,
fuziuni și achiziții, în procesele de reorganizare & restructurare de companii, achiziții
publice, proiecte greenfield și joint-venture, dreptul muncii, GDPR și litigii comerciale.
Cu o echipă de 15 avocați, formați atât în România, cât și în străinătate, cabinetul
deservește o clientelă multinațională și multisectorială, ce activează în domenii precum:
construcții și infrastructură, telecomunicații, industria auto, transport și logistică,
petrol&gaze, IT&C, asigurări, servicii publice, agricultură și agrifood, retail, sănătate și
biotehnologie.
Din 2019, GRUIA DUFAUT a fost selectat de Team France Export pentru a oferi servicii
suport de acompaniere comercială în România pentru IMM franceze, în cadrul activității
„drept și fiscalitate -  creare de filiale și consultanță”.
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după absolvirea universi -
tății din bucurești, ați
obținut o diplomă la paris i
pantheon-sorbonne în cola-
borare cu universitatea
bucurești. de ce nevoia de
a aprofunda studiile, și încă
la o instituție prestigioasă?
într-o lume în care, s-o spu-
nem cu sinceritate, în toate
domeniile de activitate,
„licența” e capăt de drum
pentru mulți.

Cred că „licența” e doar un
început de drum, nicidecum
capătul. Și drumul ăsta are
multe borne pe care trebuie
să le atingi. 
Unele presupun să înveți
continuu, deoarece avocatura
este un domeniu dinamic,
legislația este continuu în
schimbare, apar mereu noi arii
de reglementare. O altă bornă
necesară, cred eu, este să te
formezi de la bun început într-un
sistem în care standardele
sunt înalte și sub coordonarea
unor avocați foarte buni. E
greu să te adaptezi mai târziu,
odată ce îți însușești altfel de
repere. Nu în ultimul rând,
trebuie să ai acces la proiecte
și tranzacții diverse și
complexe. Nu poți acumula
dacă te uiți de pe margine. 
Nu cred în scurtături, cred că e
important să atingi toate
bornele astea în drumul tău. Și

nici nu cred că poți spune
vreodată că ai ajuns la
destinația finală. 

ați acumulat o experiență
bogată în fuziuni și achiziții.
credeți că românia dispune
de o bază de resurse inteli-
gente care să creeze afaceri
atractive, sau observăm
numai „sclipiri” sporadice?

Piața de fuziuni și achiziții
este în creștere, ceea ce
confirmă potențialul
inițiativei antreprenoriale
românești. Nu cred că este
vorba despre „sclipiri”
sporadice. Cred că
antreprenorul român este
creativ, harnic și ambițios.
Poate că e loc de
îmbunătățire a modului de
prezentare a businessului
către potențialii investitori.

printre ariile dumneavoas-
tră de expertiză se numără
energia regenerabilă. teh-
nologiile nepoluante au
partizani puternici în sferele
internaționale, politice și de
business, dar întâmpină și
numeroase critici, pe motiv
că necesită investiții mari,
care nu totdeauna pot fi
rentabilizate, mai ales în
zone cu venituri modeste.
cine are dreptate?

Costurile tehnologiilor pentru
producția de energie din
surse regenerabile au scăzut
foarte mult în ultimii ani.
Dacă în „primul val al
regenerabilelor” din perioada
2009 - 2014 nu puteau fi
imaginate astfel de investiții
fără o schemă de sprijin,
ecuația rentabilității energiei
verzi s-a schimbat substanțial. 
În prezent, singurele
elemente de care au nevoie
investitorii pentru astfel de

proiecte sunt simplificarea
procedurilor administrative
de autorizare, investițiile în
întărirea rețelelor și
stabilitatea legislativă.  
Totodată, cred că energia
verde nu mai trebuie privită
doar ca o controversă
ecologică la modă. Trecem
printr-o criză geopolitică în
care energia este o armă mai
eficientă decât tancul.
Această criză poate fi
catalizatorul unor schimbări

„Clienții nu lucrează cu brandul, 
ci cu omul!”
Interviu cu av. mIHAELA NyERGES, Partner, Vlăsceanu, Nyerges & Partners
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radicale în mixul energetic al
multor țări europene. 
Mă bucur extrem de mult că,
prin activitatea mea, pot fi
implicată în creșterea
capacităților de producere a
energiei din surse
regenerabile din România.   

de-a lungul carierei, ați
acordat asistență atât unor
mari companii, cât și unor
instituții guvernamentale.
se vede dreptul comercial
într-un fel la stat și într-un
mod diferit la privat? ați re-
marcat diferențe de
percepție și de abordare? 

Am avut norocul să lucrez cu
oameni profesioniști și
motivați atât în mediul
public, cât și în cel privat. Din
păcate însă, mult prea des
inițiativele din mediul public
sunt sufocate de sistemul
rigid și birocratic în care sunt
structurate instituțiile
guvernamentale. Cred că
este nevoie să promovăm
tot mai mult adevăratele
valori în sistemul de stat, ca
să provocăm schimbări din
interior. 

cum ați decis să luați calea
asocierii într-o nouă enti-
tate, după mai bine de 15
ani de activitate în case de
avocatură bucureștene de
prestigiu? 

Schimbarea a venit foarte
natural. De foarte mulți ani
aveam independență deplină
în gestionarea proiectelor și
relația cu clientul. Pe de altă
parte, au fost momente în
care nu m-am regăsit în
mediile în care lucram. 

Mi-am dorit să creez ceva
nou, care să reflecte propriul
meu etalon de interacțiune
cu oamenii. Mi-am dorit să
mă implic mai mult în partea
de organizare și strategie. Să
iau ce am găsit bun în
sistemele în care am lucrat și
să elimin ce am considerat
negativ. Este foarte multă
muncă. Dar satisfacțiile sunt
imense atunci când vezi că
închegi o echipă valoroasă, că
oamenii vin cu bucurie la
birou și clienții te tratează ca
pe un adevărat partener.   

sunteți și o publicistă ac-
tivă, pe subiecte economice
și juridice. mai are un avo-
cat de business timp și
apetență pentru jurnalism
de specialitate? de unde
această apetență, de ce
scrieți?

Noi, avocații de business,
ocupăm primele locuri din
fața scenei pe care se
întâlnesc legiuitorul și
investitorii. Vedem
problemele cauzate de cadrul
legislativ, înțelegem nevoile
investitorilor, tendințele
pieței. Cred că este important
să nu rămânem simpli
spectatori și să ne implicăm
activ în semnalizarea acestor
probleme și în identificarea
de soluții viabile care să
contribuie la crearea unui
cadru atractiv pentru
investitori. Intervențiile
publicistice, implicarea în
comitetele de reglementare
ale asociațiilor din industrie,
participarea la dezbaterile
privind inițiativele legislative,
toate reprezintă instrumente
la îndemâna avocaților de
business. 

ca ochi limpede, de specia-
list, analist și comentator,
cum priviți competiția ac-
tuală de pe piața serviciilor
de asistență juridică din
românia?

Piața serviciilor de asistență
juridică din România este
una foarte competitivă, iar
structura ei s-a transformat
substațial în ultimii ani. Dacă
acum 10 ani casele mari de
avocatură dominau piața, în
ultimii ani am asistat la o
fragmentare tot mai mare a
pieței. 
Există un număr tot mai
mare de firme de avocatură
mici și medii, înființate de
avocați cu experiență, care
au activat în casele mari de
avocatură. Aceste firme au
un aparat administrativ mai
puțin stufos și o organizare
mai eficientă, putând fi mult
mai competitive în
comparație cu firmele mari.
Totodată, calitatea serviciilor
este una premium,
detașându-se printr-o
implicare mai mare în
proiecte la nivel de partener. 
Am participat acum ceva
timp la un pitch pentru un
potențial client, o corporație
internațională listată la
bursă, iar managerul
respectiv mi-a spus că
standardele lor interne le
impun să lucreze cu case
internaționale de avocatură
în toate țările în care sunt
prezenți. A adăugat, apoi, că
el nu crede că este o politică
bună, că într-o firmă mare
partenerul pozează la
întâlnirile importante, în
timp ce o firmă mai mică va
fi mult mai dedicată și
implicată în proiecte. Lucrăm

pentru acest client de mai
bine de un an, în ciuda
competitorilor pe care i-am
avut. Clienții nu lucrează cu
brandul, ci cu omul. Cred că
dacă îți faci treaba bine și cu
pasiune, îți găsești loc în
piață, așa competitivă cum
este.

de când ați terminat facul-
tatea și până astăzi, ce nu
ați făcut din ceea ce v-ați
dorit să faceți?

Avocat fiind și mamă a doi
copii mici, lista e lungă. Una
dintre marile mele dorințe
este să particip la maratonul
anual din New York. Este un
oraș care mă fascinează, iar
atmosfera și senzațiile pe
care le trăiești la un astfel de
eveniment sunt greu de
transpus în cuvinte.   

care e cea mai mare
satisfacție pe care ați
obținut-o din profesia de
avocat?

Au fost multe momentele în
care am simțit că nopțile
lungi de la birou au meritat.
Dar poate cea mai mare
satisfacție am simțit-o când,
la finalul unei tranzacții,
reprezentantul celeilalte
părți m-a abordat să îmi
spună că ne-a urmărit pe
parcursul proiectului și că
vor să îi asistăm noi din acel
moment. 
Mi s-a întâmplat de câteva
ori în ultimul an, iar astfel de
aprecieri sunt, pentru mine,
mai prețioase decât orice
premiu sau recunoaștere în
directoarele internaționale
ale caselor de avocatură. 
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ați absolvit cursurile
Facultății de administrație
și afaceri din cadrul
universității din bucurești,
pe cele ale Facultății de
drept din cadrul universi -
tății „nicolae titulescu”,
apoi ați urmat alte trei pro-
grame de master. v-ați
„blindat” profesional cu
premeditare sau parcursul
dv. din carieră v-a impus
lărgirea orizontului?

Nu m-am gândit niciodată la
pregătirea mea profesională
ca la o armură, însă trebuie
să recunosc că e o
perspectivă demnă de
explorat!
Am fost mereu eleva
silitoare și curioasă, care își
dorea să știe mai mult și
mai mult, așa că dorința
aceasta de cunoaștere și de
a învăța am avut-o, din
fericire, încă de mică. 
Cred că ceea ce a fost un pic
neprevăzut și a generat
„varietate” în pregătirea
mea a fost faptul că în
primul an de facultate am
descoperit Dreptul; aceea a
fost, să zicem, revelația din
viața mea, pregătirea mea
de până la acel moment
neavând nicio legătură cu
Dreptul. Doar că nu eram
dispusă să renunț la ceea ce

crezusem până atunci că e
potrivit pentru mine, așa că
am dus până la capăt
studiile în domeniul
administrației și afacerilor.
Nu știam, la acel moment,
cum va arăta în realitate
parcursul meu profesional,
însă știam sigur că vreau să
fie în domeniul juridic.
Ce pot adăuga, este că 
mi-am dorit ca atât din
perspectiva teoretică, cât și
practică, să înțeleg și zona
de business, iar parte din
studiile mele au fost tocmai
în această direcție.

ați avut un parcurs dinamic
în carieră: ați debutat în
echipa bcr leasing, ați fost
Junior legal adviser în ca-
drul raiffeisen leasing iFn
sa, legal adviser în cadrul
bcr, respectiv legal adviser
& compliance officer în
alpha leasing iFn sa, legal
& compliance director în ca-
drul lidl și head of legal în
cadrul grupului nobel, iar
actulamente, de mai bine de
un an, sunteți juristul șef al
profi. E limpede că viața dv.
profesională s-a împărțit,
practic, între sectorul finan-
ciar-bancar și cel de retail.
cum a câștigat comerțul în
fața serviciilor financiare în
opțiunile dumneavoastră?

poate fi experiența dv. per-
sonală, de jurist trecut prin
furcile caudine din finan-
ciar-bancar și retail, un
model pentru a înțelege
piața și a sprijini un busi-
ness de anvergură?

În domeniul financiar-bancar
am învățat extrem de multe,
am pus bazele formării mele
profesionale și am fost
suficient de norocoasă încât
să mă bucur pe acest drum
de câteva persoane de la
care să învăț și mai ales care
să creadă în mine. 
Domeniul retail însă... a fost
și rămâne o provocare zi de
zi. Este cea mai complexă
structură de business și de
legal în egală măsură, încât
nu ai cum să te plictisești,
dimpotrivă - ai loc să crești și
să te dezvolți. 
Cred că fiecare dintre noi ne
potrivim undeva, sunt
specialiști extraordinari în
fiecare domeniu și da, cred
că ceea ce rămâne ca
element esențial este
înțelegerea businessului și a
pieței în care activăm
fiecare. Experiența mea
personală e un doar un
exemplu și sper că prin felul
meu de a fi, de a gândi și de
a acționa reușesc, într-un fel
sau altul, să fiu un exemplu
pentru cei din jurul meu.

ce primează în departamen-
tul dv. - buna comunicare,
pregătirea profesională, lu-
crul în echipă, organizarea,
guvernanța de grup? de
fapt, cum ajungeți la rezul-
tate bune? câtă încredere
aveți, personal, în reflexele
și practicile formale, corpo-
ratiste?

Având în vedere dinamica și
expansiunea Profi din ultimii
ani, acest lucru se vede și în
dinamica și implicarea
noastră la nivelul întregii
companii. Ceea ce construim
acum e un sistem bazat pe
formare profesională în
anumite arii și o comunicare
strânsă cu principalii clienți
interni, în vederea înțelegerii
modului în care ei lucrează și
își construiesc strategiile de
business. Pentru mine, cel
mai mult contează ca fiecare
membru al echipei să se
simtă implicat și să știe că
are susținerea mea în a se
dezvolta și pentru asta
comunicarea și munca în
echipă aș vrea să fie
principiile pe care
construim. 
În ceea ce privește modul în
care reușim să atingem
obiectivele de performanță
pe care le stabilim, cred că
modul în care reușim să

„Dreptul a fost, să zicem, 
revelația din viața mea!”
Interviu cu mIHAELA RACLEș, Legal Compliance Director, Profi Rom Food
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facem asta e prin munca noastră
ca echipă, dar și prin munca și
contribuția personală a fiecăruia
dintre noi, prin consecvență și cu
răbdare. Cred că și munca la
distanță sau în sistem hibrid ne-a
învățat să ne dăm timp pentru ca
lucrurile să se întâmple și, în
același timp, ne-a învățat că
adaptabilitatea e o resursă de
care avem cu toții nevoie.

coordonați echipa de legal com-
pliance din cadrul profi, unul din-
tre retailerii de frunte din
românia, angajat într-o
competiție acerbă cu alți rivali de
talie globală prezenți pe piața din
țara noastră. care sunt principa-
lele activități de reprezentare ju-
ridică a companiei pe care le
acoperiți? care este zona cea
mai solicitantă - cea pe relația cu
statul și autoritățile, cu alte
societăți (b2b) sau cu clienții fi-
nali (b2c)?

Spuneam că provocările în
domeniul retail sunt extrem de
complexe, iar ariile menționate
mai sus sunt doar o parte din
ele. 
În cadrul activității echipei
noastre sunt trei arii principale:
Legal, Compliance și Protecția
Datelor, fiecare dintre ele cu
provocările ei.
În zona de Legal avem, pe de o
parte, zona de consultanță
juridică (și aici vorbim despre
domenii diverse, acoperind
practic toate zonele de activitate
de la nivelul companiei, fie că
vorbim despre operațional,
autorizații, marketing, achiziții,
protecția consumatorului,
siguranța alimentară, logistică
etc. - acum cred că e mai clar de
ce retailul este un domeniu
extrem de complex și vast),
precum și zona de redactare și

negociere contracte (din nou,
pentru toate ariile de business
din cadrul companiei). Nu în
ultimul rând, gestionarea litigiilor
este una din activitățile pe care
le gestionăm, având specialiști în
cadrul echipei care se ocupă și
de această zonă. 
În zonele de Compliance și
Protecția Datelor, obiectivul
nostru principal este să asigurăm
conformitatea activității
societății, precum și protejarea
intereselor companiei prin
evitarea riscurilor la care ar
putea fi expusă. 
Cred că una din provocările cele
mai mari pe care le avem în
momentul de față este zona de
regulatory compliance, în
considerarea unui context
legislativ extrem de dinamic,
care presupune adaptarea
noastră la nivel de politici
interne, practici comerciale,
astfel încât să asigurăm
conformitatea cu legislația în
vigoare. Ne implicăm în acest
sens în mod activ în procesul
legislativ, în special prin
intermediul asociațiilor de profil
din care facem parte.

ce anume diferențiază un jurist
cu vocație, dedicat, in-house, de
o casă de avocatură care asistă
când și când un client, o compa-
nie? de ce și când apelează un
mare retailer, de exemplu, în
mod externalizat, la serviciile
unei astfel de firme?

În opinia mea, diferența
esențială vine din înțelegerea
modului în care funcționează
businessul. Juristul in-house va
avea un know-how în această
privință și va căuta soluțiile care
să funcționeze, nu argumentele
pentru care nu ar putea
funcționa, evident cu identificare
corespunzătoare a riscurilor și
evitarea acestora.
Tocmai în considerarea acestui
principiu de înțelegere a
businessului și a politicilor
proprii fiecărei companii, relațiile
de colaborare cu casele de
avocatură se construiesc în timp,
existând procese de selecție și
urmărindu-se experiența
acestora în domeniile relevante.
Suportul avocaților externi este
evident important și relevant,

Pentru mine, cel
mai mult contează
ca fiecare membru
al echipei să se
simtă implicat și
să știe că are
susținerea mea în
a se dezvolta și
pentru asta
comunicarea și
munca în echipă
aș vrea să fie
principiile pe care
construim. 
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mai ales în domenii în care
riscurile sunt mai mari, cum
ar fi concurența sau
protecția datelor sau partea
de litigii, precum și în
situații în care se dorește o
analiză detaliată a unui
cadru legislativ specific
atunci când poate sunt
direcții și strategii noi de
dezvoltare.

reprezentați juridic retaile-
rul cu cel mai mare număr
de magazine din românia,
cu cea mai mare acoperire
teritorială și, potrivit
declarațiilor oficiale, ex-
pansiunea continuă. care
sunt cele mai mari provo-
cări pentru echipa de juriști
din această perspectivă?

Expasiunea continuă, acest
trend menținându-se, însă
focusul nostru este în același
timp calitatea și imaginea
noastră în fața clienților.
Aceste lucruri se văd în noul
format pe care îl
implementăm. Așa că, pe
lângă noi magazine, veți
vedea și multe magazine
remodelate.
Avem, în același timp, și
multe proiecte de
digitalizare, de exemplu,
aplicația Profi lansată anul
acesta, care sperăm să
ajungă să fie folosită de cât
mai mulți dintre clienții
noștri și să creeze
experiențe extrem de
plăcute pentru ei la
cumpărături în magazinele
noastre.
Mă bucur că echipa noastră
lucrează îndeaproape cu
departamentele de business
sau operaționale în vederea
dezvoltării și implementării

acestor proiecte, care
reprezintă pentru noi
provocări profesionale în
vederea identificării unor
soluții optime pentru
atingerea scopurilor
urmărite, în linie cu rigorile
legislative.

aveți în față, ca retailer,
mari comandamente im-
puse de legislația de mediu,
de iminentul sistem de re-
turnare-garanție a ambala-
jelor, de protecție a
consumatorilor etc. cum
credeți că va răspunde sec-
torul dv., în general, și
profi, în particular, acestor
mari cerințe? 

Într-adevăr, cadrul legislativ
aplicabil pieței de retail este
extrem de dinamic și
provocator, mai ales în
ultima perioadă, având în
vedere atât transpunerea
anumitor directive

europene, cât și diverse
inițiative locale. 
Sunt anumite proiecte, cum
este sistemul de garanție-
returnare, pe care l-ați
menționat, cu impact pozitiv
asupra mediului, cu măsuri
pe care le susținem și la
implementarea cărora
participăm în mod activ. Așa
că sunt anumite inițiative pe
care le susținem și pe care le
apreciem ca fiind necesare,
pe unele avându-le deja
implementate în practicile și
politicile noastre, însă
rămânem extrem de
implicați în procesul
legislativ, urmărind
înțelegerea de către
autoritatea legiuitoare sau
de reglementare a
impactului asupra mediului
de afaceri și proporționa -
litatea măsurilor dispuse. 
În consecință, ne asigurăm
că avem resurse interne
alocate monitorizării
cadrului legislativ și

inițiativelor legislative,
rămânem implicați în
procesul legislativ și în
contact permanent cu
autoritățile de reglementare,
urmărind să asigurăm
conformitatea cu cadrul
legislativ. Pentru toate
acestea, avem nevoie de
claritate și consecvență,
precum și deschidere la
dialog din partea
autorităților relevante,
pentru a asigura în final cele
mai bune produse și servicii
clienților noștri. 

care sunt temerile dv. cele
mai mari, în ordine des-
crescătoare: contexul geo-
militar, inflația în creștere,
criza economică generală și
de forță de muncă?

În toate situațiile, cred că o
criză economică generală
este cea care ar afecta
considerabil activitățile
noastre, ale tuturor, atât la
nivel de companii, cât și la
nivel personal. Apoi aș
spune că inflația, având
efecte din nou majore în
ceea ce privește cadrul
economic general, cât și
afectarea directă a noastră,
a tuturor.
Criza de pe piața muncii
este din nou o provocare,
iar pentru noi, ca unul din
cei mai mari angajatori, este
cu siguranță un element
care ne-ar afecta.
Și în ultimul rând, deși
suntem de câteva luni în
prezența acestui fenomen,
care cred că ne-a luat prin
surprindere pe toți,
contextul geomilitar, care
are ca efect apariția unui
mediu nesigur și dramatic.
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Pe lângă buna cunoaștere a
legislației și aplicarea practică
a teoriilor și cunoștințelor
juridice abstracte, pentru a fi o
avocată de succes, este
general acceptată descrierea,
sau mai bine zis necesitatea
deținerii următoarelor
atribute: duritate, sobrietate,
forță și nu în cele din urmă,
agresivitate.
Dar oare așa e, nu a intrat de
fapt în mentalul colectiv faptul
că pentru a avea succes ca
avocat trebuie să ai
caracteristici esențialmente
masculine?
Statistic, sunt mai multe
doamne avocat decât domni
avocați în România. Chiar și la
nivel internațional, numărul
doamnelor avocat este în
continuă creștere, ajungând
acum la 38% din totalul
avocaților, cu mult mai multe
doamne avocat decât acum
20 sau 30 de ani. Lumea trece
încet, încet peste nevoia de a
avea alături “un avocat bătrân
și vulpoi” și începe să caute
alte lucruri, păstrând, totuși,
undeva în subconștient, ideea
că avocatul trebuie să aibă
anumite trăsături.
Destul de repede în cariera
mea de peste 20 de ani în
domeniul juridic, mi-am
format propria părere despre
ce “trebuie” și ce “nu trebuie”.
Unul dintre clienții căruia îi
asigurăm asistență juridică,
manager la o societate
multinațională, a avut o
problemă personală - soția lui,
cetățean american, stătuse

mai mult de trei luni în
România fără să facă
demersurile necesare pentru
prelungirea vizei de ședere.
Atunci când a plecat din
România, la 97 de zile de la
intrarea în țară, s-a descoperit
această încălcare și i s-a dat o
amendă însoțită de pedeapsa
complementară privind
interdicția intrării în țară
pentru un an. Doamna nu a
acceptat cu calm situația,
certându-se cu toți lucrătorii
de frontieră din aeroport,
invocând drepturile ei de
cetățean american și creând o
întreagă dispută în aeroport.
Clientul meu m-a rugat să
notific Poliția de Frontieră,
solicitând reanalizarea
situației, el fiind obligat să
rămână în România datorită
postului pe care lucra la
momentul respectiv. A insistat
foarte tare ca notificarea să fie
făcută în termeni cât mai duri,
întrucât considera faptul că
interdicția de un an era total
nejustificată raportat la
depășirea perioadei cu o
săptămână și raportat la faptul
că doamna fiind însărcinată nu
ar fi putut să aibă sprijinul
soțului. 
Bineînțeles că în notificare am
invocat toate tratatele
internaționale privind
protejarea familiei. Bineînțeles
că a trebuit să subliniez
caracterul injust al măsurii. Cu
greu l-am convins de altfel pe
client să nu folosim cuvântul
“discriminare”.
Am cerut și o audiență la

conducerea Poliției de
Frontieră, clientul meu fiind
foarte pornit să explice
drepturile soției și cât de injust
s-au purtat cei de la graniță cu
familia lui. 
În ziua stabilită, am avut
inspirația să îl rog să mă lase
pe mine să conduc discuția.  
Domnul comandant ne-a
primit în sala mare de
conferințe, la prezidiu
așteptându-ne trei militari -
toți foarte încruntați, iar din
poziția corpului am tras
concluzia că erau gata de
„atac”, așteptându-se în urma
notificării și a
comportamentului doamnei
de la Otopeni să aibă de-a
face cu persoane „războinice”.
Acela a fost momentul în care
am schimbat strategia și am
învățat o lecție. Cu cea mai
blândă voce, le-am explicat
timp de 20 de minute
domnilor polițiști că acel client
al meu își iubea foarte tare
soția, că cel mai important
lucru pentru el era, ca de fapt
pentru orice viitor tată, să stea
împreună cu mama copilului,
să o însoțească la controalele
medicale, să afle împreună
dacă bebelușul ce urma să
vină pe lume va fi fată sau
băiat, să poată să le dea
părinților lui, care au avut o
viață grea, posibilitatea să își
țină în brațe nepotul/nepoata
etc.
Domnii polițiști s-au simțit
dezorientați. Se așteptaseră la
o „luptă”, iar acum auzeau un
story despre iubire. Ușor,

ușor, s-au relaxat și au și
glumit, amintindu-și de
dispoziția schimbătoare a
soțiilor dumnealor atunci când
acestea fuseseră însărcinate.
În final, măsura
complementară a fost
înlăturată, clientul meu
spunându-mi ceea ce nu voi
uita niciodată: “Eu nu aș fi
procedat așa cum ai procedat
tu și probabil aș fi pierdut!”.
Deci în acel moment nu
cunoașterea tratatelor
internaționale, nu
agresivitatea și nici măcar
cetățenia doamnei nu au dus
la câștigul dorit, ci abordarea
umană, empatia și corecta
poziționare în problemă.
Sunt acestea atribute cu
precădere feminine? Mai
contează în ziua de astăzi dacă
sunt atribute feminine sau
masculine? Cred că ar trebui
să folosim cu măsură și
empatia, și agresivitatea, atât
forța argumentelor, cât și
inteligența emoțională. 
Așa că atunci când aud gluma
următoare:
“- Care e diferența dintre o
femelă rechin și o doamnă
avocat?
- Rujul”
zâmbesc un pic, nu foarte
mult, cu buzele mele date cu
ruj.

Doamnele avocat și rujul
Articol de av. ELENA GRECu
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acum 22 de ani, o echipă
ambițioasă de profesioniști
din domeniul juridic și cel
economic a pus bazele unei
companii pe nișa de
insolvență, devenită în
2006 casa de insolvență
transilvania, deschizând
drumul citr, liderul de azi
al pieței de insolvență și
restructurare din românia.
care este „povestea” coop-
tării dv. și parcursul profe-
sional în companie?

10 ani de poveste, aș
răspunde. CITR este acasă,
locul unde am debutat ca
jurist și în care mi-am
dezvoltat, pas cu pas, întreaga
carieră profesională. Am
început activitatea, debutant
fiind în acest domeniu, la
biroul din Cluj, unde inițial mă
ocupam de partea de studiu
dosare, notificări, rapoarte de
activitate din procedurile de
insolvență. Am trecut ulterior
la chestiuni mai complexe,
inclusiv planuri de
reorganizare, în întocmirea
cărora am descoperit
componenta de business a
acestei profesii și moment în
care mi-am dat seama că
jobul meu s-a transformat în
pasiune, pasiune
profesională. În 2014 m-am
mutat la București, am fost
implicată în proceduri
complexe de

reorganizare/restructurare,
am ajuns să coordonez
departamentul de legal al
CITR (departament care
asigură asistență de
specialitate pentru echipele
de proiect ale CITR,
efectuează auditul
procedurilor și elaborează
lucrări de specialitate,
contribuind la menținerea
unor standarde ridicate atât
în interiorul organizației, cât
și în profesia de practician din
România) și să particip, în
calitate de speaker, la
conferințele profesionale în
domeniu, fiind lector INPPI.

Mă bucură faptul că, datorită
experienței în domeniu, am
reușit să îmi pun amprenta
asupra modificărilor
legislative în domeniul
insolvenței din ultimii ani.
Totodată, începând cu anul
2020, fac parte din echipa de
experți desemnată de Comisia
Europeană pentru
implementarea în România a
Directivei Europene nr.
2019/1023 privind insolvența
și restructurarea, calitate în
care am participat la
redactarea noii legislații în
materia procedurilor de
prevenire a insolvenței.

de regulă, insolvența, reor-
ganizarea și falimentul
societăților comerciale repre-
zintă proceduri laborioase și
complicate, înde lun gate,
adesea dureroase pentru
acționari, angajați și creditori.
cum a optat juristul cristina
ienciu pentru o carieră în
acest domeniu? 

E important de marcat
momentul în care am
conștientizat componenta de
business a acestei proceduri
legale, componentă cu care
rezonez, poate și pentru că
am terminat un profil real.
Fiind o procedură judiciară,
așteptările sunt că totul se
traduce în chestiuni juridice,
rigide, greoaie, de lungă
durată. Însă în materie de
reorganizare, partea
economică și partea de
management sunt extrem de
importante și reprezintă
echilibrul necesar
restructurărilor de succes. 

acum aproape trei ani ați
fost numită country coordi-
nator insol Europe, princi-
pala organizaţie europeană
a profesioniştilor specializaţi
în insolvenţă, reorganizare
şi restructurare de business.
atunci ați devenit primul co-
ordonator pe românia,
fiind o poziţie nou creată în

„10 ani de poveste. CITR este acasă, locul
unde mi-am dezvoltat cariera profesională”
Interviu cu CRISTINA IENCIu-DRAGoș, Partener CITR, Impetum Group
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cadrul organizaţiei, atât la
nivelul ţării noastre, cât şi în
celelalte ţări din Europa, cu
misiunea de a întări legătu-
rile insol Europe cu orga-
nismele naţionale în
domeniul insolvenţei, pre-
cum unpir şi inppi, a sprijini
dezvoltarea profesiei, a
ameliora legislaţia aferentă
din românia şi a crește nu-
mărul de membri locali ai or-
ganizaţiei. cum s-a tradus
până azi această experiență
onorantă a dumneavoastră?

INSOL Europe este cea mai
importantă organizație din
domeniu, parte din INSOL
International, care reunește
peste 10.000 de experți de
elită din întreaga lume:
practicieni, avocați, contabili,
judecători și academicieni
preocupați de domeniul
restructurării și redresării
companiilor aflate în
dificultate. Într-adevăr, m-am
simțit cu adevărat onorată
încă de la momentul
desemnării. Dar am simțit și
responsabilitatea unei astfel
de numiri. Apropierea de
INSOL a reprezentat, în primul
rând, acces la această rețea de
profesioniști, acces la alte
legislații și, de ce nu, acces la
expertiză. Acces care a fost
gratuit pentru orice practician
care m-a contactat în acest
sens. În al doilea rând, am
avut și avem posibilitatea de a
învăța de la cei mai buni din
acest domeniu și de a marca o
nouă etapă în materie de
legislație - restructurarea.
Astfel, în toate discuțiile
interne, am urmărit creșterea
încrederii în procedurile de
restructurare out of court,
promovarea de noi soluții de
preinsolvență, a măsurilor

pentru implementarea
Directivei Europene privind
restructurarea și crearea unei
culturi a prevenției și la nivel
național.

în 2020, citr a fost desem-
nată de comisia Europeană
drept consultant pentru
transpunerea directivei Eu-
ropene 2019/1023 privind
cadrele de restructurare și
avertizarea timpurie în
legislația din românia. ce
reprezintă această directivă
și ce impact are ea pentru
mediul economic din româ-
nia?

Când aud „Directiva
Europeană 2019/1023”, eu
traduc - restructurare. De
multe ori cuvântul
restructurare este însă
perceput greșit în mediul de
afaceri românesc, fiind asociat
cu reducerea numărului de
locuri de muncă și alte măsuri
asemenea. Însă
restructurarea, în sensul
Directivei, face referire la
aplicarea mecanismelor de
prevenție în business. Pe
lângă asta, poate însemna și
reorientare, reproiectarea
totală sau parțială a activității
companiei în vederea
menținerii sau consolidării
unui avantaj pe piață.
Transpunerea Directivei
Europene reprezintă, pe lângă
actualizarea legislației, șansa
salvării companiilor aflate în
dificultate, șansa salvării
economiei românești. Iar
contextul economic pe care îl
traversăm, din păcate, ne
oferă scenarii destul de gri,
scenarii pentru care noua
legislație va constitui unica
șansă de salvare. În plus, noua

abordare în materia
procedurilor de prevenire a
insolvenței are scopul, dar și
menirea de schimbare a
mindset-ului din businessul
românesc, punând accentul
pe prevenție și negociere în
afaceri.

ați avut un rol direct, formal
și/sau informal, în reușita
acestei desemnări? 

Consider că fiecare dintre noi,
membrii echipei, am avut un
rol esențial în această reușită.
În astfel de cazuri, reușita se
traduce în munca unei echipe.
Aș putea spune că
modalitatea de a răspunde
solicitărilor Comisiei
Europene, tradusă în
modalitatea de redactare a
ofertei de desemnare, precum
și a tuturor materialelor
depuse pentru conformare,
ulterior câștigării, au
reprezentat un avantaj.  

scrierea efectivă a legii res-
tructurării în românia, în ca-
litate de expert desemnat
de comisia Europeană pen-
tru implementarea directi-
vei europene privind
restruc turarea, v-a oferit
șansa ca, alături de spe cialiști
(practicieni în insol vență, ju-
decători sindici, cadre uni-
versitare), să vă transpuneți
pasiunea și expe rința profe-
sională într-un nou cadru le-
gislativ care să sprijine, cu
adevărat, companiile aflate
în dificultate. ce sentiment
ați avut când, în aprilie a.c.,
proiectul de transpunere în
legislația națională a directi-
vei a fost votat în senatul
româniei?

Nu știu dacă aș putea
exprima în cuvinte. Toate
sentimentele legate de
acest proiect au fost unice,
fiind proiectul meu de
suflet. Să reușești să scrii, în
calitate de expert desemnat
de Comisia Europeană, o
lege în domeniul în care
activezi, este un vis împlinit.
Sau, mai bine spus, un vis la
care nici nu cred că am avut
curajul să visez. Și să ai
șansa să faci acest lucru și
într-un moment de cotitură
economică, moment în care
companiile în dificultate
depind de această lege, este
fără cuvinte.

va fi transpusă directiva
2019/1023 în termenul-li-
mită convenit - iulie 2022 -
după dezbaterea și votul
din camera deputaților,
forul decizional final?
sunteți, pe mai departe, la
fel de optimistă?

Am crezut întotdeauna în
acest proiect, în finalitatea
și nevoia lui în piață și m-am
luptat, în toate etapele
parcurse până acum, pentru
a accelera transpunerea
legii (poate uneori cu prea
multă pasiune și dorință).
Am încercat să găsesc
soluții, abordări noi, direcții
de negociere, astfel încât
anul acesta să avem o nouă
lege în materie de
restructurare. Este un
proiect care ascunde multă
muncă și cred în continuare
în transpunerea în
termenul-limită, cred că
este soluția pentru criza
care urmează și o șansă
unică pentru businessurile
din România.
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în luna septembrie a anu-
lui trecut ați fost aleasă în
conducerea uneia dintre
principalele organizații din
domeniul insolvenței:
consiliul de conducere al
institutului național pen-
tru pregătirea practicieni-
lor în insolvență (inppi).
care e misiunea dv. în
această poziție?

Din această poziție îmi
doresc să îmi aduc
contribuția și organizatoric
la structura de pregătire a
practicienilor în insolvență -
INPPI are ca misiune
principală pregătirea
constantă a practicienilor și,
până acum, m-am implicat
doar ca participant la
această misiune, fiind
speaker în conferințe de
specialitate, la cursurile de
pregătire online sau la
sesiunile intense de
pregătire ale practicienilor
stagiari. Acum îmi doresc să
vin cu idei constructive și
tentate pentru practicieni,
care să îi atragă să participe
la cursuri și care să le
lărgească aria de
competențe în domeniul
nostru. 

ați fost unul dintre
experții care au contribuit
la proiectul de redactare a
legii insolvenței nr.
85/2014, iar recent ați

făcut parte din echipa citr
- consorțiul selectat de co-
misia Europeană, consul-
tant al ministerului
Justiției pentru implemen-
tarea directivei uE nr.

2019/1023 în domeniul
prevenției și restructurării
în românia. cum reușiți să
faceți față unor provocări
de asemenea complexi-
tate?

„Despre comportamente 
în afaceri, care salvează timp, 
bani, locuri de muncă”
Interviu cu ALINA PoPA, Head of Legal CITR, Impetum Group
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Acestea sunt oportunități
extraordinare ale profesiei
noastre, provocări care
generează pasiuni juridice și
energii necesare ca să găsești
cele mai adecvate căi de
transpunere a unor principii și
de modernizare a legislației
naționale. De asemenea, mi-am
tras energia din echipă, din
discuțiile constructive și din
faptul că am avut ocazia să
cunosc oameni noi extraordinar
de implicați și profesioniști, cum
ar fi colegele de la Ministerul
Justiției, doamna Claudia
Roșianu și doamna Honoria
Olaru. La primul proiect mi-am
zis once in a life time. Acum
sunt la twice in a life time și
caut oportunități să nu mă
opresc. 

care au fost cele mai dificile
momente și etape în redacta-
rea de facto a procedurilor de
restructurare în românia, ca
urmare a transpunerii directi-
vei Europene 2019/1023 pri-
vind cadrele de restructurare și
avertizarea timpurie în legis -
lația din românia?

Cred că redactarea tehnică a
ofertei - să explic în cuvinte
foarte puține viziunea noastră
privind implementarea
Directivei. Apoi, momentul
inițial al strângerii de informații,
când foarte multe reglementări
ale legislațiilor străine mi se
părea oportun a fi
implementate și la noi. Nu aș
zice că a fost ușor nici în etapa
discuțiilor din Parlament, dar
echipa de proiect, formată din
judecători recunoscuți în
domeniu, profesori universitari,
ne-a fost alături și a generat
susțineri valoroase. A fost o
onoare pentru mine să discut

cu acești oameni și să le
urmăresc raționamentele
juridice. 

vor înțelege companiile din
românia beneficiile pe care le
va aduce cu sine, după adop-
tare și promulgare, legea res-
tructurării, faptul că astfel se
vor crea premisele pentru pro-
movarea în legislația națională
a culturii salvării unui busi-
ness?

Sunt convinsă că da. Unele, mai
repede, și acelea vor avea un
avantaj competitiv suplimentar
pe piață, căci se vor putea
redresa încă de la primele
semne ale dificultăților inerente
care apar în viața oricărei
afaceri. Noi, la CITR, avem
această cultură a prevenției și ne
place să povestim companiilor
despre avantajele unor acțiuni
cât mai de timpuriu, care salvează
timp, bani, locuri de muncă. Și
nouă, practicienilor, ne revine un
rol important - de a vorbi despre
existența procedurilor, despre
pași, avantaje și de a asigura
confortul companiilor că
afacerile lor pot fi salvate. E o
misiune aici. 

cv-ul dv. devoalează, până la
„înrolarea” în citr din 2020, o
traiectorie profesională rele-
vantă, de avocat în unul dintre
nucleele juridice din big Four,
dar și traversarea unor ani buni
în alte două case de avocatură.
sunt serviciile de natură legală
asociate procedurilor de res-
tructurare a afacerilor și
insolvenței suficient de moti-
vante pentru o doamnă? 

Da, am întâlnit de toate -
adrenalină, lupte câștigate,

bătălii pierdute, oameni faini și
cu principii, de la care am avut
mereu câte ceva de învățat. Am
învățat și eu, la rândul meu, pe
alții, ceea ce mi-a întregit
așteptările profesionale de a da
înapoi lucrurile faine primite de
la mentorii mei.  

în ce mod direct considerați că
se vor resimți pe plan local
efectele crizei și declinului eco-
nomic cu care se confruntă
deja Europa în noul context
geopolitic și militar?

Cred că o să fie nevoie de
intrarea în vigoare a legii noi cât
mai repede, pentru ca oamenii
de afaceri să aibă la dispoziție
cadre legale cât mai clare și
flexibile la care să poată apela
pentru redresare. Ne așteptăm
să apară dificultăți, atât din
cauza impactului crizei COVID în
economiile lumii, cât și a
impactului acestui război atât
de dureros și devastator din
Ucraina. Impetum, grupul de
companii din care face parte și
CITR, a lansat, la începutul
pandemiei, un studiu -
CONFIDEX, care măsoară
încrederea antreprenorilor în
economia românească. Studiul
din primele luni ale acestui an
arată clar că unele sectoare
sunt mai afectate de noile crize
(războiul din Ucraina, creșterea
prețurilor materiilor prime,
creșterea costurilor cu energia),
și cu atât mai importantă este
implementarea Directivei
Europene la nivel național.
Văzând aceste rezultate, cred că
e important să crească
investițiile, pentru ca banii să
circule în economie și să
diminueze inflația, să securizeze
accesul la materii prime, dar să
securizeze și locurile de muncă.

Impetum, grupul
de companii din
care face parte 
și CITR, a lansat, 
la începutul
pandemiei, un
studiu - CONFIDEX,
care măsoară
încrederea
antreprenorilor 
în economia
românească.  

Noi, la CITR, avem
această cultură 
a prevenției și ne
place să povestim
companiilor
despre avantajele
unor acțiuni cât
mai de timpuri,
care salvează
timp, bani, locuri
de muncă. 
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ați absolvit cursurile
Facultății de drept la uni-
versitatea din bucurești în
anul 2005. cum vă amintiți
piața locurilor de muncă în
domeniul juridic de atunci,
cum este acum? ce s-a
schimbat?

Aș începe despre cum este
acum. În prezent, piața
locurilor de muncă în
domeniul juridic mi se pare
mult mai flexibilă și clar oferă
mai multe oportunități.
Interesele și nevoile de
afaceri s-au diversificat, a
crescut apetitul pentru green
energy, dezvoltare durabilă în
afaceri, drept sportiv, iar
IT&C-ul și digitalul vorbesc de
la sine. 
Da, este o piață mai
complicată, legislația nu este
mereu aplicată unitar, dar e
nevoie să fii suficient de
inventiv și aplicat să poți veni
în întâmpinarea nevoilor
actuale, indiferent cât de
complexă este speța. Astăzi
nu mai este vorba doar de
civil sau penal ca principale
arii ale ecosistemului de
business sau non-business.
Astăzi, avocații și in-house
counsels sunt parteneri de
afaceri, care oferă suport
juridic personalizat, orientat
către soluții practice, nu sunt
doar simpli consultanți. 

Ceea ce vreau să spun este că
observ și eu, la fel ca toți
colegii mei, dinamica aceasta,
care, de altfel, ne bucură. 
În 2005 piața nu oferea
oportunități multiple, mai cu
seamă pentru cei fără
experiență; absolvenții se

îndreptau cumva natural
către examenul de admitere
în Barou sau Magistratură, iar
cei ambițioși și dornici de
cunoaștere și aprofundare de
domenii nișate ale Dreptului
și-au continuat pregătirea în
afara țării. Părea că simțeau

nevoia unui reper, unei
ancore, sau cel puțin aceasta
a fost percepția mea. Astăzi,
din punctul meu de vedere,
putem continua procesul de
învățare și dezvoltare
profesională de oriunde,
inclusiv din România, iar
pandemia COVID-19 a
demonstrat pe deplin 
acest lucru.
Nu în ultimul rând, la fel de
important în dinamica
schimbării sunt generațiile.
Statistic, eu sunt generația Y
și, practic, uitându-ne în
viitor, vedem că generațiile Z
sau Alpha au o voce și o
orientare către concret, ceea
ce, din punctul meu de
vedere, este o abordare
sănătoasă.
În concluzie, eu consider că
este mai bine acum, în
timpurile ce le trăim, cu toate
provocările economice sau
geopolitice cu care ne
confruntăm, chiar cred că
este loc pentru toată lumea,
important este să ai un scop
și să faci bine acolo unde poți
face, în loc să te îngrijorezi
pentru scenarii care nu se vor
întâmpla niciodată sau chiar
dacă se vor întâmpla, să
avem curaj și încredere în noi,
deoarece, la sfârșitul zilei,
suntem parte a schimbării
sau scenariului și depinde
numai de noi de care parte 
a schimbării ne situăm.

Astăzi, avocații și in-house counsels sunt
parteneri de afaceri, care oferă suport juridic
personalizat, orientat către soluții practice
Interviu cu ALINA ARSENE, director juridic, Interbrands orbico
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ați avut temeri sau îndoieli
atunci când v-ați angajat la
interbrands, unul dintre cei
mai puternici jucători din
distribuția Fmcg? ce
dificultăți întrezăreați în
acel moment?

Am acceptat rolul la
Interbrands cu mult
entuziasm; îmi amintesc și
acum că mă simțeam ca și
când aș fi câștigat un premiu!
Iar experiența celor 14 ani
petrecuți în Interbrands a
demonstrat că nu am fost
departe de acest sentiment!
În realitate, am câștigat mai
mult decât un premiu, am
câștigat o adevărată călătorie
profesională alături de
oameni extraordinari, de la
care și lângă care am învățat,
am creat, am consolidat, am
aplicat și am luat-o de la
capăt de fiecare dată cu
încredere, asumare și curaj. 
Este adevărat că anvergura
companiei poate fi
copleșitoare și recunosc că
nu de puține ori m-am
întrebat, în lunile de debut,
când și cum voi reuși să
înțeleg cum funcționează
compania, ce nevoi și
așteptări au colegii mei și
cum voi aduce eu valoare
organizației. 
Din fericire, Interbrands este,
în primul rând, despre
oameni, ceea ce mi-a ușurat
foarte mult procesul de
integrare, învățare și
înțelegere a nevoilor și a
proceselor. Am subliniat și cu
altă ocazie, spun și acum:
cred cu tărie că oamenii nu
se întâlnesc din întâmplare, ci
ni se oferă șansa de a ne
cunoaște pentru a construi
împreună lucruri uimitoare!

Nu numai la locul de muncă,
dar și în relațiile personale.

grupul în care activați a de-
venit și mai puternic după
fuziunea prin absorbție cu
orbico. a fost grea gestio-
narea tranzacției? cum e să
te implici în consilierea
unor tranzacții cu volume
impresionante?

Cu siguranță, poziția
Interbrands s-a consolidat ca
urmare a fuziunii cu celelalte
entități ale grupului Orbico
din România și își va continua
direcțiile de dezvoltare ca
structură integrată cu
puternice capabilități atât de
vânzare, cât și logistice. 
Eu nu obișnuiesc să pun
eticheta de „greu” sau
„ușor”, dar dacă ar fi să calific
fuziunea, aș spune că a fost
un proces complex și
provocator. Pentru mine,
personal, a reprezentat un
capitol intens, din care am
învățat enorm, în primul rând
prin perspectiva faptului că în
acest exercițiu este la fel de
important să păstrezi viziunea
și imaginea de ansamblu
clară, dar și să înțelegi
detaliile și instrumentele de
operaționalizare, pentru că,
după cum bine știm, „diavolul
stă în detalii”. 
Toate acestea într-un context
în care este nevoie și de
creativitate, și de o abordare
personalizată, iar când
cunoști foarte bine
implicațiile financiare din
spatele unei astfel de
tranzacții e de la sine înțeles
că diligența, focusul, dar și
curajul sunt esențiale. Aici
este și valoarea, și contribuția
echipei, atât de legal, cât și

multifuncțională de procese
de integrare. Nu se poate unii
fără alții, să vorbim în limbaj
comun. 
Da, fuziunea legală o poți
defini și o poți pune pe un
timeframe, însă e mult mai
complex procesul de fuziune
operațională. Noi încă lucrăm
pe parte operațională la
sisteme și procese care să
integreze companiile reunite
în noua structură Interbrands
Orbico.

v-ați gândit vreodată să
renunțați la poziția de di-
rector juridic într-o compa-
nie, fie ea și foarte mare,
pentru a vă dedica, pe cont
propriu, unui alt segment al
dreptului, ca avocat? v-ar fi
surâs și magistratura?

Avocatura de business este
ramura care îmi place cel mai
mult. Am atins o anumită
maturitate profesională, știu
ce mi se potrivește și practic
această meserie cu plăcere.
Acum câțiva ani mi-a surâs
ideea de reorientare
profesională către notariat,
însă, cu toate acestea, nu am
luat decizia de reconversie
profesională. 
Sunt un om de acțiune și mă
incită și, deopotrivă, intrigă
efervescența deciziilor de
business, recunosc este un
„guilty pleasure”.
Magistratura a fost o dorință
sau, mai degrabă, o nevoie în
dreptul meu, după ce am
absolvit Facultatea de Drept,
deoarece m-am trezit în
realitatea Bucureștiului: cu
dorința de a aprofunda
Dreptul, dar fără posibilități
financiare, așadar, la
momentul acela, nerealizabil.
Am cochetat cu ideea de

magistrat-procuror, ca
profesie, încă de la început,
din studenție, însă la acest
moment cred că pot aduce
valoare prin ceea ce fac în
activitatea de zi cu zi, și mai
sunt multe de făcut.

în ultimii 10 ani ați pendu-
lat între industria Fmgc,
piața produselor cosmetice
profesionale (coloranții
profesionali wella) și dis -
tribuția de medicamente.
care dintre aceste domenii
v-a rămas mai drag, mai
aproape de profilul profe-
sional?

Am navigat între industrii, așa
este, însă in house, pentru că
Interbrands a avut, grație
stabilității financiare,
capabilitatea să dețină atât
distribuția brandulului Wella
și a altor produse profesionale
destinate saloanelor de
înfrumusețare, cât
capabilitatea de a cumpăra, în
2015, de la GSK, compania
Europham, distribuitor de
medicamente și produse
parafarmaceutice. Din
decembrie 2019, Europharm
nu mai este parte a grupului
nostru de companii, în timp ce
distribuția brand-ului Wella și a
portofoliului de produse FMCG
rămân o afacere internă.
Nu aș putea delimita între
domenii sau businessuri, eu
delimitez la nivel de oameni
și, ca să sumarizez, cred că
omul sfințește locul și m-aș
bucura să aud că Alina Arsene
a făcut o diferență în timpul
mandatului ei. Și chiar dacă
nu aud, dar văd în reacții și
comportament, este ceva.
Important este să lăsăm acel
ceva în urma noastră!
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ați avansat succesiv, rând
pe rând, în anii din urmă,
din 2020 și până azi, de la
poziția de acting legal 
manager, în cea de legal
manager, până la cea ac-
tuală, de legal director al
coca-cola hbc românia. 
cât de mult v-au sporit
responsabilitățile în noua
funcție?

Cred că unul din elementele
esențiale pe care aș putea să
îl evidențiez este că această
schimbare (în principal
schimbarea angajatorului și,
ulterior, schimbarea poziției)
a venit într-o perioadă fără
precedent. O perioadă care a
schimbat din mers
businessul așa cum îl știam și
mentalitatea angajaților, o
perioadă în care denumirea
domeniului în care activez
FMGC (Fast Moving
Consumer Goods) reflectă
maniera de mișcare a
tuturor: „fast”. 
Responsabilitățile Legal
Director-ului și ale întregului
departament juridic al
companiei au fost radical
influențate de context. A
devenit foarte clar că trebuie
să ne concentrăm pe
priorități, să ne adaptăm
repede și să acordăm suport
colegilor noștri, ca un

adevărat partener. O parte
importantă din „portofoliul”
departamentului juridic și al
Legal Director-ului o
reprezintă asigurarea
implementării politicilor de
conformitate ale Grupului.  

înainte de acest angaja-
ment al dv. aici, ați activat
în zona de retail, în cadrul
lanțului cora. cum a fost 
să vă schimbați perspec-
tiva, să priviți lucrurile
dintr-odată din postura de
furnizor? 

Timp de 16 ani am făcut
parte din echipa Cora
România. A fost o perioadă
pe care o prețuiesc, pentru
că am avut ocazia să învăț
lucruri noi, să cresc
profesional și să devin un
profesionist axat pe soluții,
cu o experiență
cuprinzătoare. Ca să nu mai
menționez prieteniile pe
viață pe care le-am legat
acolo. A fost o provocare să
schimb perspectiva și să aplic
în FMCG cunoștințele de
juridic și business dobândite
în retail. 

Coca-Cola HBC România este
lider al industriei locale de
băuturi. Am privilegiul ca
alături de colegii mei să
construim împreună cu
clienții, partenerii și
consumatorii o relație de
încredere, care ne face să
privim cu optimism în viitor.
Doar împreună, construind o
relație onestă, putem oferi
consumatorilor produse de
calitate, servicii excelente și
experiențe memorabile.

cum este organizat depar-
tamentul Juridic pe care îl
coordonați? ce „răspân-
diri” au colegii dv., în ce fel
sunt acoperite nevoile de
asistență juridică profesio-
nală în companie?

Echipa mea este prioritatea
mea. Suntem patru
profesioniști în domeniul
juridic care, împreună, ne
adaptăm, progresăm,
adresăm orice provocare și
acționăm ca o echipă
adevărată, ca un întreg, cu
empatie și susținându-ne
reciproc. Și asta este esențial
pentru a fi un bun partener
și un adevărat gestionar al
riscului pentru organizația
noastră.
Echipa juridică face parte din
echipe cross-funcționale,

„Faima brandului căruia te dedici naște
complexitate în business și presupune
o responsabilitate pe măsură”
Interviu cu RALuCA ALExANDRu - Legal Director, Coca-Cola HbC Romania
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care adresează proiecte
importante, atât la nivel local, cât
și la nivel de grup. 
Aș putea rezuma
responsabilitățile echipei juridice
în activități de consultanță
generală, managementul
contractelor, participare sau chiar
coordonare directă a proiectelor
și inițiativelor strategice,
asigurarea implementării
politicilor și procedurilor grupului
pe partea de compliance,
protecția datelor cu caracter
personal, corporate, real estate,
dreptul muncii, proprietate
intelectuală, managementul
situațiilor de criză, litigii. 
Dorim să fim consilieri de
încredere și contributori cu
valoare adăugată ridicată, oferind
soluții juridice inovatoare și
creative. Pentru a putea susține
businessul, suntem în contact
permanent cu clienții noștri
interni, încercând să avem
întotdeauna toate detaliile
necesare și, astfel, o înțelegere
generală profundă a problemelor
din toate punctele de vedere ale
businessului.

consiliați o firmă cu o carte de
vizită notorie, un brand binecu-
noscut lumii întregi. Este de da-
toria colectivului dv. să-l apere
când e nevoie, să-l reprezinte și
să-l călăuzească și în diferite
spețe și tranzacții. care sunt
avantajele și dezavantajele de a
profesa în slujba unei mărci fai-
moase?

Coca-Cola HBC România lucrează
cu peste 93.000 de clienți și
aproximativ 1.200 de furnizori,
din care aproximativ 1.000 sunt
locali. Inovația a jucat un rol
esențial în dezvoltarea locală a
companiei în cei 31 de ani de
când se află pe piața din

România, fie că a fost vorba
despre investiții, despre produse
și ambalaje inedite, colaborări
spectaculoase sau inițiative de
sustenabilitate. Rolul nostru, ca
echipă juridică, a fost să asigurăm
suportul colegilor, să-i călăuzim
să ia cele mai bune decizii. 
Cel mai mare avantaj de a
profesa pentru o companie de
asemenea anvergură este
posibilitatea de a accesa foarte
multe informații și experiențe. În
fiecare zi avem șansa de a crește
și de a învăța mai multe. Astfel,
avem o comunicare deschisă cu
colegii din departamentele
juridice ale altor țări din grup,
avem programe interne de
mentorat, organizăm echipe
cross-funcționale în orice fel de
situații în care vrem să înțelegem
mai multe.
Un dezavantaj care îmi vine acum
în minte este că în jurul oricărui
brand puternic există
preconcepția că lucrurile merg
mai ușor și partea juridică este
doar o formalitate. În realitate,
faima naște complexitate în
business și presupune o și mai
mare responsabilitate. De aceea,
pe zi ce trece, simțim cum
întrebările juridice devin din ce în
ce mai complexe și mai
sofisticate și necesită întreaga
noastră dedicare și atenție. 

Este un brand notoriu pe cât de
iubit, pe atât de atacat?

Relația pe care o construim cu
consumatorii noștri este foarte
importantă. De aceea le punem
la dispoziție toate pârghiile
pentru a oferi consumatorilor
noștri ocazia să ne transmită
feedback, precum linia infoline,
unde pot afla sau pot oferi
informații despre produsele și
promoțiile noastre.

Astfel, fiind conectați în
permanență cu consumatorii,
partenerii și furnizorii noștri, cred
că reușim să fim un brand
notoriu, iubit și orientat spre
dialog. 

cum priviți intrarea iminentă în
operă a sistemului de garanție-
returnare, care va implica un
efort uriaș pentru toți operato-
rii din circuitul de reciclare, in-
clusiv pentru cei din industria
băuturilor răcoritoare? care
este sau va fi cea mai mare pro-
vocare pentru coca-cola hbc
din punct de vedere juridic?

Sistemul de Garanție-Returnare
este cel mai complex proiect de
economie circulară al României,
unul dintre cele mai importante
instrumente de colectare
separată, la nivel național.
Complexitatea sistemului vine și
cu provocări din perspectiva
juridică și legislativă pentru
întregul sistem, nu doar pentru
Coca-Cola HBC România.
Rolul departamentului juridic
din Coca-Cola HBC România, ca
de fiecare dată, va fi să oferim
consultanță și să contribuim cu
soluții juridice potrivite, pentru
a adresa provocările acestui
proiect complex. 
Suntem parte dintr-o echipă
cross-funcțională, internă, care
analizează detaliile și
implicațiile acestui sistem
pentru activitatea companiei
Coca-Cola HBC România, în
calitate de producător. Vom
face toți pașii necesari astfel
încât să implementăm cu
succes această soluție care va
conduce, în opinia noastră, la
atingerea țintelor de colectare
și reciclare și ne va ajuta să ne
îndeplinim obiectivele de
sustenabilitate.  

Sistemul de
Garanție-Returnare
este cel mai
complex proiect de
economie circulară
al României, unul
dintre cele mai
importante
instrumente de
colectare separată,
la nivel național. 

Inovația a jucat 
un rol esențial în
dezvoltarea locală
a companiei în cei
31 de ani de când
se află pe piața
din România, fie
că a fost vorba
despre investiții,
despre produse și
ambalaje inedite,
colaborări
spectaculoase 
sau inițiative de
sustenabilitate. 
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acum un an, casa de avoca-
tură țuca zbîrcea &
asociații anunța că a consi-
liat coca-cola hbc românia
cu privire la achiziția a 50%
din capitalul social din plat-
forma de comerț electronic
stockday, de la heineken
românia. care a fost țelul
acestei achiziții și la ce re-
zultate s-a ajuns în 12 luni?

Coca-Cola HBC România a
achiziționat de la Heineken
România 50% din acțiunile
platformei de comerț online
Stockday. Am avut în vedere
dorința noastră de a fi și mai
aproape de clienți, de a-i
ajuta să-și crească afacerile,
de a ne adapta la realitatea
pieței și de a face noi pași în
zona e-commerce. Acest
parteneriat este o dovadă în
plus că investim constant în
soluţii inovatoare și durabile.
Reprezintă, totodată, un pas
important spre creșterea
amprentei noastre în online
și este un parteneriat benefic
pentru dezvoltarea industriei
în care activăm. 
Pentru a ne atinge obiectivul
de a fi mereu aproape de
clienții și consumatorii noștri,
era necesar să accelerăm
procesul de digitalizare. Doar
așa ne putem asigura că
portofoliul nostru 24/7 este
accesibil oricui, de oriunde,
oricând, în orice mediu -
offline sau digital.
La mai bine de un an de la
începerea acestui
parteneriat, suntem în plin
proces de comunicare a
beneficiilor platformei
pentru clienți și putem
spune cu siguranță că ne-am
îmbunătățit activitatea de
distribuție a produselor,

crescând astfel relevanța
noastră în fața clienților. 

cum vă adaptați stilul de
lucru și agenda zilnică în
iureșul digitalizării, în era
inteligenței artificiale, au-
tomatizării și comunicării
instant, multicanal?

Digitalizarea ne-a ajutat să
fim împreună chiar și de la
distanță, a eficientizat
anumite procese și a facilitat
munca în echipă. Personal,
sunt un mare fan al
standardizării și optimizării
activității juridice prin
intermediul tehnologiei. 
Departamentul juridic a fost
promotorul digitalizării
anumitor procese, precum
semnarea contractelor la
distanță folosind semnătura
electronică, standardizarea
anumitor procese repetitive
și, nu în ultimul rând,

implementarea unei
platforme interne de self-
service pentru diverse
departamente. 
Această platformă va fi
utilizată în mare măsură
pentru a oferi consultanță
sau pentru a pune la
dispoziția businessului
documente standardizate
care să le permită colegilor
scurtarea timpului petrecut
în anumite procese. În
același timp, aceasta oferă
acces la liste de verificare
juridică, îndrumare de
specialitate și răspunsuri la
întrebări juridice.
Suntem foarte implicați pe
partea de „digital”, pentru că
suntem conștienți că „this is
the new way of working” și
încercăm să preluăm orice
inițiativă în domeniul
automatizării sau digitalizării
și să o folosim în scopul
eficientizării activității
noastre.

care sunt provocările cu
care se confruntă cel mai
des departamentul dv.? 

Impredictibilitatea este una
din provocările mediului de
afaceri din România și
validăm și noi această nevoie
de a avea un parcurs stabil.
Dacă ne uităm strict la
activitatea departamentului
nostru, consultanța internă a
devenit extrem de complexă,
ca un efect al provocărilor
întâmpinate în ultimii ani,
riscurilor asociate acestora și
nevoia businessului de a găsi
soluții și de a inova în
permanență. 

ce piedici descoperiți în
bunul mers al lucrurilor din
economie care vă afectează
direct din perspectiva biro -
crației, legilor, normelor de
aplicare, fiscalității, transpa -
renței și predictibilității? 

Coca-Cola HBC România este
un contributor important la
economia locală. Suntem un
stakeholder implicat în
dezbateri cu privire la cadrul
fiscal, economic, chiar și
social și încercăm să contri -
buim la definirea politicilor
publice care să asigure un
cadru predictibil și echitabil
pentru mediul de afaceri. Aș
menționa, de exemplu,
implicarea noastră, facilitată
de Consiliul Investitorilor
Străini (FIC), în calitate de
participant într-un proiect
desfășurat de Banca
Mondială pentru a identifica
piedicile birocratice și a ajuta
la simpli ficarea procedurilor
de obținere a autorizațiilor 
în România.
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ați parcurs până azi un
drum profesional impresio-
nant: ați fost avocat senior
în echipa biroului din ro-
mânia cms cameron
mckenna, legal director al
upc românia, al rmgc ga-
briel resources, de mai bine
de trei ani dețineți  poziția
de group general counsel
al grupului E-inFra. cât de
mult diferă responsabili -
tățile dv. actuale față de
cele din trecut? 

Într-adevăr, privind în urmă,
pot spune că în cei 20 de ani
de activitate am avut șansa
de a lucra în companii de top
în domeniul lor și într-un
mediu extrem de competitiv,
ce a avut un rol determinant
pentru parcursul meu
profesional. 
Deși coerent și cumva firesc,
drumul nu a fost unul deloc
ușor, ci a venit „la pachet” cu
dificultăți și provocări pe care
însă am ales să le consider
oportunități de dezvoltare. 
La fel ca alți colegi General
Counsel, am evoluat odată cu
rolul profesiei noastre în
lumea de business, în prezent
fiind cu mult mai mult decât
experți juriști, ci plasați la
conducerea companiilor,
parte din echipa de top-
management. Deschiderea,
perseverența și dorința de a
evolua continuu mi-au permis

în același timp și accesul în
Consiliul de Administrație și
ulterior în Consiliul de
Supraveghere al Netcity
Telecom, una dintre
companiile Grupului E-INFRA,
alături de colegi din E-INFRA
și de reprezentanții fondului
de investiții Meridiam,
acționar în Netcity. 

a fost, pentru dv., dreptul
un „coup de foudre”? v-ați
dorit dintru începuturi o ca-
rieră de avocat sau jurist?
v-a ajutat obținerea certifi-
cării pe corporate gover-
nance din partea școlii
internaționale de business
insEad? 

Dreptul a fost și este pentru
mine „prima dragoste”, care
m-a condus în mod firesc
către roluri strategice în
companiile în care am activat,
iar în prezent în cadrul
Holdingului E-INFRA.
Recent am avut șansa de a
urma și absolvi Programul
special „International
Directors” din cadrul reputatei
școli internaționale de
business INSEAD, o experiență
pentru care sunt
recunoscătoare conducerii 
E-INFRA, cu atât mai mult cu
cât a venit în contextul
extraordinar din prezent. 
Gradul mare de diversitate și
profilul de talie internațională

de top, atât al profesorilor, cât
și al colegilor de curs,
împreună cu accesul la
resursele și comunitatea
INSEAD mă ajută să aduc, la
rândul meu, valoare adăugată
în organizația pe care o
reprezint. Experiența INSEAD
mi-a oferit, totodată, o
perspectivă diferită asupra
provocărilor strategice cauzate
de mediul global de astăzi și
m-a ajutat să îmi
îmbunătățesc competențele
strategice din rolul dublu pe
care îl am în prezent în cadrul
Holdingului E-INFRA. 

sunteți, așadar, la cârma
echipelor de juriști care
asistă un grup redutabil, 
E-inFra, constituit din cinci
companii - Electrogrup sa,
netcity telecom sa, direct
one sa, nova power & gas
srl și wEsEE srl, care reu-
nesc peste 600 de angajați,
cu o cifră de afaceri consoli-
dată, la nivelul anului 2020,
de peste 123 de milioane de
euro și profit net de circa 8
milioane de euro. câți colegi
juriști coor donați din poziția
dv.? cum reușiți să cuprin -
deți, să înțelegeți și să apro -
fundați toate problemele
juridice cu care se confruntă
grupul, în condițiile în care
specializările sunt foarte di-
ferite, fiecare cu gradul lor
mare de complexitate?

Într-adevăr, Holdingul 
E-INFRA din care sunt
onorată să fac parte, este
unul dintre cele mai mari
grupuri de afaceri din țară,
lider în servicii integrate
pentru proiecte de
infrastructură; astfel și rolul
departamentului juridic pe
care îl coordonez este pe
măsură. Deși ca număr
suntem până în prezent
constanți, fiind o echipă de
11 juriști, componența
departamentului a evoluat
în timp, la fel ca și nivelul de
pregătire, pregătirea
profesională continuă fiind,
în ceea ce ne privește, o
prioritate. 
Atât profilul divers al
companiilor din cadrul
Grupului E-INFRA, cât și
contextul pandemic și
geopolitic ne obligă 
să avem o dezvoltare
accelerată și o înțelegere cât
mai aprofundată a
industriilor în care activăm.
Pentru a reuși să venim cu
adevărat în sprijinul
organizației din care facem
parte, în acești ultimi doi ani
ne-am transformat,
redefinit și reinventat
continuu, echipa dând
dovadă de o răbdare și o
capacitate de adaptare
peste medie, astfel că nu
pot fi decât foarte mândră 
și recunoscătoare în același
timp. 

„Dreptul a fost și este pentru mine
prima dragoste!”
Interviu cu ADINA CALFA, Group General Counsel, E-INFRA
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reușiți să răspundeți și să
soluționați toate situațiile
care apar în grup prin
prestația colectivelor de
juriști in-house sau există și
situații în care apelați la ser-
viciile juridice de asistență
juridică ale unor case de
avocatură din extern?

Așa cum spuneam,
organizația din care fac parte
a evoluat în mod coerent,
constant și considerabil în
ultimii ani, astfel că în prezent
deținem în palmares o paletă
deosebit de largă de
problematici care necesită
resurse, atât cantitativ, cât și
cu grad ridicat de specializare.
Deși echipa de juriști E-INFRA
are o capacitate mare de a
trata într-o proporție
majoritară spețele de zi cu zi,
avem colaborări de succes pe
o serie de proiecte-cheie
pentru companii. 

Cred foarte mult în
eficientizarea constantă a
activității de zi cu zi, astfel că
apelăm cu deschidere la
suportul colegilor juriști din
casele de avocatură, atunci
când natura proiectelor o
impune, iar valoarea
adăugată adusă organizației
este evidentă.

Este mai provocatoare im-
plicarea directă în busi-
ness? nu vă lipsește
„libertatea” de care se bu-
cură un avocat stand-alone
sau membru al unei echipe
mai flexibile de avocați? 

Cred că tocmai implicarea
directă în business este un
stimul în sine pentru inițiativă,
creativitate și pentru gândirea
out of the box. Provocările cu
care se confruntă fiecare
dintre companiile Grupului E-
INFRA, ca de altfel tot mediul

de business românesc și
internațional, sunt de cele
mai multe ori ocazii bune de a
regândi strategia și modul de
lucru de zi cu zi. 
Implicarea în mod direct în
business și în proiectele
strategice ale Grupului E-INRA
îmi oferă exact libertatea (sau
mai bine spus, deschiderea)
de care am nevoie pentru a
mă dezvolta atât în plan
profesional, cât și în cel
personal, iar faptul că la bază
sunt și jurist nu poate
constitui decât un avantaj.

cum arată o zi de muncă a
directorului juridic adina
calfa? în noul context ge-
neral, tarat de inflație,
creșteri necontrolate de
prețuri la gaze și combusti-
bili, instabilitate geopolitică
și militară etc., care sunt
măsurile prioritare de re-
pliere și control? cum vă
afectează toate acestea ac-
tivitatea?

Chiar dacă fiecare zi este
diferită, startul îl am mereu
foarte devreme, cu telefoane
și discuții axate pe proiectele
în lucru, dar și cu urgențele
apărute over-night și care
trebuie tratate cu prioritate. 
Îmi place energia de început
de zi și încerc să profit cât pot
de aceasta, cu atât mai mult
cu cât parcursul zilei nu este
întotdeauna previzibil. 
De la discuții pe aspecte de
guvernanță corporativă și
compliance la proiecte
comerciale aflate în diverse
stadii și care necesită suport,
la dezbaterea și înțelegerea
chestiunilor tehnice care
influențează advice-ul juridic,
la analize și rapoarte,

proiecte dezvoltate împreună
cu restul departamentelor
suport (financiar, HR),
negocieri, litigii, analiza
impactului procesului
legislativ, uneori mult prea
dinamic, asupra activității
companiilor, ziua obișnuită
curge într-un ritm pe care îl
găsesc din ce în ce mai
accelerat. 
În ultimii ani, analiza de risc
intern/extern a devenit o
prioritate maximă și un task
recurent, atât la nivel de
departament dar, și ca o
conduită generală, la nivel de
organizație. Cred că o
conduită vigilentă și alertă
este cheie în a furniza
suportul necesar organizației
pentru a putea depăși această
perioadă dificilă și, de ce nu,
pentru a fi în etalonul superior
al organizațiilor. 

dacă ar fi să reluați mâine
formarea dv. profesională,
ați alege la fel?

Dreptul a fost pentru mine un
vis devenit realitate și acest
lucru a cântărit mult în fiecare
decizie pe care am luat-o în
momentele-cheie, de
răscruce din viață, inclusiv în
plan personal. Perspectiva și
modul logic de abordare a
problemelor din viața de zi cu
zi se datorează în mare parte
fondului dobândit pe
parcursul instruirii mele ca
jurist. 
Categoric, dacă m-aș afla din
nou la începutul vieții de elev,
studiile juridice ar ocupa un
loc pe agenda academică,
alături de studii aprofundate
de financiar și business,
cunoștințe absolut necesare
pentru un parcurs de succes.
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Proiectul presupune
realizarea unei opere de
referință pentru domeniul
științelor juridice, o lucrare
de mari dimensiuni, care
cuprinde ansamblul
informaţiei ştiinţifice şi
culturale fundamentale din
domeniul ştiinţelor juridice
româneşti (noţiuni,
concepte, doctrine,
instituţii, personalităţi,
publicaţii, documente
oficiale, edificii etc.). În
acelaşi timp, Enciclopedia

include un fond
informațional relevant din
ştiinţa Dreptului, din cultura
şi civilizaţia universală -
principii, concepte, teorii,
instituţii, acte -, din vremea
Imperiului Roman până în
epoca modernă necesar
tuturor categoriilor
profesionale și aplicabil în
toate domeniile de
activitate. 
Proiectată în 6-8 volume,
lucrarea constituie un izvor
de informație autorizată, și,

fără a se limita la
următoarele, un util
instrument de lucru pentru
magistraţi, avocaţi, notari,
executori judecătoreşti,
consilieri juridici,
cercetători, specialiști din
domeniul bancar, jurnalişti
specializați în sfera juridică,
pentru mediul de afaceri și
antreprenoriat, pentru
cadre didactice, studenți,
masteranzi, doctoranzi,
pentru un public foarte larg
şi diversificat. 

Obiectivul autorilor și
editorilor este de a realiza o
operă fundamentală pentru
știința, cultura și civilizația
românească, o lucrare
majoră care să rămână peste
generații. O enciclopedie nu
poate prezenta toate tezele
concurente și toate teoriile
diferitelor școli de gândire
juridică, ea fiind, în ultimă
instanță, o lucrare de
sinteză. 
Cu toate acestea, pentru ca
lucrarea să nu se plaseze în

Enciclopedia Juridică Română 
un veritabil „tratat” de cultură juridică generală
Institutul de Cercetări Juridice „Acad. Andrei Rădulescu” al Academiei Române și universitatea „Titu maiorescu” 

au lansat oficial, la 16 aprilie 2015, în Aula Academiei Române, Proiectul științific de importanță națională 
„Enciclopedia Juridică Română”, un proiect de o excepțională însemnătate și complexitate. 
Sub cupola Aulei Academiei Române, președintelui universității „Titu maiorescu”, prof. univ. dr. Iosif urs, i-a revenit, 
la finele anului 2018, datoria de onoare de a prezenta proiectul Enciclopediei Juridice Române și, în același timp, de a
lansa primul volum al acestei opere de cercetare științifică (literele A-C). Editura Academiei Române și Editura universul
Juridic au preluat, în coeditare, publicarea acestui proiect realizat de către specialiști din mediul academic și de
practicieni ai tuturor ramurilor de drept din întreaga țară. Volumele 2 și 3 au văzut, de curând, lumina tiparului.
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afara principalelor dezbateri
de idei sau să lase fără
răspuns marile controverse
care frământă, în prezent,
doctrina și jurisprudența,
atunci când a fost posibil,
autorii au prezentat poziții
temeinic fundamentate, în
favoarea unei anumite
soluții, până la ultima
concluzie a analizei

subiectului abordat. În
aceste condiții, Enciclopedia
se conturează a fi un
instrument de utilitate
practică imediată, pus la
dispoziția „constructorilor”
statului de drept și a
tuturor practicienilor. 
Pentru atingerea
ambițioaselor obiective
menționate a fost nevoie

de mobilizarea unor
specialiști de înaltă
calificare din cadrul
Institutului de Cercetări
Juridice „Acad. Andrei
Rădulescu” al Academiei
Române și a cadrelor
didactice din facultăți
aflate în structura
Universității „Titu
Maiorescu” din București.

Acestora li s-au alăturat
cadre didactice din alte
instituții de învățământ
superior bucureștene -
Universitatea din București,
Universitatea „Nicolae
Titulescu”, Universitatea
Creștină „Dimitrie
Cantemir”, Universitatea
Ecologică, Academia de
Studii Economice, SNSPA. 
De asemenea, în
elaborarea lucrării au fost
implicate cadre didactice,
cercetători și practicieni din
alte centre universitare ale
țării (Iași, Cluj-Napoca,
Sibiu, Timișoara, Craiova,
Constanța, Târgoviște etc.),
specialiști în științe juridice
și economice, informatică,
istorie, logică, filosofie,
politologie etc., căutându-se
promovarea unei cât mai
mari reprezentări naționale
și interdisciplinare. 
În volumele 1-3 au fost
cuprinși peste o sută de
contributori organizați pe
colective de profil, cu un

un monument al ştiinţei juridice
„Visez la momentul din viitor
în care, peste volumele
tipărite, îl vom aşeza pe
ultimul, putând cu toţii
exclama: Finis coronat opus!
Vom avea o construcţie
masivă şi solidă, vom avea
ENCICLOPEDIA. Abia atunci,
mutatis mutandis, vom putea
spune, şi noi, ca Horaţiu:

«Exegi monumentum…». Am ridicat un monument al
ştiinţei juridice, al culturii şi civilizaţiei româneşti care să
rămână generaţiilor viitoare!”

Prof. univ. dr. Iosif R. Urs, 
Inițiator și editor general al Proiectului; 

Președintele Universității „Titu Maiorescu” 
din București

o realizare de excepție
„Felicit pe iniţiatori,
coordonatori şi autori pentru
această realizare de excepţie
şi îi încurajez la continuarea
eforturilor dedicate ducerii la
bun sfârşit a proiectului
Enciclopediei Juridice Române.
De asemenea, îmi exprim
speranţa ca, pe baza acestei
impresionante şi ambiţioase

lucrări ştiinţifice şi pornind de la ea, noile generaţii de
profesionişti ai dreptului să construiască o operă juridică
încă mai măreaţă şi mai durabilă, spre binele lor şi al
ţării.” 

Academician Mugur Isărescu, Preşedintele Secţiei de
Ştiinţe Economice, Juridice şi Sociologie a Academiei
Române; Guvernatorul Băncii Naţionale a României
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„Elaborarea volumelor 1-3 ale
Enciclopediei Juridice Române,
îngrijite de Editura Universul
Juridic, a reclamat contribuția a
peste 120 de specialiști din
domeniul dreptului și domenii
conexe (economie, filosofie,
logică, sociologie, politologie,
psihologie, etică, istorie,
medicină, informatică etc.), din

mediul academic (cadre universitare și cercetători) și al
practicienilor cu activitate desfășurată în diferite centre de
reflecție juridică ale țării, sprijiniți de mai mulți consultanți
și de un excelent personal tehnic. 
Enciclopedia Juridică Română mărturisește faptul că dreptul
nu trăiește în afara realității sociale și că nu există zonă a
realității sociale aflată în afara ordinii de drept. De aceea, o
abordare enciclopedică a dreptului nu poate ignora
caracterul său pluridisciplinar. Este motivul pentru care
printre termenii definiți se găsesc și unii aparținând unor
domenii nejuridice (în primul rând, economia și sociologia),
fără aportul cărora gândirea juridică nu s-ar mai putea
dezvolta, știința dreptului nu ar mai păstra legături cu viața
reală și ordinea juridică și ar pierde eficiența ca sursă a unei
armonii sociale durabile. 
Volumele 1-3 își asumă o serie de „ambiții”. 
Prima ambiție este aceea de a reabilita știința dreptului și
de a-i restabili întâietatea în raport cu legislația. Spre
deosebire de ceea ce mulți, în special nejuriști, cred, trebuie

precizat că legea nu schimbă realitatea. Realitatea este cea
care este. Ea este un dat, iar legea poate doar să îi
administreze efectele astfel încât să permită coexistența
liniștită a membrilor societății, căutând totodată echilibrul
dintre satisfacerea aspirațiilor de progres ale indivizilor,
fiecare cu resursele și prioritățile sale, și satisfacerea
nevoilor de dezvoltare colectivă ale unor comunități
eterogene, a căror existență stă sub semnul variabilelor
geografice și al transformărilor tehnologice. 
A doua mare ambiție se referă la necesitatea de a reface
coerența dreptului, subminată de decenii, atât prin
cercetarea paralelă a ramurilor sale, cât mai ales prin
inventarea unor ramuri noi care s-au dezvoltat fără a mai
ține seama de principii științifice și fără a se corela una 
cu alta. 
O a treia ambiție a fost una de ordin terminologic, ea
pornind de la observația că dezvoltarea separată a
ramurilor de drept, dar și a discursului juridic în general au
dus și la o multiplicare a termenilor folosiți, ajungându-se la
numeroase sinonimii, omonimii și antonimii, care,
neconștientizate, fac comunicarea între specialiști foarte
dificilă, dacă nu chiar imposibilă. În acest context apare
problema uniformizării limbajului juridic, pe care autorii își
propun să o rezolve.”

Prof. univ. dr. Adrian Severin, 
Coordonator principal al volumelor 2-3; 

Președinte emerit al Adunării Parlamentare a Organizaţiei
pentru Securitate şi Cooperare în Europa (2000-2004)

Trei „ambiții” pe deplin asumate

coordonator propriu.
Acestora li se adaugă
coordonatorii generali,
consultanții și secretariatul
tehnic. Sigur că, în prima
ediție a unei asemenea
încercări, obiectivele
propuse de inițiatori,
coordonatori și autori nu
pot fi atinse în integralitate,
oricâte eforturi s-ar
depune. Pentru moment,
important este că se
stabilesc o direcție și un
model de abordare. 
Volumele deja elaborate
pot constitui un ghid
valoros și o sursă de

inspirație pentru cele care
vor urma și pentru viitoarele
ediții, completate și aduse la
zi, ale Enciclopediei Juridice
Române. Rigurozitatea pe
care o manifestă autorii și
editorii dovedește că
Enciclopedia Juridică
Română este o inedită
lucrare de referinţă în
literatura de specialitate și
un instrument de lucru, un
îndrumar care ajută la
sporirea ariei de cunoaștere,
nu numai juridică, a fiecărui
român care se dorește a trăi
într-un stat cu adevărat de
drept. 

un vector de cultură juridică 
şi ştiinţă a dreptului

„Important este, în cele din
urmă, că un asemenea vector
de cultură juridică şi ştiinţă a
dreptului îşi găseşte loc şi în
lumea românească a cărţilor
juridice de referinţă, spre
satisfacţia celor care au
contribuit la înfăptuirea sa şi,
sperăm, spre mulţumirea
cititorilor săi.” 

Prof. univ. dr. Mircea Duțu, Inițiator și editor general al
Proiectului; Directorul Institutului de Cercetări Juridice

„Acad. Andrei Rădulescu” al Academiei Române
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„Era un șoc pentru colegii
bărbați, era un model pentru
alte femei”. Așa o descrie
scriitorul și cercetătorul Iurie
Colesnic pe Eugenia
Crușevan, prima avocată din
Basarabia.
Născută la 29 iunie 1889, în
localitatea Fălești, județul
Bălți, pe atunci în Rusia
țaristă, Eugenia Crușevan a
fost cea mai mare dintre cei
patru copii ai notarului public
Epaminond Cruşevan. A
absolvit Liceul Principesa
Natalia Dadiani din Chișinău,
apoi a fost admisă la
Facultatea de Drept a
Universității din Moscova. 
Și-a luat licența în 1918, anul
Marii Uniri. Un an mai târziu,
devenea membru al Baroului

din Chișinău.
„La 17 octombrie 1919 în
ședința secțiunilor unite al
Curții de Apel din Chișinău a
avut loc, cu deosebită
solemnitate, ceremonia
prestării jurământului ca
avocat de către domnișoara
Eugenia Crușevan, licențiată
în drept la Universitatea din
Moscova, pe care Consiliul
corpului avocaților a înscris-o
cu unanimitate de voturi în
Baroul avocaților basarabeni.
Domnișoara Crușevan este
prima femeie-avocat din
Basarabia”, consemna
evenimentul publicația
„Cuvântul Dreptății”.
Pe lângă activitatea juridică,
se dedică mişcării feministe,
fiind secretar al Societăţii

Femeile Române din
România Mare, asociaţie
constituită în vederea
sprijinirii emancipării
femeilor pentru obţinerea de
drepturi politice şi sociale.
„Venirea Eugeniei Cruşevan
în teritoriul liber românesc va
conferi un plus de culoare
multiculturalităţii avocaturii
din Buzău şi din Timişoara”,
după cum ne spune avocat
dr. Iosif Friedmann-
Nicolescu, într-un studiu
publicat de Uniunea
Națională a Barourilor din
România (UNBR).

Aura de mister
În jurul memoriei sale
plutește și o aură de mister.
„Şi poate ar fi fost înghiţită
de anonimat, aşa cum s-a
întâmplat cu zeci şi sute de
basarabeni, dacă nu era la
mijloc o taină, povara unei
arhive pe care ea o purta,
sperând, cu timpul, s-o poată
tipări. Printre scrisorile
păstrate în arhiva familiei
Bezviconi am descoperit trei
răvaşe extraordinare care
profilează deosebit de
frumos chipul nobil al acestei
basarabence”, notează Iurie
Colesnic, citat de site-ul
moldova.org. 
Potrivit acestei surse, avocata
a avut o corespondență cu
istoricul George Bezviconi, cu
câteva zile înaintea morţii

acestuia. Cei doi comunicau
pe marginea unei întâmplări
nefaste petrecute în anii de
dinaintea revoluției
bolșevice, când publicistul și
omul politic Pavel Crușevan,
unchiul Eugeniei, ar fi murit
ca urmare a publicării unui
roman în care Bezviconi
descria zbuciumul și intrigile
Basarabiei din acea perioadă.
„În aceste trei scrisori
descoperim o fire nobilă, cu
o educaţie remarcabilă, cu o
dorinţă acută de a păstra
arhiva moştenită şi, totodată,
un om pe care grijile
cotidiene, mizeria zilnică nu-l
pot face să îngenuncheze, să
cedeze”, subliniază Colesnic.
La cedarea Basarabiei în
1940, Eugenia Crușevan „se
refugiază în teritoriul liber,
nedorind să rămână sub
cizma sovietică invadatoare”,
aflăm din studiul publicat de
UNBR. În iunie 1944, un
ordin de evacuare imediată îi
indică locul de destinație,
Craiova, unde avea dreptul
să ducă un bagaj de
maximum 60 de kilograme.
Din motive încă neelucidate,
s-a oprit la Buzău, unde a
practicat avocatura până la
pensionare. La începutul
anilor ’50 se stabileşte la
Timişoara, unde va rămâne
tot restul vieţii, și unde avea
să fie înmormântată, în ziua
de 11 martie 1976.

„șoc pentru bărbați, model pentru femei” 

Eugenia Crușevan, 
prima femeie-avocat din basarabia
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Profesiile juridice nu au gen!
Adevăr sau fals? De regulă,
nu ne adresăm unui
profesionist al dreptului de
gen feminin cu „doamna
judecătoare”, „doamna
procuroare”, „doamna
consilieră juridică”,
„doamna notară”, „doamna
avocată”, „doamna
grefieră”, deși ar trebui să o
facem, pentru a sublinia că
din profesie fac parte
profesioniști de ambele
genuri, atât femei, cât și
bărbați. Regulile gramaticale
ale limbii române sunt
stricte atunci când vine
vorba de denumirea
profesiilor... stabilind un
standard masculin, iar
femeile trebuie să se
încadreze în acest standard. 
Este mai degrabă o
problemă de care ar trebui
să se ocupe cei care
elaborează Clasificarea
ocupațiilor din România și
Agenția Națională pentru
Egalitate de Șanse... (pentru
că tot ne place să „copiem”,
poate urmăm exemplul
Spaniei, al Franței, al
Germaniei și al Austriei,
unde a fost făcută deja
feminizarea numelor de
profesii de multă vreme)!
Profesiile juridice se numără
printre cele mai
„promițătoare” și
„glamouros” profesii urmate
de femeile din întreaga
lume, pentru că mai mult de

60% din absolvenții de
Drept sunt femei! Din
păcate, tot statisticile arată
că absolventele de Drept
care urmează o carieră
juridică, renunță în procent
de 20% la profesie, alegând
viața personală sau o
profesie mai puțin
solicitantă, în locul unei
cariere juridice.
Indiferent de genul lor,
profesiile juridice trec
printr-o schimbare
semnificativă, chiar
ireversibilă pe alocuri,
datorită tehnologiei și
inovării. Echipele de juriști,
în special cei din industria
financiar-bancară, trebuie să
se adapteze nevoilor în

schimbare ale clienților, să
învețe să inoveze și să
folosească tehnologia
pentru a da mai multă
valoare și profitabilitate,
atât serviciilor juridice, cât și
afacerilor pe care le
consiliază. 
Dezvoltarea profesiilor
juridice, dezvoltarea
profesională a
departamentelor juridice și
investițiile în modernizarea
funcției juridice din sistemul
financiar-bancar sunt
esențiale pentru bunul mers
al oricărei afaceri sau
activități, de aceea este
importantă elaborarea unui
plan strategic de
management al

cunoștințelor juridice care
încurajează inovarea,
introducerea tehnologiei, de
pregătire profesională
continuă, schimbul de
experiență teoretică și
practică, multidisciplinară și
adaptată la viitor.
Astăzi aproape că nu mai
există vreo activitate publică
ori privată care să nu se
bazeze pe servicii juridice,
fie că sunt prestate de
departamente juridice/juriști
proprii, fie prin servicii
juridice externalizate către
avocați (sau o combinație a
celor două), iar în viitor,
rolul și importanța serviciilor
juridice prestate de
profesioniști specializați în
diferitele domenii ale
dreptului va fi din ce în ce
mai pregnat! Practic, pentru
a se limita riscurile juridice,
reputaționale, operaționale
orice activitate desfășurată
ori afacere derulată, ar
trebui să fie susținută în
prelabil cu o opinie juridică!
Proiectat în viitor, juristul
din sistemul financiar-bancar
va fi un jurist business
oriented, specializat,
multidisciplinar, tech, digital,
proactiv, versatil, dar și un
contributor strategic la
implementarea strategiilor
de afaceri!
Dar nu putem vorbi de
„viitor” fără evocarea
„trecutului” și fără
înțelegerea motivelor

Rolul juriștilor din sistemul financiar-bancar 
în dezvoltarea dreptului noilor tehnologii
Articol de dr. mIRELA IoVu, președinte, Asociația Consilierilor Juridici din Sistemul Financiar-bancar 



apariției profesiei de
consilier juridic în contextul
„desprinderii” acesteia de
profesia de avocat în anii
’50! Câți dintre noi nu 
ne-am întrebat de ce există
astăzi două profesii -
avocatul și consilierul juridic
- și de ce s-a „reușit” să fie
reglementată profesia de
consilier juridic, cu așa de
mare întârziere, efort și
presiuni, abia în 2003?!
„Primul pas”, în sensul
apariției în România a
profesiei de jurisconsult, a
constat în desființarea
corpului profesional al
avocaților publici și
acordarea acestora a
statutului de „avocați
jurisconsulți” prin Decretul
nr. 173/1949 pentru
reglementarea funcționării
serviciilor juridice ale
ministerelor, sfaturilor
populare și instituțiilor de
stat, care a abrogat Legea
din 10 noiembrie 1938
pentru organizarea corpului
de avocați publici. Ulterior a
fost emis Decretul nr.
143/1955 privitor la
organizarea și funcționarea
oficiilor juridice.
Practic, până la data de 10
iunie 1955, dată la care
intră în vigoare Decretul nr.
143/1955, jurisconsulții erau
membri ai colegiilor de
avocați și doar de la această
dată au trecut ca membri ai
colectivelor regionale de
jurisconsulți, care
funcționau în sediile
colegiilor de avocați sau în
sediile tribunalelor.
Denumirea de jurisconsult
era una generică, fiind
susceptibilă de „grade
profesionale cu salarizarea
corespunzătoare”, respectiv:

jurisconsult stagiar,
jurisconsult, jurisconsult
principal, consilier juridic,
consilier juridic principal și
consilier juridic șef. Decretul
143/1955 a fost abrogat în
decembrie 2003, după
aproape 50 de ani, când a
intrat în vigoare Legea
514/2003 privind
organizarea și exercitarea
profesiei de consilier juridic. 
Această breșă nedorită
creată între cele două
activități, care există și
astăzi, trebuie „reparată”!
În ceea ce privește rolul
consilierului juridic în
organizație, Legea 514/2003
prevede chiar la art. 1,
cităm: „Consilierul juridic
asigură apărarea drepturilor
și intereselor legitime ale
statului, ale autorităților
publice centrale și locale,
ale instituțiilor publice și de
interes public, ale celorlalte
persoane juridice de drept
public, precum și ale
persoanelor juridice de
drept privat, în slujba cărora
se află și în conformitate cu
Constituția și legile țării”, iar
la art. 4: „Consilierul juridic
în activitatea sa asigură
consultanță și reprezentarea
autorității sau instituției
publice în serviciul căreia se
află ori a persoanei juridice
cu care are raporturi de
muncă, apară drepturile și
interesele legitime ale
acestora în raporturile lor cu
autoritățile publice,
instituțiile de orice natură,
precum și cu orice persoană
juridică sau fizică, română
sau străină; în condițiile legii
și ale regulamentelor
specifice unității, avizează și
contrasemnează actele cu
caracter juridic”.

Cu alte cuvinte, în
accepțiunea legii speciale,
rolul consilierului juridic în
instituția în care este
angajat sau numit ar fi acela
de „gardă pretoriană” ori
chiar de „cerber”. Chiar
dacă intenția legiuitorului a
fost să-i traseze consilierului
juridic o astfel de misiune,
în realitate, consilierul
juridic nu se poate înscrie
direct unui asemenea
interes, chiar dacă este
legitim, ci se subscrie prin
elemente de diligență
profesională cu atributele
proprii de capacitate a
exercițiului profesional.
El apără și conservă averea
sau patrimoniul, nu îl
creează, apară interesul
„juridic și judiciar” al
beneficiarului serviciilor
sale, depunând toată
diligența sa profesională
pentru asta.
Sunt însă și industrii,
precum cea financiar-
bancară, unde așteptările,
cerințele față de consilierii
juridici și departamentele
juridice sunt de a fi
contribuitori strategici,
orientați proactiv către
susținerea businessului și nu
doar de a „veghea” sau de a
„păzi” diligent activitatea
desfășurată de instituție
(deja acest rol începe să fie
asumat de funcțiile
sistemului de control - audit
intern, control și
conformitate). Acesta este
noul trend, noua traiectorie
de dezvoltare agilă, de
adoptare a noilor tehnologii
pe care s-au înscris
instituțiile financiar-bancare
în ultimii ani, iar consilierii
juridici trebuie să fie în
„prima linie” în cadrul unor

echipe multidisciplinare, ca
niște veritabili „avocați de
afaceri” sau „in-house
lawyers”, ceea ce și sunt de
fapt, la fel cum și
departamentele juridice din
bănci sunt adevărate „firme
de avocatură” in-house!
Am înființat de curând chiar
și o Bursă pentru studenții
la drept - BURSA ASOCIAțIEI
CONSILIERILOR JURIDICI DIN
SISTEMUL FINANCIAR-
BANCAR - tocmai pentru a-i
putea selecta pe cei mai
buni dintre studenți și
pentru a le oferi șansa unei
cariere în sistemul financiar-
bancar după terminarea
facultății, în cadrul
departamentelor juridice. 
Activitatea Asociației a
primit un impuls generat de
nevoia de schimbare și
adaptare la noile trenduri
din industria financiar-
bancară, unde tehnologia
ocupă cel mai important loc
și, de asemenea, pe fondul
unei importanțe din ce în ce
mai mari acordate
departamentelor juridice
din instituțiile financiare, în
special bănci. Unele dintre
mecanismele de apărare pe
care sistemul bancar le-a
clădit de-a lungul timpului și
la care consilierii juridici din
bănci și-au adus un aport
esențial sunt: o bună
guvernanță corporativă, o
cultură antifraudă și de
integritate, un plan de
integritate, un sistem de
control intern, dezvoltat și
eficient. Toate aceste
mecanisme de apărare nu ar
putea funcționa la modul
optim, dacă nu ar exista
funcția juridică alături de
alte trei funcții esențiale
dintr-o bancă: funcția de
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audit intern, funcția de
administrare a riscurilor,
funcția de conformitate.
Este foarte important de
subliniat că pentru a asigura
respectarea normelor legale
și a standardelor de
prudențialitate, dar mai ales
pentru a susține strategia
de afaceri, consilierii juridici
care compun funcția juridică
dintr-o instituție financiar-
bancară sunt permanent
preocupați de pregătirea
profesională continuă, de
atingerea excelenței. 
De asemenea, impulsionați
fiind de Industria 4.0, care
accelerează mediul de
afaceri și cerințele
consumatorilor, dar și de
provocările privind
transformarea digitală și
inovarea, în prezent, pentru
eficiență și rapiditate, multe
dintre instituții le cer
consilierilor juridici să se
implice și să lucreze pe
segmente dedicate în cadrul
unor direcții de business
dedicate, în echipe
interdisciplinare,
transfrontaliere chiar, cu
suportul unor parteneri și
consultanți externi. Aceasta
implică mult studiu și
cunoștințe pofesionale care
exced sfera pur juridică.
Consilierii juridici care
activează astăzi în industria
bancară trebuie să aibă
cunoștințe temeinice despre
tehnologie, marketing,
media, business, digitalizare.
Pentru a fi bine pregătiți
pentru viitor, aceștia se
pregătesc pentru o nouă
disciplină, „dreptul noilor
tehnologii”, întrucât și
pentru consilierii juridici
profesia se va derula în jurul
tehnologiei!

În majoritatea țărilor, în
special cele dezvoltate,
populația, cât și micii
antreprenori au acces la
serviciile financiare printr-un
cont bancar, cu servicii
digitale de plată atașate,
fiind tot mai evidentă
tendința globală de
înlocuire a numerarului
(acesta devenind nesigur și
mai ales greu de gestionat,
scump) cu moneda
electronică. Acesta este și
motivul pentru care Banca
Mondială, alături de alți
actori internaționali
importanți, promovează
conceptul de incluziune
financiară („bank the
unbanked”) pentru a
sensibiliza actorii implicați
(privați și publici) în vederea
elaborării de politici publice
și strategii, în scopul
reducerii disparităților
sociale și prin educație
financiară.
Premisa acestei abordări
constă în faptul că accesul
la serviciile financiare,
inclusiv prin intermediul

tehnologiei mobile
(„smartphone”), al
cardurilor, dar și al altor
aplicații de tip Fintech,
conduce la o incluziune
financiară sustenabilă,
durabilă, cu multiple
beneficii, cum ar fi
economisirea și transferul
de numerar, accesul facil la
credite („microfinance”),
dar și la o mai bună
educație, în general, nu
numai financiară.
Economisirea, creditarea,
mobilitate financiară și
educația financiară și, de ce
nu, antreprenorială, sunt
așadar factori-cheie ai
incluziunii financiare.
În România, circa 50% din
populația adultă deține un
cont bancar, iar plățile se
efectuează în mare parte în
numerar și în mică parte
printr-un cont bancar. 
De asemenea, gradul de
utilizare a platformelor
digitale, tranzacții on-line și
prin terminale mobile este
cel mai redus din întreaga
Uniune Europeană, de

numai 25%, față de o medie
de 47%. Mai mult, 1/3 din
populația nebancarizată
primește plățile sub formă
de subvenții, ajutoare
sociale și pensii în numerar.
Astfel, și gradul de
incluziune financiară este
cel mai mic dintre țările
membre UE.  
Această situație poate fi
schimbată în bine atât grație
unor politici publice și
programe care țintesc
incluziunea financiară, cât și
a implicării masive a
sistemului financiar-bancar
în implementarea unor
programe de educație
financiară și antreprenorială
care țintesc în special
segmentul de populație
tânără și populația din
mediul rural și orașele mici.
De asemenea, extrem de
importantă pentru creșterea
gradului de incluziune
financiară este introducerea
unor programe școlare de
educație financiară
timpurie, sub forma unor
cursuri obligatorii, adecvate
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mARGARET THATCHER

Baroneasa Margaret Hilda Thatcher 
s-a născut la 13 octombrie 1925, la
Grantham, Anglia. A fost prim-ministru
al Regatului Unit al Marii Britanii între
1979 și 1990.
Baroneasa Thatcher a fost prima
femeie aleasă în funcția de prim-
ministru sau lider al unui partid politic
major în Regatul Unit, precum și
primul premier britanic ales de trei ori
consecutiv (1979, 1983 și 1987),
record politic pe care l-a egalat numai
Tony Blair în 2005. De asemenea, a
fost prima femeie prim-ministru din
întreaga istorie a Europei. A devenit
membru al Parlamentului britanic în
1959. Înainte de a studia Dreptul și de

a deveni avocat, a absolvit Chimia, 
la Universitatea Oxford.
Alături de Winston Churchill, Thatcher
împarte onoarea de a avea o statuie
de bronz în holul Camerei
Parlamentului.
Supranumită „Doamna de Fier”, a
introdus o serie de politici
antiinflaționiste, pentru o economie
stabilă, vizând, printre altele,
dereglementarea sectorului financiar,
privatizarea companiilor de stat și
reducerea puterii și influenței
sindicatelor. În primii ani de mandat a
suferit o scădere abruptă de
popularitate, pe fondul recesiunii și al
șomajului în creștere, dar refacerea
economiei, ca urmare a măsurilor
considerate dure, i-au readus simpatia
britanicilor. În 1984, Margaret
Thatcher a supraviețuit unei tentative
de asasinat având ca autori membri ai
organizației irlandeze IRA și a obținut o
victorie politică de răsunet împotriva
sindicatelor minerilor, la greva din
1984-1985. A decedat la 8 aprilie 2013,
lăsând în urmă „thatcherismul”,
ideologie de tip conservator.
Viața ei a fost ecranizată într-un film
realizat în 2011, cu Meryl Streep ca
protagonistă, care pentru rolul
principal a fost declarată „cea mai
bună actriță” la Globul de aur, la
Premiile BAFTA și la Oscar.

SHIRIN EbADI

Shirin Ebadi (născută la 21 iunie 1947)
este politiciană iraniană, avocată, fostă
judecătoare. Fondatoare a Centrului
Defenders of Human Rights (Apărătorii
Drepturilor Omului) din Iran.
La 10 octombrie 2003, Ebadi a primit
Premiul Nobel pentru Pace pentru
eforturile depuse în dezvoltarea
democrației, în special pentru drepturile
femeilor, copiilor și refugiaților. A
prezentat Comitetului Nobel o carte
intitulată „Democrație, drepturile omului
și Islamul în Iranul modern: perspective
psihologice, sociale și culturale”.
Volumul documentează baza istorică și
culturală a democrației și a drepturilor
omului de la Cyrus și Darius, acum 

10 juriste celebre 
care au semnat în istorie
Femeile cu studii în Drept se dovedesc caractere puternice, capabile să se impună și să mute lucrurile din loc, să
genereze progres acolo unde se implică. Ele reușesc atât în sistemul judiciar, cât și în activități precum politică sau
media, aducând idei novatoare, pe care le susțin cu tenacitate în spațiul public, astfel încât să producă mari schimbări 
și să distrugă tiparele prejudecăților. unele dintre ele au ocupat, în premieră, posturi care păreau rezervate pentru
totdeauna bărbaților. În guverne, instituții internaționale, organizații cu influență la nivel global. Poate că nu totdeauna
și-au atins țintele. Dar au învățat comunitatea mondială să le respecte și să țină cont de opiniile și năzuințele lor. 
Lady Lawyer vă prezintă, pe scurt, 10 povești de succes, fără pretenția de a fi epuizat lista personalităților feminine care
au marcat, la nivel mondial, ultimii 50 de ani.
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2.500 de ani, până la Mohammad
Mossadeq, prim-ministrul iranian care a
naționalizat industria petrolului în anii
’50 ai secolului trecut. Împreună cu alte
cinci laureate, a creat „Inițiativa Femeilor
Nobel”, care promovează pacea, justiția
și egalitatea pentru femei.
Shirin Ebadi a jucat un rol-cheie în
alegerile prezidențiale din 1997,
câștigate de reformistul Mohammad
Khatami, pe care l-a susținut.
În calitate de avocat, ea este cunoscută
pentru că s-a ocupat pro bono de cazuri
ale unor figuri disidente care au intrat în
justiție. A reprezentat familia lui Dariush
Forouhar, intelectual și politician. Acesta
și soția lui, Parvaneh Eskandari, au fost
găsiți asasinați în casa lor. De asemenea,
Ebadi a reprezentat familia lui Ezzat
Ebrahim-Nejad, ucis în timpul
protestelor studențești din 1999.

HILLARy CLINToN

Hillary Diane Rodham Clinton (născută
Hillary Diane Rodham, la 26 octombrie
1947) este o politiciană americană,
diplomat, avocată, scriitoare și vorbitor
public. A fost prima doamnă a Statelor
Unite din 1993 până în 2001, senatoare
de New York din 2001 până în 2009, și
al 67-lea secretar de stat al SUA, din
2009 până în 2013. A devenit prima
femeie nominalizată la funcția de
președinte al Statelor Unite. 
Crescută în suburbia Park Ridge din
Chicago, Hillary Clinton a absolvit
Colegiul Wellesley în 1969 și a obținut
doctoratul în Drept la Yale Law School
în 1973. După ce a lucrat ca avocat în
Congres, s-a mutat în Arkansas și s-a
căsătorit cu viitorul președinte Bill
Clinton în 1975. Cei doi se întâlniseră 
la Yale. 
În calitate de primă doamnă a Statelor
Unite, Clinton a pledat pentru reforma
asistenței medicale. În 1994, inițiativa
ei majoră - planul de asistență
medicală Clinton - nu a reușit să obțină
aprobarea Congresului. În 1997 și
1999, Clinton a jucat un rol principal în
susținerea creării Programului de

asigurări de sănătate pentru copii, a
Legii privind adopția și familiile în
siguranță și a Legii privind
independența asistenței maternale. 
În 2000, Hillary Clinton a fost aleasă
prima femeie senator de New York,
apoi realesă în 2006. În timpul
mandatului său în Senat, a susținut
benefiicile medicale pentru victimele
atacurilor din 11 septembrie 2001. 
Secretar de stat al SUA în
Administrația Obama din 2009 până în
2013. În timpul mandatului său, a
răspuns primăverii arabe sprijinind
intervenția militară în Libia. A fost
aspru criticată de republicani pentru
eșecul de a preveni sau de a răspunde
în mod adecvat la atacul de la
Benghazi din 2012. Hillary Clinton a
ajutat la organizarea unei izolări
diplomatice și a unui regim de
sancțiuni internaționale împotriva
Iranului, în efortul de a forța
autoritățile de la Teheran să-și
restrângă programul nuclear. Acest
efort a condus în cele din urmă la
acordul multinațional privind Planul
cuprinzător de acțiune comun în 2015. 
A fost prima femeie care a candidat la
Președinția SUA, dar a pierdut
scrutinul din 2016 în favoarea lui
Donald Trump.

SoNIA SoTomAyoR

Sonia Maria Sotomayor (născută la 25
iunie 1954) este judecător asociat al

Curții Supreme a Statelor Unite, numită
de președintele Barack Obama în mai
2009 și confirmată în august 2019.
Prima persoană hispanică ce a ocupat
această funcție
A venit pe lume în cartierul Bronx, din
New York, din părinți portoricani.
Tatăl ei a murit când ea avea 9 ani,
fiind apoi crescută de mama ei. A
absolvit summa cum laude la
Universitatea Princeton în 1976 și a
primit titlul de doctor la Yale Law
School în 1979, unde a lucrat și ca
redactor la Yale Law Journal. Asistent
procuror în New York timp de patru
ani și jumătate, înainte de a intra 
într-un cabinet privat, în 1984.
Nominalizată la Tribunalul Statelor
Unite pentru Districtul Sud din New
York, de către președintele George
Bush sr în 1991; a urmat confirmarea
în 1992.
În 1997 a fost nominalizată de
președintele Bill Clinton la Curtea de
Apel a SUA pentru al doilea circuit.
Sonia Sotomayor a predat la New York
University School of Law și Columbia
Law School.

CHRISTINE LAGARDE

Christine Madeleine Odette Lagarde
(născută Lallouette, la 1 ianuarie 1956,
la Paris) este o avocată franceză,
politiciană și actuala președintă a Băncii
Centrale Europene. A îndeplinit mai
multe funcții oficiale în Franța, printre
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care ministru de finanțe, ministru al
agriculturii, ministru al comerțului și
industriei. Prima femeie care a condus
FMI.
A absolvit Universitatea Paris Nanterre
și a obținut o diplomă de masterat la
Sciences Po Aix. Din 1981 a început să
lucreze la firma americană de avocatură
Baker & McKenzie, al cărei președinte
avea să devină în 1999, fiind prima
femeie în acest post. Deceniul următor
l-a dedicat activității politice. Din
pozițiile pe care le-a ocupat în
structurile guvernamentale, a favorizat
deschiderea de noi piețe pentru
produsele Franței, punând accent pe
sectorul tehnologic. 
Cotidianul britanic Financial Times a
numit-o cel mai bun ministru de finanțe
din zona euro, în ediția din 
16 noiembrie 2009. În același an, revista
Forbes a clasat-o pe locul 17 în rândul
celor mai puternice femei din lume.
În 2011 a candidat la fotoliul de
director general al Fondului Monetar
Internațional și a câștigat alegerile, fiind
sprijinită de SUA, Rusia, China, Marea
Britanie, Germania și India. A fost
considerată omul potrivit în acel
moment, când economia europeană era
zguduită de criza din Grecia, după ce
efectele crizei financiare mondiale
începuseră să se calmeze.
A devenit președintă a Băncii Centrale
Europene la 1 noiembrie 2019. Are ca
scop declarat implicarea BCE în lupta
împotriva încălzirii globale.

mICHELE bACHmANN

Michele Marie Bachmann (născută
Amble, la 6 aprilie 1956, în Waterloo,
Iowa) este politiciană americană și
membră a Partidului Republican. A
absolvit The William & Mary Law School
din Williamsburg, Virginia, instituție de
tradiție, înființată în 1779, la inițiativa
președintelui Thomas Jefferson. 
Michele Bachmann a reprezentat 
al 6-lea district al Congresului din
Minnesota în Camera Reprezentanților
Statelor Unite, din 2007 până în 2015.
Districtul include St. Cloud și câteva
dintre suburbiile de nord ale orașelor
alăturate. Bachmann a candidat pentru
nominalizarea republicană la alegerile
prezidențiale din SUA din 2012,
câștigând sondajul Ames Straw în
august 2011, dar renunțând în ianuarie
2012, după ce a terminat pe locul 6 în
scrutinurile din Iowa. A servit anterior
în Senatul Minnesota. Michele
Bachmann susține „Tea Party”, o
mișcare conservatoare, care se opune
suprataxării și intervenției
guvernamentale în sectorul privat și
militează pentru un mai strict control al
imigranților.

NANCy GRACE

Nancy Ann Grace (născută la 23 octombrie
1959) este comentator juridic și
jurnalistă de televiziune americană. A

obținut diploma de jurist la Mercer
University, Macon, Georgia și a predat
cursul de litigii la Georgia State
University College of Law.
A fost gazda emisiunii care i-a purtat
numele din 2005 până în 2016, o
emisiune nocturnă de știri și dezvăluiri
despre celebrități la postul HLN. A
susținut, de asemenea, serialul „Closing
Arguments” de la Court TV (1996-
2007). Coautoare, alături de Diane
Clehane, la cartea de mare succes
„Obiecție! Cum au deturnat sistemul
nostru de justiție penală avocații
apărării bine plătiți, inculpații celebri și
mass-media”. Înainte de a intra în
industria de media, a lucrat ca procuror
într-un birou local din Atlanta, Georgia.
Nancy Grace discută frecvent în spațiul
public problemele a ceea ce ea descrie
„drepturi ale victimelor”, cu un stil
franc, deschis, care i-a adus atât laude,
cât și critici
.
JuLIA GILLARD

Julia Eileen Gillard AC (născută la 29
septembrie 1961) este o fostă
politiciană australiană. Prim-ministru al
Australiei și lider al Partidului Laburist
australian din 2010 până în 2013.
Viceprim-ministru al Australiei din 2007
până în 2010. A mai deținut funcțiile de
ministru al educației, ministru al
ocupării forței de muncă și ministru al
incluziunii sociale. A fost prima și până
în prezent singura femeie care a
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ocupat funcțiile de viceprim-ministru,
prim-ministru și lider al unui mare
partid din Australia. 
Născută în Barry, țara Galilor, Gillard 
a imigrat împreună cu familia în
Adelaide, Australia de Sud, în 1966. A
urmat Mitcham Demonstration School
și Unley High School. A continuat la
Universitatea din Adelaide, dar a trecut
la Universitatea din Melbourne în
1982, unde a obținut diplome de
licență în Drept (1986) și licență în Arte
(1989). Președintă la Uniunea
Studenților din Australia în perioada
1983-1984. În 1987, Gillard s-a alăturat
firmei de avocatură Slater & Gordon,
unde a devenit parteneră în 1990,
specializată în drept industrial, dar a
plecat în 1996 pentru a deveni șefă de
cabinet a lui John Brumby, liderul
Partidului Laburist din Victoria.
Membră de onoare a Universității
Aberystwyth din iunie 2015 și
președintă a Parteneriatului Global
pentru Educație din februarie 2014.
Julia Gillard și-a lansat memoriile
politice într-o carte intitulată 
„My Story”, în septembrie 2014. 

ANN CouLTER

Ann Hart Coulter (născută la 
8 decembrie 1961) este o expertă
americană în mass-media, cronicar și
avocată. A devenit cunoscută la
sfârșitul anilor ’90, remarcându-se în
presa scrisă și la TV ca o critică

ferventă a administrației Clinton. 
Prima ei carte s-a referit la procedura
inițiată în 1998 de Congresul SUA
pentru demiterea președintelui de
atunci, Bill Clinton, acuzat că a hărțuit-o
sexual pe angajata Casei Albe, Monica
Lewinsky, și că a obstrucționat justiția
în acel caz.
A publicat, până acum, 12 cărți, foarte
bine vândute, în care își exprimă
opiniile politice.
A studiat dreptul la Universitatea
Cornell, unde a contribuit la înființarea
publicației The Cornell Review și a
făcut parte din frăția Delta Gamma.
A lucrat ca funcționar la instanțele
judecătorești din Kansas City, s-a
specializat în drept corporativ la un
cabinet privat de avocatură din New
York City, a activat la Comitetul
Judiciar al Senatului Statelor Unite. S-a
ocupat de problemele de criminalitate
și imigrație pentru senator și a ajutat
la elaborarea legislației menite să
accelereze deportarea străinilor
condamnați pentru infracțiuni. Avocat
la Center for Individual Rights (Centrul
pentru Drepturile Individuale).

mICHELLE obAmA

Michelle LaVaughn Robinson Obama
(născută Robinson, la 17 ianuarie 1964)
este avocată, administrator universitar
și scriitoare americană. A fost prima
doamnă a Statelor Unite din 2009 până
în 2017. Este căsătorită cu cel de-al 

44-lea președinte al Statelor Unite,
Barack Obama. A fost prima primă
doamnă afro-americană. 
Crescută în partea de sud a orașului
Chicago, Illinois, Michelle Obama a
absolvit Universitatea Princeton și
Facultatea de Drept din Harvard. La
începutul carierei sale juridice, a lucrat
la firma de avocatură Sidley Austin,
unde l-a cunoscut pe cel care avea să îi
devină soț. Ulterior, a lucrat în
organizații non-profit și ca decan
asociat al Serviciilor Studenților la
Universitatea din Chicago și
vicepreședinte pentru Afaceri
Comunitare și Externe al Centrului
Medical al Universității din Chicago. 
Michelle s-a căsătorit cu Barack în 1992
și au două fiice. A făcut campanie
pentru candidatura soțului ei la
alegerile prezidențiale din 2008 și
2012, susținând discursuri la Convenția
Națională Democrată. Ea s-a întors să
vorbească în numele lui la Convenția
Națională Democrată din 2012. De
asemenea, în 2016 a sprijinit
candidatul Partidului Democrat la
Președinție, Hillary Clinton, fostă primă
doamnă în mandatele lui Bill Clinton.
În calitate de primă doamnă, Obama a
servit drept model pentru femei și a
lucrat ca un avocat pentru
conștientizarea sărăciei, educației,
nutriției, activității fizice și alimentației
sănătoase. Ea a susținut designerii
americani și a fost considerată un
simbol al modei.

Julia Gillard Ann Coulter Michelle Obama
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